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 هفته نامه سراسری اقتصاد   ی- اجتماعی 
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 آزادی قیمت  خودرو 
به شر تولید!

4

پیامدهایی که پاندمی ویروس کرونا داشت

اقتصاد جهان در سال 2020

4

آماده باش 
تهران - واشنگتن 

در خلیج فارس

حرف های باورنکردنی درباره 
شرط بندی در مستطیل سبز!

فوتبال کثیف!

نفت و رانت، 
بلای جان خاورمیانه

کرونای مدل انگلیسی 
هم واردکشور شد

امیر سیدی* ��
بازار سرمایه در هفته 
جــاری تــا حدودی 
شــرایط بهتــری را 
تجربه کرد؛ این روند 
داد  آن رخ  از  پــس 
مرکزی  بانــک  که 

زمزمه ها در خصوص افزایش نرخ ســود را 
تکذیب کرد و در عین حال دست به تعدیل 
نرخ سود بین بانکی زد. البته شواهدی وجود 
دارد که نشــان می دهد هنوز این اتفاق در 
عمل نیفتاده و همچنان نرخ های بین بانکی 
بالای 22 درصد جریان دارد که امیدواریم با 
مصوبه اخیر بانک مرکزی، این روند عملًا 

متوقف شود.
می تــوان باتوجه به تحــولات اخیر، افق 
مثبتی را برای اقتصاد کشــور نســبت به 
دو ســال گذشــته متصور شــد. نخست 
آنکــه باتوجه به نتایــج انتخابات امریکا، 
امروز حداقل دیگر افق تشــدید فشارها را 
پیش رو نداریــم کمااینکه آقای بایدن از 
بازگشــت ایالات متحده آمریکا به برجام 
هم گفته اند که برهمین اســاس در قالب 
بهترین ســناریوها، می توان گشایش های 
اقتصادی را هم پیش روی کشور داشت. 
موضوع بعدی اخباری اســت که در مورد 
تولید واکســن کرونا اعلام شده که این 
موضوع نیــز می تواند به بهبود شــرایط 
اقتصــادی و تعدیل برخی مســائل منجر 
شود. در عین حال طی ماه های اخیر، بازار 
سرمایه یک اصلاح قوی را داشته و تصور 
می کنم باوجود چشم اندازهای عنوان شده، 
در صورت حرکت سیاست گذاران در مسیر 
صحیــح، می توان از ایــن فرصت به نفع 
اقتصاد کشــور اســتفاده کرد و به تبع آن 
بازار هم شرایط مثبتی را پیش روی خود 

داشته باشد.
در شرایط حال حاضر در زمینه سیاست های 
ارزی نیــز بهترین رویکــردی که بانک 
مرکزی می تواند انجام دهد، تثبیت نرخ ارز 
در یــک نرخ معقول )در همین حدود نرخ 
فعلی( است، به جای آنکه اجازه دهد نرخ 
ارز اصلاح عمیقی داشــته باشد. در عین 
حال کاهش نرخ سود بانکی نیز می تواند 
به عنوان سیاســت دیگری در دستور کار 
بانک مرکزی قرار گیرد. بر این اســاس 
می توان همان روندی که در دهه هشتاد 
صورت گرفت را دنبال کنیم؛ یعنی بتوانیم 
برای مدتی طولانی نرخ سود بانکی پایین 
و نرخ دلار تثبیت شــده داشته باشیم. اگر 
این سیاســت ها همزمان اجرا شود، قطعاً 
بازار سرمایه هم رونق می گیرد. آن زمان 
می توان در خصوص بحث تأمین کسری 
بودجــه دولت با فــروش اوراق و عرضه 
سهام شــرکت ها در بورس صحبت کرد 
زیرا جذابیت به بازار ســرمایه بازگشــته 
است واحتمالا سرمایه گذاری در حوزه های 

مختلف تقویت خواهد شد.
راه بعدی که سیاست گذار باید آن را پیش 
گیرد، این اســت که باید سیاست بازار در 
دســتور کار قرار گیرد. قیمت گذاری هایی 
که امــروز با انواع کنترل هــا و دخالت ها 
صورت می گیــرد، شــاید در کوتاه مدت 
بــه کنترل نســبی قیمت ها منجر شــود 
امــا در بلندمدت، می توانــد حتی موجب 
شکل گیری حباب قیمتی در بازارها شود، 
کمااینکــه این روند را بــه طور واضح در 
بازار خــودرو می بینیم. اگر در بازار خودرو 
قیمت گذاری آزاد داشــتیم، قیمت خودرو 
هیچوقت تــا این اندازه رشــد نمی کرد. 
سیاســت های کنترلی همیشــه منجر به 
کاهش عرضه و تشدید قیمت ها می شود. 
حرکت به ســمت اقتصاد بازار و مدیریت 
صحیح سیاست هایی که رشد نقدینگی را 
به همراه دارند؛ مثل ســود سپرده و نرخ 
ارز، باتوجه بــه افقی که امروز پیش روی 
ما قرار دارد، می توان به تشــکیل سرمایه 
ثابت و سرمایه گذاری در کشور امید داشت 
که حاصل آنها رونق بازارها از جمله بازار 

سرمایه خواهد بود.
*کارشناس بازار سرمایه  

نگاه نخست

رونق بازار سرمایه در گرو 
سیاست های اصلاحی
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آیت الله مصباح؛ 
متنی فراتر از 
حاشیه ها

مازوت و کرونا  کلانشهر تهران را به چالش جدی مواجه کرده است

 میهمانان مرگبار ریه تهرانی ها

یادداشت

نقدی بر دو رایزن بازرگانی
موضوع رایــزن بازرگانی، متولی و نحوه 
انتخــاب آن از دیر باز مورد بحث بوده و 
این بار با سخن وزیر صمت جانی دوباره 
گرفت و نقل محفل فعــالان اقتصادی 

شده است.
 رزم حسینی وزیر وزارتخانه صمت؛ وی 
که سیاســت وزارتخانه خود را جلوگیری از امضاهای طلائی اعلام کرده 
بــود چندی پیش گفت؛ به دنبال تفویض انتخــاب رایزن تجاری به اتاق 

بازرگانی هستیم.
از آنجایی که او را شــخصی عملگرا می دانم، پس امید آن هست که این 
امر محقق شــود. اگر چه اتاق بازرگانــی بلافاصله اعلام کرد در این باره 
هیچ توافقی و یا مکاتبه ای رسماً با ما نشده است اما بر خود لازم می دانم 
مواردی را در این باره متذکر شوم تا اهمیت این موضوع بر همگان روشن 

شود.
رایزن اقتصادی در حال حاضر توســط ســازمان توســعه تجارت از بین 
کارمندان خود یا وزارت خارجه انتخاب و به کشــور هدف روانه می شود به 
جهت توســعه تجاری با رویکرد صادرات. اما این فرد چه مقدار با اصول 
تئوری و عملی تجارت خارجی آشناســت؛ موضوعی است که باید به آن 

توجه داشت.
با مقایسه رایزن های ایران با دیگر کشورها می توان به این مهم پی برد که 

این موضوع از چه اهمیتی برخوردار است.
کره جنوبی 141 رایزن

ژاپن 143 رایزن
هند 198

و چین 221
و یا در کشورهای اروپایی مثل سوئد این عدد به 235 می رسد یعنی تقریباً 

40 برابر ایران.
این در حالی است که ایران در کل جهان تنها 6 رایزن داشت که 2 نفر در 
عراق و 1 نفر در کشورهای ترکیه، ارمنستان، آذربایجان و پاکستان است.

لازم به ذکر است که آمار فوق به روز نیست یعنی این عدد در کشورهای 
فوق قطعاً افزایش و در کشــور ما نیز کاهش داشته چرا که امروز که من 
بابت این یادداشت مجدداً پیگیر شدم در آمار سایت سازمان توسعه تجارت 

تعداد 6 رایزن به دو کشور عراق و افغانستان تقلیل یافته است.
آیا می شود با 2 نفر انتظار توسعه در بخش تجارت خارجی داشته باشیم؟

در عراق با این حجم تجارت یک نفََر؟
ترکیه کشــور همسایه در حال حاضر تنها در قاره آسیا افزون بر 32 رایزن 

بازرگانی دارد.
البته برخی قائل هستند با پیشرفت تکنولوژی مانند سابق نیازی به نیروی 
فیزیکی نیست و اطلاعات مورد نیاز بازرگانان در بستر اینترنت فراهم است. 
اما هنوز این مهم در بسیاری از کشورها مانند عراق و افغانستان که در بستر 

اینترنت و اطلاعاتی نیست بسیار حس می شود.
اما چرا هنوز در برخی کشورهای پیشرفته هنوز این موضوع اهمیت بالایی 

دارد؛
1-رایزن بازرگانی به سبب حضور فعال خود در بازارهای هدف قادر هستند 

اطلاعات دست اولی در مورد روند عرضه و تقاضا، نمایشگاه های تجاری، 
کسب کرده و جامعه تجاری متبوع خود را بیش از پیش آگاه سازند

2-در ساماندهی هیات های تجاری با اعزام هیات های اقتصادی به کشور 
متبوع

3-برقراری ارتباط مســتقیم با شــخصیتهای تراز اول کشور مورد نظر و 
مقامات تصمیم گیرنده قطعاً به مراتب اهمیتی بیشتر از مکاتبه یا مذاکره 

غیر مستقیم دارد
4-جذب سرمایه گذار و معرفی طرح های سرمایه پذیر برای سرمایه گذاران 

کشور هدف
اهمیت تجارت خارجی که سهم آن در تولید ناخالص دنیا از رقم 5 درصد 

در سال 1950 به بیش از 20 درصد در سال های اخیر ارتقا یافته است.
موضوعی است که مخاطب بایدهای این روزها به طور کامل آن را فراموش 

کرده است و با بی مهری مسلک آنان را مورد توهین قرار می دهد.
درباره وظایف رایزن می توان به چند مورد اشاره کرد؛

1-تهیه گزارش تحلیلی به روز درباره اوضاع اقتصادی کشــورهدف که بر 
مبنا محیط و به روز باشد کاملًا از کف بازار و میدانی که با جنس اطلاعات 

در بستر اینترنت متفاوت است
2-حل و فصل دعاوی و اختلافات تجاری بین تجار دو کشور

3-برقراری ارتباط با کمیسرهای اقتصادی دیگر کشورها که ایران با آنان 
روابط حسنه دارد

4-سازمان دهی هیات های ورودی و هماهنگی جلسات با تجار برجسته 
حوزه مربوطه

5 -شناخت عمیق از آداب و رسوم کشور هدف
و زمان های اوج تقاضا

ویژگیهای فردی؛
1-مسلط به زبان انگلیسی یا زبان کشور هدف

2-دارا بودن تجربه تجارت خارجی
3-هوش و شمه تجاری

4-آگاهی از تحولات سیاسی اقتصادی جهان
استفاده از بازرگانان مقیم در کشورهای مقصد

راهکاری اســت که باید همه جوانب آن را ســنجید که آیا این شــخص 
می توانــد به طور کامل در اختیار بازرگانان ایران باشــد و به عنوان رایزن 

نقش بپذیرد.
رایزن ســفیر اقتصادی ایران در کشور هدف است و می بایست به موضوع 
تجارت خارجی واقف باشد و تجربه ان را داشته باشد تا بتواند خود را جای 
تجــار بگذارد و گماردن فردی با روحیه کارمندی ســازگار با این منصب 
نیســت روند انتخاب رایزن در انتخاب نهادی باشــد که خود متولی امور 

بازرگانی کشور است قطعاً بهتر مدیریت می شود.
توسعه صادرات کشور به اقصی نقاط عالم و کاهش وابستگی به درآمدهای 
نفتی در گروی تلاش همه کارشناســان، مدیران، صاحبان صنایع و همه 
افرادی اســت که ایثارگرانه برای تقویت بنیه های اقتصادی کشور از همه 

توانایی خود بهره می گیرند.
 قطعاً زحمات رایزنهای بازرگانی ما در گذشته بر فعالان اقتصادی پوشیده 
نیســت و دســت یافتن به برخی بازارها مانند حوزه خلیج فارس مرهون 

زحمات آن سربازان اقتصادی بوده است.
*کارشناس اقتصادی  

به وقت حاج قاسم...

ساعت یک و بیســت دقیقه بامداد 
جمعه به وقت فرودگاه بغداد سیزدهم 
دی ماه 1398 و سرمایی که در یک 

لحظه بر سرتا سر جهان نشست...
از نبودنــت تا مغز اســتخوان جهان 
سوخت... به کجا چنین شتابان سردار 
و محبــوب دلها! هــر هفته با آتش 
نبودنتان گر گرفته و مســیر رفتنتان 
را از فرودگاه بغداد تا آســمان ها سیر 
می کنیم وهــر کداممان واژه هایی از 
ذهن به قلم جاری کرده و از شــما 
می نگاریم تا ســاعت یک و بیست 
دقیقه بامداد، ساعتی که به وقت تو 
عزیزتر از جانمان نامگذاری شــد به 
حکم دلدادگی لحظــه لحظه برای 

شما دلتنگ ودلتنگ تر شویم.
سردارشــما با اخــلاص و بصیرت 
بیگانــه نبودیــد، در رگهایتان این 
واژگان موج مــی زد هرچه بصیرت 
بیشــتر، به اخلاص عمل نزدیکتر و 
و  بیشتر...  بصیرت  هرچه مخلص تر 
چه خوب آموختید! چه نشان و آیت 
بجایی که خداوند در قرآن می فرمایند 
ُ وَلیُِّ الَّذینَ آمَنوا« هرچه به خدا  »الَلَّ
نزدیک تر شویم و مخلصانه تر عمل 
کنیــم، خداوند نیــز »یُخرِجُهُم مِنَ 
لُمــاتِ الِیَ النّور« نور بیشــتری  الظُّ
به انســان می دهد و وقتی نور الهی 
باشد، بصیرت بیشتر می شود و انسان 
می توانــد واقعیت ها و حقائق را بهتر 
درک کند. این امرچه زیبا در شما ابر 

مرد تاریخمان متبلور بود.
»می خواهم ابراهیمی باشم« ��

حکایتی نغز و پر محتوا بر این جمله 
که من هــم می خواهــم ابراهیمی 
باشــم... وجــود دارد؛ وقتــی کــه 
نمرودیان بیابان وسیعی را پر از هیزم 
کردند و آن را به آتش مبدل ساختند 
تا حضرت ابراهیم )ع( را در درون آن 
قرار دهند آتش آنقدر شعله ور بود که 
پرندگان تا چهار فرسخ نمی توانستند 
در فضا پــرواز کننــد در این میان 
زنبوری دهانش را پر ازآب کرد و بر 
آتش ریخت و حضرت جبرئیل )ع ( از 

او پرسید:  »این مقدار آب چه سودی  
دارد؟« زنبور در پاســخ داد:  »خداوند 
هر کسی رابه اندازه قدرتش، تکلیف 
می کند من هم می خواهم ابراهیمی 

باشم.«
برای  نمایشنامه ای  نگارش  مشغول 
نمایش تــک  نفره... کــه به زودی 
برای اجرا آماده می شــود هستم؛ در 
این نمایش که به پرده خوانی، نقالی 
و تعزیه شــباهت دارد، سه پرده در 
نظر گرفته شــده است؛ 1ـ زندگانی 
حضــرت ام البنیــن )س( و حضرت 
عبــاس )ع( 2ـ توجه به بخشــی از 
3ـ  ســلیمانی  شــهید  فعالیت های 
اجرای ترکیبی از نمادها و نشانه های 
نیاکان حضرت  تابلــوی اول ودوم، 
عــرب  دلاوران  از  )س(  ام البنیــن 
بودند و حماسه های جاویدان داشتند. 
حضرت عبــاس )ع( هم  از این امر 
بی بهره نبودند و در عین شجاعت و 
دلیری، در ولایتمداری بی نظیر بودند. 
سردار سلیمانی هم ولایتمدار حقیقی 
بود، آیا به غیر این است که اوصاف 
نیکو را جز در مکتب امام حسین )ع( 
آموختــه بود؟ در واقــع در این پرده 
عباس  حضرت  علمداری  شــباهت 
)ع( در تاریخ اسلام و علمداری حاج 
قاسم در تاریخ معاصر بیان می شود.

ســردار ســلیمانی را میان اسطوره 
و اسوه، اســوه یافتم. او بالاتر از هر 
اســطوره و همایی بود. شهید حاج 
قاسم سلیمانی را حقا که باید قهرمان 
قهرمانان دانســت، قصه های اوست 
که در سراسر دنیا حرفی برای گفتن 
دارد. او در اقدامات جهادی خستگی 
را ازپای درآورد؛ از ســوی دیگر این 
شــهید اهل مطالعه و پژوهش بود و 
متأســفانه این بعُد شخصیتی شهید 
سلیمانی کمتر شــناخته شده است. 
در این پرده از نمایش، شناسه شهید 
سلیمانی که از دلنوشته های خودش 
استخراج شده، به شکل رجزخوانی و 
حماسه خوانی بیان می شود. به عنوان 
مثال، پایبنــدی به دو اصل »تولیّ« 
و »تبــرّی« و همچنیــن تواضع از 

ویژگی های ممتاز او بود.
ضمن اینکه ســعی شده است از این 
جمله تولستوی نویســنده روسی با 

این مضمون که »هنر وسیله کسب 
لــذت نیســت بلکه وســیله ارتباط 
با انسان هاســت«؛  در ایــن رویداد 
فرهنگی به صورت بهینه اســتفاده 

شود.
این نمایش ترکیبــی از هنر دینی، 
آئینی )تعزیــه(، و تئاتر همراه با نور 
و صداســت ـ البته شرایط محیط و 
فضای اجرا در این امر بســیار مهم 
اســت ـ هنر دینی و توجــه به بعُد 
معنوی کار، نوعی اشــراق و شهود 
را در دل خــود نهفتــه دارد کــه با 
نگاه  مخاطب حس و جان می گیرد. 
در ایــن اجرا که بــا مجموعه ای از 
آثار هنری یــا فرآیندهای خلاقیت، 
طراحی و ساختن شکل گرفته است، 
اثرگــذاری بر عواطف، احساســات 
و هوش انســانی مد نظر اســت. در 
نمایش »بصیر«، برای صحنه، شکل 
مدور را در نظر گرفتیم، دایره نمادی 
اســت؛ موضوعی که  عالم ملکوت 
در تعزیه هــم رواج دارد؛ در حقیقت 
تصــور حرکت و زمان )که دو عنصر 
مترادفنــد( از نگاه ویــژه ای در کار 
برخوردار است.در این نمایش، فضای 
صحنه کاملًا با فضای طراحی لباس 
هماهنگ و هم آواست. ضمن اینکه 
فضــای تاریخی اســلامی با تاریخ 
معاصر به گونه ای مترادف هم هستند 
که ویژگی خاص و معناگرا به کلیت 

کار می بخشد.
شهید سلیمانی خودش روضه و نوحه 
روضه  منزلش همیشه  در  می خواند، 
حضرت زهرا )س( را برگزار می کرد و 
این خلوص نیت بود که او را مشمول 
»الذین آمنــوا و عملــوا الصالحات 
سیجعل لهم الرحمن ودا؛ آنهایی که 
با ایمان و عمل صالح زیست می کنند 
خداونــد محبــت آنهــا را در دل ها 
می اندازد« کرد و همه را تحت تأثیر 
قرار داد. واقعاً این که به این شــهید 
می گویند »سردار دل ها« تعبیر دقیقی 
اســت و اینجا در راستای کاری که 
در وسع و توان خود برای این شهید 
انجام می دهم لازم است بگویم: من 

هم می خواهم ابراهیمی باشم.
*کارشــناس تئاتر و مدرس نمایش 

خلاق

خدیجه مهدوی*

سعید اشتیاقی *

مردی که 
مرگ را 
کشت!...
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نگاه روز

آیت الله مصباح؛ 

متنی فراتر از حاشیه ها

آیــت الل مصباح یزدی پس از یک زندگی نســبتاً پربار 
از فعالیت های فکری و سیاســی روز جمعه 12 دی ماه 

درگذشت.
بر خلاف زندگی سیاســی پر بحث و حاشــیه آیت الل 
مصبــاح، چه در قبل از انقــلاب و چه در بعد از انقلاب، 
درباره شــخصیت علمی و فکری او کمتر کسی – حتی 
از مخالفان سیاســی وی- مناقشــه دارد.حضور وی در 
مناظرات فکری اول انقلاب و ســپس جلسات مستمر 
بحث و نظر و همچنین تربیت شاگردان متعدد، از ایشان 
چهره ای با نفوذ و تاثیرگذار در نهادهای علمی و فرهنگی 
4 دهه گذشته ساخته بود.با این حال متاسفانه این وزانت 
علمی طی قریب به 25 سال گذشته تحت الشعاع برخی 
رویکردهای سیاســی هم از جانــب موافقان او و هم از 
جانب مخالفانش قرار گرفت. مخالفان با اتکا به رویکرد 
فکری ایشان در فلسفه سیاست دینی و بی اعتنایی آیت 
الل مصباح به فلسفه های سیاســی غیر دینی و مدرن، 
وی را نماینده نوعی ارتجاع و طرفدار سرکوب مخالفان 
معرفی می کردند و با طرح مطالبی راســت و ناراســت 
فکر سیاســی او را هیزم تبلیغات سیاســی خود کردند و 
برخی موافقان نیز با انتظار ورود مستقیم ایشان به معرکه 
گیری های سیاســت به شکلی دیگر همین مسیر را طی 
کردند. و البتــه در این میان صراحت بیان نیز به عنوان 
ویژگی شخصیتی ایشــان به این برداشت ها و انتظارات 

صرفاً سیاسی از این شخصیت علمی دامن زد.
البته »سیاست« به معنای عام آن عرصه گسترده ای دارد 
و هیچ فرد و موضوعی از دامنه شمول آن خارج نیست. 
اما داشــتن رأی و نظرسیاسی یا حتی عمل سیاسی به 
معنای قرار گرفتن یک چهره فکری و علمی در وسط 
معرکه های سیاست به معنای خاص و متعارف آن _که 
خالی از برخی آلودگی ها نیســت و معمــولًا همراه با 
ناخالصی هاست_ نخواهد بود. سخن گفتن از حفظشان 
علمی و وزانت فکری به هیچ وجه به معنای نشســتن 
در برج عاج و ســیر درعالم انتزاعات فکری و پرهیز از 
تردامنی نیست. بلکه به این معناست که ضرورتی ندارد 
یک متفکر -حتی در عرصه تفکر سیاسی- بمانند دبیر 
کل یا مجری یک حزب سیاســی ظاهر شود. سیاست 
چون عرصه عمل است نیازمند سادگی و صراحتی است 
که معمولًا با جزییات و پیچیدگی های قابل شناســایی 
توســط متفکران تیزبین در تعارض است. در سیاست 
متعارف همه چیز به موضعگیری و حمایت بر اســاس 
»مشــهورات« و »خطابه« ختم می شود نه تردیدها و 
تاملات فکری و عقلانی مبتنی بر »برهان«. به عنوان 
مثال مخالفان سیاسی آیت الل مصباح از این نظر او که 
»مشروعیت« نظام سیاسی جمهوری اسلامی به رأی 
مردم نیست عموماً به حمایت ایشان از »استبداد« تعبیر 
می کنند. در حالی که در تاریخ فکر سیاســی -حتی در 
غرب- این دیدگاه ســابقه طولانی دارد و چنین نیست 
که همه معتقدان آن به بدنامی و استبداد مشهور باشند. 
از قضا در آموزه های کلامی شیعه اعتقاد به معصومانی 
که مشروعیت قدرتشان را از مردم کسب نمی کنند مورد 
اتفاق اســت و اختلاف در این زمینه محدود به دوران 
غیبت امام معصوم است. در تاریخ عقاید سیاسیِ  فقهای 
شــیعه، طرفداران »وکالت« یا »ولایــت ِ« حاکمان، 
دستکم از دوران مشروطه با این سو با یکدیگر در حال 
بحــث و جدل بوده اند و در هر دو ســوی این مجادله 
فکری انسان های خوشــنام و با فضیلتی قرار داشته اند 
که نه می توان آنان را »غرب زده« خواند و نه می توان 
آنها را طرفدار »استبداد« دانست.نوع برخورد متفکران 
با عقاید سیاســی کاملًا متفاوت از نوع برخورد عاملان 
سیاسی اســت که همواره به سنجش بهترین راه برای 
رسیدن به هدف )قدرت( نظر دارند. در عرصه سیاست 
به معنای متعــارف، همه چیز تحت الشــعاع عمل بر 
اساس مشــهورات و خطابه یا عمل بر اساس یارگیری 
و کسب قدرت )یا مقاومت در برابر آن( قرار دارد اما در 
عرصه تفکر چنین نیســت. متفکر سیاسی در تاملات 
خود فقط چشــم به حقیقت و برهان دارد نه خوشایند 
زمانه و قدرت.یقیناً تفکر سیاســی که آیت الل مصباح 
در دوران مــا آنرا نمایندگی می کرد می تواند مورد نقد و 
انتقاد فکری قــرار بگیرد اما این کار به معنای تخریب 
چهره نیســت. با این حال باید یادآوری کرد که معمولًا 
موافقان این دیــدگاه )و گاه خود مرحوم مصباح( نیز با 
روشــن نکردن یا دســتکم توضیح کافی ندادن درباره 
مرزهای بینش خود با تاریخ اســتبداد دینی در غرب و 
ارتــکاب برخی خطاهای رفتــاری و گفتاری در عمل، 
زمینه این برداشــت های منفی را فراهم آوردند.در هر 
صورت بهتر است در مقام نقد و داوری، آنچه محصول 
فکری آیت الل مصباح به شمار می رود مورد توجه باشد 
نه حاشیه ســازی ها. یقیناً بحث و جدال فکری درباره 
هر اندیشه ای بر خلاف مجادلات سیاسی متعارف پربار 

و آموزنده خواهد بود.

روند تحولات در خاورمیانه سرعت گرفته است. سال نوی 
میلادی گذشــته دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا با 
ترور شهید قاسم ســلیمانی نشان داد که از او هیچ کاری 
بعید نیســت. حال در آغاز سال 2021 که با شکست او در 
انتخابات ریاست جمهوری هم همراه است، خاورمیانه بار 
دیگر دســتخوش ماجراجویی های او می شود. در هر حال 
در روزهای پایانی حضور ترامپ در کاخ ســفید، خاورمیانه 

شاهد اوج گرفتن تنش ها میان تهران و واشنگتن است.
در آستانه سالگرد ترور شهید قاسم سلیمانی، دو بمب افکن 
بــی-52 آمریکایی بر فراز خاورمیانه به پرواز درآمدند و با 
خروج ناو نیمیتز چند هواپیمای جنگنده جایگزین شــدند. 
همین موضوع باعث شــد که نمایندگی ایران در سازمان 
ملل متحد با ارسال نامه ای به دبیرکل و شورای امنیت به 
این حرکات اعتراض کند. از طرف دیگر محمدجواد ظریف، 
وزیر امور خارجه ایران در توئیتی که چند روز پیش زده بود، 
اعلام کرد آمریــکا تحرکاتی در منطقه انجام می دهد که 
بوی جنگ از آنها می آید. همچنین طبق گزارش سی ان ان 
در چند روز گذشته سطح آماده باش نیروهای دریایی ایران 

در خلیج فارس افزایش یافته است.
از ســوی دیگر به گزارشــان. بی.سی به نقل از یک مقام 
آمریکایی شــواهد نشــان می دهد که احتمــالًا ایران در 
حــال برنامه ریزی برای حمله به نیروها و منافع آمریکا در 
خاورمیانه است. همچنین به گزارش فاکس نیوز یک مقام 
نظامی ارشد آمریکایی به گروهی از خبرنگاران گفته است 
که ارزیابی اخیر اطلاعاتی آمریکا نشان می دهد که ایران 
قصد گرفتن انتقام کشــتن قاسم سلیمانی را دارد. در واقع 
دو طرف ماجرا نگران حمله احتمالی هســتند و خود را در 
منطقه برای بالا گرفتن تنش ها آماده می کنند. حال سؤال 
اصلی این است که این روند پر تنش چه سرانجامی خواهد 

داشت.
شروع جنگ بزرگ از خاورمیانه ��

از روزی که دونالد ترامپ از قرارداد برجام خارج شد، شرایط 
در منطقه خاورمیانه شکل دیگری به خود گرفت. حمایت 
بی حد و اندازه او از اسرائیل و عربستان تنش را در منطقه 
افزایش چشــمگیری داد. حال ایــن روزها بوی جنگ از 
خاک منطقه به مشــام همه رسیده است. اما این بار آتش 
را اســرائیل با ترور شهید فخری زاده و حملات به سوریه 
روشن کرده و ترامپ شکســت خورده در انتخابات آن را 

شعله ورتر کرده است.
ترامپ بارها گفته است که انتخابات 2024 باز می گردد و 
این روزها سعی دارد به هر نحوی تندروهای آمریکایی را 
راضی تر از هر زمانی نگه دارد. او با گیر انداختن جو بایدن 

در خاورمیانه و راضی کردن تندروهای آمریکا ممکن است 
یــک جنگ واقعی در همین روزهای باقی مانده در قدرت 

با ایران راه بیندازد.
ترامپ تا 20 ژانویه طبق اصل دوم قانون اساســی قدرت 
و اختیار صدور فرمان حمله نظامی را دارد. ترامپ شــروع 
جنــگ با ایران را تاحدودی به نفع خود می داند. او در این 
موقعیت می تواند نقش فرمانده کل قوا را ایفا کند؛ نقشی 

که با باخت در انتخابات نتوانسته آن را ابقا کند.
آغاز جنگ با ایران، ترامپ را در جایگاه ریاست جمهوری 
نگه نخواهد داشــت. با این وجــود، جنگ علیه ایران که 
خواسته تندروهایی آمریکایی است و کارشکنی ای از سوی 

ترامپ در مسیر کار جو بایدن خواهد بود.
شکی نیست که شــروع یک جنگ دیگر در خاورمیانه و 

آن هم بین تهران-واشنگتن پایان سختی خواهد داشت 
و جنگی بزرگ را رقم خواهد زد. با این حال شــروع یک 
جنگ دیگر در خاورمیانه احتمال بسیار کمی خواهد داشت 
و به نظر می رســد حتی کابینه ترامپ هم با این موضوع 
موافق نیستند. این موضوع را در جلسه ترامپ با مشاورانش 
در کاخ سفید مبنی بر حمله به پایگاه های هسته ای ایران و 

مخالفت آنها با این کار می توان رصد کرد.
سنگ بزرگ بر سر راه احیای برجام ��

به گــزارش المیادین، واشــنگتن از طریق قطر پیامی به 
تهران فرســتاده و اعلام کرده که قصد حمله به ایران را 
ندارد و ناو هواپیمابر را برای تأیید این پیام از منطقه خارج 
کرده است. همین خبر کافی است که نشان دهد که هدف 

ترامپ شروع جنگ نیست.
اقدام ترامپ پیش از ترک کاخ ســفید می تواند امید بایدن 
برای احیای توافق هسته ای را خنثی کند. اگر ایران صبر 
استراتژیک خود را کنار بگذارد و تحت فشار ترامپ تحرکی 
در منطقه انجام دهد در واقع روند احیای برجام قطع خواهد 
شــد و جو بایدن دیگر نمی تواند امیدی به میز مذاکره با 

ایران داشته باشد.
در واقع دونالد ترامپ با تحرکات خود در منطقه سعی دارد 
برنامه هــای بایدن را در خاورمیانه بهم بریزد. او از قرارداد 
برجام خارج شد و با اعمال تحریم ها سعی داشت ایران را 
پای میز مذاکره بنشاند، اما در پروژه ایران شکست خورد. 
حال سعی دارد ســنگ بزرگی بر سر راه بایدن بگذارد تا 

نتواند با ایران پای میز مذاکره برود.
20 ژانویه دونالد ترامپ کاخ ریاســت جمهوری آمریکا را 
ترک می کند و اتاق بیضی شکل کاخ سفید را به جو بایدن 
تحویل می دهد؛ اما به نظر می رســد در چند هفته آخر به 
خروج خود از کاخ ســفید خاورمیانه را اهرم فشار به دولت 
بایدن پیدا کرده اســت و شکی نیســت که تا آخرین روز 

ریاست جمهوری او تنش ها ادامه خواهد داشت.

دو طرف به سمت اصطکاک پیش می روند؟

آماده باش تهران - واشنگتن در خلیج فارس

شــهادت، زیباشــدن مرگ اســت. شــهادت، خشــونت نیست، 
خشــونت طلبی نیســت، آمادگی و آرزوی مرگ در راه خداســت. 
شهادت طلبیِ اصیل، طبیعت و انسان های دیگر را آزار نخواهد داد، 
بلکه مانع و رادعی بر سر راه آزار طبیعت و خلق است. شهادت طلبیِ 
اصیل، از دشمن هم متنفر نیست، بلکه چون سردار قاسم سلیمانی 
به جنگ با دشمنی، با ظلم و خشونت طلبی می رود. شهادت طلبیِ 
اصیل، تنهــا در میدان جنگ رخ نمی دهد، بلکــه به دنبال صلح 
اســت، و در صلح بهتر از هر زمانی شکوفا می شود. شهادت طلبیِ 
اصیــل، جهان را بر مفهــوم ایثار و ترجیــح دادن دیگری بر خود 
می بیند. شــهادت طلبی اصیل در پی مرگِ خود و دیگری نیست، 
بلکــه می خواهد زندگی این جهانی را در صلح، امنیت و ســلامت 
ببیند. بدین ســان، شــهادت طلبیِ اصیل، با پرهیز از خودمداری و 
خودخواهی، خدمت به زمین، زیستن و مردن در مسیری خدایی و 

دیگرگزینانه است؛ چنانکه سلیمانی بود.
شهادت تکفیری و چپ ��

شهادت طلبیِ نوتکفیری، تکفیری و چپ، عاری از اندیشیدن است، 
این شــهادت طلبی، تقلیدی و قلّاده ای است و عشق به انسانیت و 
انسان و فکر در آن جایی ندارد. اگر هم اهل اندیشه باشد اما زندگی 
را به کام مرگ می کشــد. این شهادت طلبی حسود و مأیوس است 
و اوج شهادت را در مرگ می بیند نه زنده ماندنِ توأمان زنده کردن. 
شهادت طلبی اصیل لزوماً اهل شهود نیست اما مشهود است؛ اهل 
مخفی کاری و مخفی شــدن از مردم نیست. چیزی از مردم مخفی 
نمی کند و مخفی های مردم را آشکار نمی سازد. شاید غایب باشد و 
بیشتر اهل غیاب و غیب اما مخفی نیست، در سایه ها راه نمی رود؛ 
در پی آشکارشدن است نه شــکارکردن. شاید شکار هم بکند اما 

تنها شکارچی را.
مهم تر از این ها با مخفی هایِ مردم کاری ندارد. او می داند غفلت از 
اندرونی مردم چه عبادت و مراقبه ای است. او مشهود است تا شاهد. 
وضوی او وضوح اســت. بیش از آرزوی شهادت، آرزوی نیوشیدن 
شادی را دارد. بیش از خون جهنده در پی جهان جهنده است )جهان 
یعنی جهنده(. او اهل ماده هم هست. ماده از مد به معنی کشیدن 

است. او گشوده و گشاده است. اهل رکوع است و فروتنی نه رکون 
و سکون. اهل سکوت است نه ادعاهای گزاف. شعر را می ستاید تا 
شــعار را. او راستین و راست است. مهم ترین حریم و حرم برای او 
حریم مردم و حریم فرد است. او بی گدار به آب نمی زند. بر ساحل 
یا گدار می نشیند و خوب به دریا فکر می کند و نیز به پشت دریا و 
اعماق آن. اما می داند انســان در وهله اول در همین گدار است و 
طوری باید به دریا بزند که گدارنشــینان )ساکنان شهر( خوش تر و 
به تر باشند. او می داند ماهیان به اندازه موج و حتی دریا ارزشمندند. 
ماهیات و ماهیان، وجود و موجود، ســجود و صعود را باهم می بیند 
نه در هم. البته او لزوماً اندیشــمند یا این قدر اندیشه ورز نیست. اما 
اهل درنگ است. بیشتر یاد می گیرد تا یاد بدهد حتی اگر بزرگترین 
اندیشمند باشد. به هرحال او چپ چپ به دنیا نگاه نمی کند. بیش از 

چپ کردن چیزها در پی قراردادن آن ها سرجایشان است.
شهید سلیمانی »تفاوط« داشت ��

ســلیمانی اهل خیرگی و خیره سری نبود. اهل چیرگی بود، آن هم 
بر خود. دشــمن همیشگی نداشت مگر نفس خود و شیطان بزرگ 
ذاتی اش که همان ابلیس درون بــود. چه خطرناک مذهبی هایی 
که التفات به شــررهای شهوت و شهرت ندارند و چه التقاطی بدتر 
از خودمداری؟ ســلیمانی، چنان نبــود. او چمان بود و برای همین 
افتادگی اش پرواز کرد. او شیطان را با گلوله ای کُشت و به یک گُل 
بدل شــد. گُلی که ریشه در زمین داشــت و طوفان عشق او را به 
آسمان برد. برای او سخت بود یک شیطان زندانی را در درون اش 

تحمل کند؛ با زندان و تنگنا بر سر مِهر نبود.
او رئالیســتی پرنده بود. شهید چمران هم در کتاب »انسان و خدا« 
می گوید رئالیســت و تحقّقی است )مثل علامه طباطبایی و سایر 
اندیشــمندان انقلاب اســلامی(]i[. به هرروی در برابر برخی شبه 
مذهبی های خیالاتی و تن پرور بود؛ آرمان گر بود نه آرمان گرا؛ یعنی 
با آرمان می ساخت درست با عمل اش و هرچه که او در شدن بود؛ 
او و آرمان اش با هم ساخته می شدند. نه اهل انکیزاسیون بود و نه 

اهل انگنازیسیون )تعبیر از من. به معنای انگ زدن(.

خود را زندانی دشــمن نکرد و می دانســت التفات زیاد به دشمن، 
دشــمن را بزرگ کرده و خوارداشت اوست و بسا تورا شبیه دشمن 
کند. او نگاه گذرا به دشــمن داشــت و دشمن را بی آن که تحقیر 
کند اما بزرگ هم نمی کرد. با الهام از نیچه باید بگویم او دیری در 
مغاک یا آونگی چشم ندوخته بود تا آن مغاک نیز در او چشم بدوزد.

شــهید سلیمانی شهد شهادت و شــهامت بود؛ بی آن که از مرگ 
بترسد و با آن که شهادت را دوست داشت، اما زندگی را می جست. 
شهادت او شهادط اســت. یعنی تفاوط دارد )به تأسی از دیفرانس 
دریدا و خوانش بدیو از آن( شهادت او حاصل شست وشوی قلب بود 
نه مغز. این شهد شهادت تنها نصیب مرده گان در راه خدا و کسانی 
همچون او می شــود. بسا شهادت دهقانان که عالمانه تر از عالمان 
باشد.شــهادت بس نامتعیّن تر از این حرفهاســت. سازمانی کردن 
شــهادت، عاری کردن آن از شهد وجودی و انتولوژیک و تقلیل آن 
به امری آنتیک و نیز محصور اســت. البته از رازناک کردن شهادت 
به این معنا که شهدا را فراتر از سطح انسان های الهام بخشِ زمینی 
)آسمانی و مجرد( بدانیم دفاع نمی کنم؛ منحصربه خوددانستنِ شهدا 
و تبدیل و تحویل آنها به منبع درآمد و منفعت سیاســی از سویی و 
مجرد و منتزع کردن آن ها از سویی دیگر به این می ماند که یکبار 
ایشان را به بیرون از جهان پرتاب و تبعید کنیم و باری دیگر آنها را 

در چاه ویل نفس بیاندازیم.
در جریان تجلیل از شهید والامقام سردار سلیمانی شاهد بودیم که 
برخی، ارج گذاری برخی منتقــدان نظام و حتی بی تفاوت ها )و نه 
منتقدان و معاندین( را تخطئه کرده یا به آن بی اعتنایی کردند. در 
حالی که شهید سلیمانی حتی صرفاً شهید این نظام و انقلاب نبود تا 
چه رسد به شهید گروهی خاص. باری، نه برای شهدا راززایی کنیم 

و نه از آنها راززدایی کنیم. آن ها خود رازدارند.
شهادت آگاهی ��

نیچــه می گوید: »مرگ پایان زندگی اســت، ولی مرگ اندیشــی 
آغاز آن«. به این نباید بســنده کــرد. نباید صرفاً مرگ اندیش بود. 
مرگ اندیشــی، می تواند نومیدی را در پی داشته باشد، در حالی که 

شــهادت، زندگیِ مرگ و زندگیِ زندگی است. شــهادت، ازدواج 
و امتزاج عاشــقانهٔ مرگ و زندگی اســت و زندگــی را فرامی برد. 
مستیِ راســتین زندگی است. اگر مرگ اندیشی، آغاز زندگی است، 

شهادت اندیشی، استعلای زندگی و مستی و راستیِ آن است.
سلیمانی یک شهادت اندیش بود. این راستیِ زندگی است و سلیمانی 
بــه کام مرگ نرفت بل مرگ را به کام خــود برد؛ آن را همچون 
جام شوکران سر کشــید. شهادت او حاصل عقیده و عشق بود؛ با 
ارجاع به ســبد ســه گانه اعتقادات، اخلاقیات و احکام، باید بگویم 
شهادت او تقلیدی نبود بل محصول اخلاق )عرفان( و اندیشه بود 

تا الگوبرداری از رفتار کسی یا اجرای یک فرمان رفتاری.
چشم سلیمانی ��

سلیمانی، به چیزی خیره نمی شد و چیزی در دنیا نبود که او را خیره 
سازد. او کار درست را چون درست بود انجام می داد. اگرچه نه کاملًا 
فضیلت مآبانه، چون غایت هم داشت. سلیمانی از آن کسانی است 

که اگر به خدا هم باور نمی یافت باز کار درست را انجام می داد.
خدا برای سلیمانی هم هدف بود هم نتیجه و هم تکلیف. برخی به 
اشــتباه فکر می کنند صرفاً تکلیف مهم است؛ درحالی که در همین 

امر به معروف اگر نتیجه در کار نباشد، تکلیف آن ساقط می شود.
رضای خدا بیش از آن که هدف سلیمانی باشد )هدفی که برخی 
آنقدر آن را به زبان می آورند که آدمی را به اشــباع و حتی حسی 
مهوع می رســانند( نتیجه بود. کارآمدتر و مفیدتر آن اســت که 
رضای خدا، نتیجه باشــد نه هدف. امام محمد غزالی در طراحی 
حکومت عادل، آخریــن گام را دعای مردم می داند. دعای مردم 
یعنی رضایــت مردم و این رضایت می تواند رضای خدا را هم در 

پی داشته باشد. 

مردی که مرگ را کشت!... دکتر محسن سلگی

پرستو بهرامی راد

اقدام ستودنی

 مستند »غیر رسمی« که به دیدارهای صمیمانه و دورهمی رهبر 
انقلاب با اقشار مختلف و نخبگان می پردازد بازتاب های متفاوتی 

در جامعه داشت.
برخی از آن استقبال کردند و خواستار ادامه این روند شدند تا مردم 

با ویژگی های واقعی رهبرشان آشنا شوند.
برخی با دیدن این مستند دست اندرکاران آن را مورد نقد و حتی 
حملــه قرار دادند که چرا تاکنون چنین »داشــته هایی« را پنهان 
کرده و مانع رســانه ای شدن آن شده اند و مردم ر از فهم و درک 
و مشــاهده آن محروم کرده اند. این گروه متصدیان امر در دفتر 
رهبری را مقصر ساخته شــدن تصویری رسمی از رهبر انقلاب 

می دانند.

برخی نیز پخش این مســتند را واکنشــی به اظهارات فلان فرد 
دانســتند و به جای آنکه از تلاشــگران اصلی تقدیر کنند از فرد 
موردنظرشــان تشکر کرده اند! در حالیکه تلاش برای ساخت این 
مستند از یک ســال پیش کلید خورده است و این روزها دومین 
خروجــی آن را دیده ایم و ربطی به اظهارات و اهانتهای این و آن 
هم ندارد و انشالل قرار است ادامه یابد. بنابراین از نخبگان جامعه 
ایــن انتظار نمی رود که با اطلاعــات غلط به قضاوت درباره یک 
اقدام بنشــینند.هرچند ممکن است نقدهایی تکنیکی یا فرمی به 
این مستند وارد باشد اما باید مراقب بود با طرح مسائل حاشیه ای 
اصل یک »اقدام ســتودنی« زیر ســؤال نرود. در نگاهی بدبینانه 
معتقدم کسانی که در لباس دلسوزی آن را مورد هجمه قرار دادند 
از عمیقتر شــدن رابطه مردم با رهبری نگرانند. ناراحتی و بغض 
رسانه های بیگانه، برگزاری میزگردها و مصاحبه های متعدد درباره 
آن راهم باید به حســاب تاثیرگذاری مستند با تغییر نگاه مردم به 

مناسبات رهبری با اقشار و نخبگان گذاشت.

 به عنوان کسی که میهمان یکی از جلسات پنجشنبه های رهبر 
معظم انقلاب بوده ام عرض می کنم یکی از شیرین ترین و خاطره 
انگیزترین دیدارهایی اســت که در ذهــن دارم. اعتراف باید کرد 
همســخنی با ایشان به دلیل اشــراف و تسلطشان بر موضوعات 
مختلف و برخورداری از اطلاعات وســیع در حوزه های گوناگون 
آسان نیســت. هر چند ایشان در ابتدای جلســه عنوان می کنند 
که بیشــتر شــنونده خواهند بود تا گوینده و این کار حاضران را 
راحت تــر می کند. با دیدن این مســتند معتقدم باید با اســتقبال 
از کلیت این رویکرد جدید، از کســانی کــه این گنجینه ها را در 
اختیار دارند بخواهیم قفلها را بشــکنند، نگاهشان را عوض کرده 
و مــردم را محرم تلقی کنند. همانگونه که رهبری تلقی می کند. 
چرا نباید مردم بدانند رهبرشــان هر روز که روزنامه می خواند در 
حاشیه مقالات یادداشت هایی می نویسد و گاه به روزنامه هایی که 
مدیرانــش را خودش نصب کرده عتــاب و خطابهایی دارد. و در 
مواردی به خاطرعدم رعایت حقوق عمومی یا خصوصی آنان را به 

جبران و یا عذرخواهی علنی وادار می کند.
بیــاد دارم زمانی را که در صدد تهیــه کتاب »تداوم آفتاب«* در 
روزنامه جام جم بودم عملًا هیچ کمکی برای دســتیابی به لایه 
درونی شخصیت ایشان به شکل رسمی دریافت نکردم و آنچه در 
این کتاب ارزشمند و خواندنی گرد هم آمد حاصل تلاش همکاران 
بود و لاغیر. چرا؟ چون فهم درستی از کار مبتکرانه و غیر رسمی 
برای واقع نمایی چهره رهبری در دفتر ایشــان وجود نداشت. اما 
امروز شــرایط فرق کرده و باید آن را غنیمت شمرد. باید نقدها را 

به جان خرید و استقبال ها را نشانهٔ تشنه بودن جامعه تلقی کرد.
باید کاری کرد تا فاصله رسمی و غیررسمی کم شود و از بین برود. 
این حق مردم است که رهبرشان را همانگونه که هست بشناسند و 
بدانند زیست او، سلوک او و خلق و خوی او نزدیکترین خلقیات به 
مردم جامعه است.  آنچه مستند »غیر رسمی« نشان داد، قطره ای 
از یــک دریا بود و ای کاش شــرایطی فراهم آید تا همه جوانب 

شخصیت رهبری قابل ارائه و بازنمایی باشد.

بیژن مقدم

افشای مکالمه ترامپ با مقام ایالتی جورجیا: 
برایم 11 هزار رأی پیدا کنید

انتشــار فایل صوتی مکالمه دونالد ترامپ با برد رفنسپرگر ممکن است 
بر نتیجه انتخابات مجلس سنای این ایالت که قرار است روز سه شنبه 

برگزار شود تأثیر بگذارد.
فایلــی صوتی از مکالمــه رئیس جمهوری آمریکا با یک مقام ارشــد 
ایالت جورجیا منتشر شده است که در جریان آن دونالد ترامپ خواستار 
کشف بیش از 11 هزار رأی به سود خود می شود. به گزارش یورونیوز، 
خبرگزاری آسوشیتدپرس به این فایل صوتی که در ابتدا روز یکشنبه از 

سوی روزنامه »واشنگتن پست« منتشر شد دسترسی پیدا کرده است. 
در این فایل صوتی صدای رئیس جمهوری کنونی ایالات متحده شنیده 
می شــود که با تکرار ادعاهای خود مبنــی بر وقوع »تقلب« در جریان 
رأی گیری از برد رفنســپرگر، وزیر امور داخلی ایالت جورجیا می خواهد 
تــا 11 هزار و ۷80 رأی با نــام او »پیدا« کند. دونالد ترامپ در جریان 
انتخابات روز ســوم نوامبر )13 آبان( با اختلاف 11 هزار و ۷۷9 رأی از 
جو بایدن، رئیس جمهوری منتخب آمریکا در ایالت جورجیا شکســت 
خورد. جو بایدن به دلیل کسب آرای بیشتر در این ایالت جنوبی 16 رأی 
الکترال آن را در جریان رأی گیری در کالج الکترال به دست آورد. فایل 
صوتی از مکالمه رئیس جمهوری کنونی آمریکا با مســئول برگزاری 

انتخابات در ایالت جورجیا در حالی منتشــر می شود که کنگره ایالات 
متحده قرار است روز چهارشــنبه جلسه ای برای تائید نتیجه انتخابات 
ریاست جمهوری تشکیل دهد. شماری از اعضای جمهوریخواه کنگره 
از جمله بیش از 10 ســناتور این حزب اعلام کرده اند که در جلسه روز 
چهارشنبه به نتیجه انتخابات اعتراض خواهند کرد. از سوی دیگر انتشار 
فایل صوتی مکالمه دونالد ترامپ با برد رفنسپرگر ممکن است بر نتیجه 
انتخابات مجلس ســنای این ایالت که قرار است روز سه شنبه برگزار 
شــود تأثیر بگذارد. رأی دهندگان در این ایالت قرار اســت تکلیف دو 
کرسی جورجیا در مجلس سنا را در رأی گیری روز سه شنبه مشخص 

کنند. 
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گزارش

سیده زهرا محمودی

پاندمی ویروس کرونا در ســال 2020، این سال را به سالی 
عجیب و خاص در تاریخ بشــریت تبدیل کرده است. از منظر 
اقتصادی، ســال 2020، جدایِ از نکات منفی که برای جوامع 
مختلف به دنبال داشت، تا حدی به دلیلِ ایجاد شرایطی جدید 
و خــاص، محرک نوآوری و خلاقیت اقتصادی نیز بود که این 
مساله را بایستی به نوعی در زمره آثار مثبت اقتصادی این سال 

به حساب آورد.
عــدم بازخوانی دقیقِ آنچه جوامع مختلف در ســال 2020 با 
آن رو به رو شــدند، می تواند پیامدهای بدی را )مخصوصاً از 
حیث اقتصادی و اجتماعی( در ادامه راه و در آستانه سال جدید 

میلادی، برای جامعه جهانی به دنبال داشته باشد.
سال 2020 را بایستی ســالی خاص در تاریخ بشریت در نظر 
گرفت. در این ســال، جهان پس از گذشت دهه ها و علی رغم 
پیشرفت های قابل توجه پزشکی، با شیوع جهانی )پاندمی( یک 
ویروس )ویروس کرونا( مواجه شــد. بر اساس آخرین آمارها، 
تاکنون بیش از 80 میلیون نفر در اقصی نقاط جهان به ویروس 
کرونا مبتلا شده و حدوداً 1 میلیون 800 هزار نفر نیز بر اثر ابتلا 

به این ویروس، جان خود را از دست داده اند.
پاندمــی ویــروس کرونا را از آن جهت کــه حامل پیامدهای 
اقتصادی، اجتماعی و سیاســی خاص بــرای جوامع گوناگون 
بوده، بایســتی اتفاقی ویژه در نظر گرفت. شــیوع جهانی این 
ویروس موجب شــده تا اقتصادی های جهانی، آســیب های 
جدی ببینند و بســیاری از دولت هــا در اقصی نقاط جهان، به 
 دلیل اعمال سیاســت های ناکارآمد در مدیریــت بحران، به 

بی کفایتی متهم شده و حتی از قدرت خلع شوند.
با این همه، اینگونه به نظر می رسد که پاندمی کرونا، بیشترین 
تأثیر جانبی خود را از حیث اقتصادی برجا گذاشــته است. در 
واقع، جدای از تاثیرات مســتقیمی که این ویروس بر وضعیت 
بخش های بهداشــت و سلامت گذاشــته )به نوعی به سنگ 
محــکِ کفایت و یا بی کفایتی این بخش ها در آمده اســت(، 
تاثیرات اقتصادی این ویــروس را باید در زمره مهمترین آثار 
آن در نظــر گرفت که در نوع خود، مولــد اثرگذاری بر دیگر 
حوزه های اجتماعی نیز بوده اســت. از این رو، مرور درس های 
اقتصادی سال 2020 می تواند نقشه راه مناسبی را برای جوامع 
مختلف جهت اتخاذ سیاست های مناسب در سال آتی، فراهم 
کند. در ادامه به بررســی شــماری از مهمترین این درس ها 

پرداخته می شود.
پاندمــی کرونا و ضرورت مدیریــتِ جهانی صنعت مواد  ��

غذایی
شاید یکی از ابتدایی ترین درس های اقتصادی و البته اجتماعی 
پاندمی ویروس کرونا را بایــد در ضرورت ایجاد یک پروتکل 
جهانی جهت مصرف مواد غذایــی )و به طور کلی در صنعت 
مواد غذایی( دانســت. بســیاری از محققان و دانشمندان، در 
آغازین روزهای شــیوع ویروس کرونا تاکید داشــتند که این 
ویروس از طریق حیوان به انسان منتقل شده و احتمالًا بواسطه 
استفاده از سوپ خفاش، شیوعِ جهانی پیدا کرده است. متاسفانه 
سال ها قبل از شــیوع ویروس کرونا در سال 2020، ویروسی 
نظیر سارس نیز که در سال 2003 شیوع پیدا کرد، از حیوانات 
به انســان ها منتقل شــده بود )هر چند که ابعاد شیوع آن به 
مراتب کمتــر از ویروس کرونا بود(. با این حال، عدم توجه به 
این مساله که در زمینه اســتفاده از گوشت حیوانات مختلف، 
بایستی یک پروتکل جهانی تدوین شود تا از بروز بحران هایی 
نظیر شــیوع بیماری های اپیدمیک جلوگیری شود موجب شد 

تا بار دیگر و در برهه کنونی، شــاهد شیوع ویروسی خطرناک 
نظیر کرونا باشیم. از این رو، کشورهای جهان و به طور خاص 
ســازمان بهداشت جهانی، دیگر نباید اشتباهات گذشته خود را 
تکرار کنند و بایســتی هر چه سریع تر، یک پروتکل جهانی در 
مورد مصرف گوشــت و دیگر مواد غذایی که از بدن حیوانات 
وحشی تأمین می شوند، تهیه کرده و از بروز بحران های مشابه 

در آینده جلوگیری کنند.
پاندمی کرونا و برجسته شدن نابرابری های اقتصادی در  ��

جهان
یکی از مهمترین درس های اقتصادی کرونا برای کشــورهای 
مختلف جهان، نمایان ساختنِ بیش از پیشِ وجود نابرابری های 
ساختاری در جوامع مختلف بود. بحران کرونا به وضوح نشان 
داد که چگونه برخی اقشار و طبقات اجتماعی در جوامع مختلف 
مجبورند بدون توجه به خطر ویروس کرونا، همچنان به فعالیت 
اقتصــادی خود )به صورت فیزیکی و از طریق حضور در محل 
کار( ادامه دهند و نه فقط جان خود، بلکه جان دیگر نزدیکانشان 

را نیز به خطر بیندازند.
بــه طور خاص در ایــالات متحده آمریکا، پژوهش ها نشــان 
دادند که ســیاه پوســتان آمریکایی در مقایســه با همتایان 
سفیدپوســت خود، به مراتب از شانس بیشتری جهت ابتلا به 
کرونــا برخوردارند. دلیل آن هم این اســت که به دلیل وجود 
تبعیض های نهادینه شــده در جامعه آمریــکا، این افراد اغلب 
مشــاغلی را به دســت می آورند که نیاز به حضور فیزیکی در 
محل کار دارد و اگر بخواهند بر اثر بحرانی نظیر شیوع ویروس 
کرونا، در محل کار حاضر نشــوند، امــکان مدیریت اقتصادی 
خانواده های خود را ندارند. همین مســاله موجب شــده تا نرخ 
ابتلا و مرگ و میر ناشی از ویروس کرونا در میان سیاه پوستان 
آمریکایی، به شــدت بالا باشــد. در نمونه ای مشابه، بر اساس 
آخرین ارزیابی های انجام شــده توسط »نشریه اکونومیست«، 
هیسپانیک ها )اســپانیایی تبارها( در جامعه آمریکا، بیش از 12 
برابر در مقایسه با همتایان سفیدپوست خود، از احتمال بیشتری 
جهت ابتلا و یا مرگ ناشی از ویروس کرونا برخوردار هستند. 

در این چهارچوب، بحران شــیوع ویروس کرونا، نابرابری های 
ســاختاری اقتصادیِ بعضاً نهادینه شــده را در جوامع مختلف 
آشــکار کرده و به نوعی دولتمردان در اقصی نقاط جهان را بر 
آن داشــته تا نسبت به این مساله، برنامه ریزی جدی را انجام 
دهند. بدون تردید اگر کشــوری از این موضوع غفلت کند، با 
تبعات گســترده ای در ادامه راه رو به رو خواهد شد. تبعاتی که 
یک نمونه آن می تواند بروز اعتراضات گســترده در کشورهای 
مختلف جهان و ســقوط دولت های گوناگون باشــد. شناختِ 
ریشــه های این نابرابری ها می تواند نقــش مهمی در تدوین 

سیاست های درست جهت مقابله با آن ها ایفا کند.
پاندمی کرونا و اوج گیری اقتصاد دیجیتال ��

یکی دیگر از تبعــات اقتصادی مهم پاندمی ویروس کرونا را 
بایستی اوج گیری »اقتصاد دیجیتال« در کشورهای مختلف 
جهان دانســت. در این چهارچوب، بسیاری از کسب و کارها 
در اقصی نقاط جهان سعی کردند با توجه به محدودیت های 
کرونایی و همچنین اعمال قرنطینه و محدود شــدنِ امکانِ 
تجمع افراد در مکان های مختلف )نظیر فروشــگاه ها و دیگر 
مراکــز اقتصادی(، روند فعالیت های اقتصادی خود را مجازی 
و دیجیتــال کرده و وضعیت جدیدی را تجربه کنند. در واقع، 
آن هــا با درکِ این نکته که پاندمی ویروس کرونا، ســمت و 
سوی )اقتصادیِ( جهان در حوزه های مختلف را تغییر داده، بر 
آن شــده اند تا قبل از اینکه از دیگر رقبای خود عقب بیفتند، 
خود را با واقعیت های اقتصادی نوین، همراه و ســازگار کنند. 
از این رو شاهدیم که در سال 2020، میزان خریدِ مجازی در 
کشورهای مختلف حجهان به نحو بی سابقه ای رشد کرد. به 
طور خاص در این زمینه می تــوان به افزایش میزان تجارت 
آنلاین از مبلغ 3.53 تریلیون دلار در سال سال 2019، به رقمِ 
4.206 تریلیون دلار در سال 2020 اشاره کرد. امری که تا حد 
زیادی تحت تأثیر پاندمی ویروس کرونا اتفاق افتاده و انتظار 
می رود که این میزان در ســال 2023 به رقمِ 6.542 تریلیون 

دلار افزایش یابد.
اوج گیری اقتصاد دیجیتال در ســال 2020 موجب شــده تا 

بسیاری از صنایع نیز با اتخاذ رویه های جدید، تا حدی تغییر 
جهت دهند و ظرفیت دیجیتالی خود را افزایش دهند. به طور 
خاص در این زمینه می توان به پدیده پرســتاری و یا پزشکیِ 
دیجیتال اشاره کرد که بسیاری از ناظران و تحلیلگران بر این 
باورند که می تواند در سال های آتی، به یک صنعت پولساز و 
قدرتمند در اقتصاد جهانی تبدیل شود. در واقع، پاندمی کرونا 
موجب شــده تا سمت و ســوی صنایع مختلف در جهان، با 
خلاقیت هــا و نوآوری هایی همراه شــود که به بهترین وجه 
ممکن، با واقعیت های فعلیِ ناشــی از شیوع جهانی ویروس 

کرونا، سازگار باشد.
اضافه بر این، در ســال 2020، پاندمی ویروس کرونا موجب 
شــده تا پدیده دورکاری، به موضوعی مهمــی برای نایع و 
بخش های مختلــف اقتصادی تبدیل شــود و این بخش ها 
تلاش کنند تا جای ممکن به تقویت ظرفیت ها در این زمینه 
بپردازند تا در شــرایط عدم حضور افراد در محل کار، از لحاظ 
اقتصادی کمترین آسیب را متحمل شوند. بدون تردید برجسته 
شدن این مساله در سایه شیوع ویروس کرونا، می تواند حتی 
در دوره پســاکرونا، بسیار مفید باشد و بهره وری و کارآمدی 
شــرکت ها و نهادهای اقتصادی مختلــف در جهان را تا حد 

زیادی ارتقا بخشد.
در یک چشــم انداز کلی، رصدِ ســمت و ســوی رویه های 
اقتصادی جهان در سال 2020 در سایه شیوع ویروس کرونا 
موجب می شود تا فعالان اقتصادی، متناسب با شرایط جدید، 
کســب و کارهای خود را تنظیم و در سال های آتی، نه تنها 
متضرر نشوند، بلکه منافع اقتصادی زیادی را نیز کسب کنند.

پاندمی کرونا و احتمالِ رشــد چشمگیر اقتصادی جهان  ��
در سال 2021

اگرچه بحران هایی نظیر شیوع یک بیماری اپیدمیک، همواره 
تبعات اقتصادی بســیار منفی را از خود برجا می گذارند با این 
حــال، تاریخ نشــان داده که وقوع ایــن بحران ها، جدای از 
غافلگیر کردن جوامع مختلف انســانی، موجب خواهند شد تا 
آن ها به هر نحو ممکن سعی کنند تا خود را با واقعیتِ جدید 
هماهنگ کنند و بانشان دادنِ خلاقیت و نوآوری های جدید، 
بــار دیگر ضرر و زیانی را که متحمل شــده اند، جبران کنند. 
از این رو، بحران ها در طول تاریخ، به نوعی، تســهیل کننده 

جهش های اقتصادی نیز بوده اند.
در ایــن چهارچوب، انتظار می رود که روند نوآوری و خلاقیت 
در بخش های مختلف اقتصادی جهان همچنان ادامه پیدا کند 
و این بخش ها به سرعتی به مراتب بیشتر و بالاتر، ادامه مسیر 
رشد و توسعه اقتصادی را بپیمایند. در این میان، یک خطر نیز 
وجود دارد و آن احتمال آسیب رسیدن به محیط زیست جهانی 
اســت که در دوره پاندمی ویــروس کرونا و به دلیل کاهش 
فعالیت هــای اقتصادی و اجتماعی، تا حــدی فرصتی برای 
تنفس یافته اســت. در واقع، اوج گیری فعالیت های اقتصادی 
)مخصوصاً با توجه به واکسیناسیون گسترده کرونا در جوامع 
مختلف و احتمال کم رنگ شــدن این بحران( موجب خواهد 
شد تا محیط زیســت با دوره ای از فشارهای مخرب فزاینده 
رو به رو شــود که اگر این مســاله به درستی مدیریت نشود، 
می تواند تبعات بسیار بدی را برای جوامع بشری در یک مساله 
مهم دیگر )آلودگی و تخریب گسترده محیط زیست( به دنبال 
داشــته باشد. امری که در نوع خود می تواند مولد بحران های 

بیشتری باشد. 
منبع: الف  

پیامدهایی که پاندمی ویروس کرونا داشت

اقتصاد جهان در سال 2020

در ادامه روزهای عجیبی که صنعت خودرو با همراهی شــورای 
رقابت پشت سر می گذارد، حالا این شورا تصمیم جدیدی را اعلام 
کرده که به نظر می رسد تنها به پیچیده تر شدن وضعیت این بازار 

ملتهب منجر خواهد شد.
هر چند ماجرای خودرو و شورای رقابت نه به روزها و هفته های 
گذشته که به ســال ها قبل باز می گردد اما آنچه از ابتدای سال 
جــاری رخ داده، در نوع خود منحصر به فــرد و احتمالًا از نظر 
تاریخی ماندگار خواهد بود. شــورای رقابت حدود 10 سال قبل 
بر اســاس یک فرمول ســقف قیمتی، نرخ خودروهای پرتیراژ 
خودروسازان داخلی را اعلام می کرد و با توجه به ثبات نسبی که 
در بازار وجود داشــت، قیمت ها تا حد زیادی مطابق با نظر شورا 
تعیین می شدند. اما در سال های بعد اصرار دولت بر تداوم قیمت 
گذاری دستوری خودرو، همزمان با افزایش تحریم ها و بالا رفتن 
نرخ ارز و تورم، موجب شــد، بازار آزاد، فاصله خود با قیمت های 
رســمی کارخانه را به شدت افزایش دهد، تا جایی که اگر فردی 
می توانســت با هر روشی، یک خودرو از کارخانه بخرد، به راحتی 

امکان فروش آن با چند ده میلیون تومان سود را داشت.
تداوم این روند، همراه با موج جدید افزایش قیمت خودرو در بهار 
امسال، باعث شــد دولت پس از چند ماه امتحان کردن شانس 
خود با سازمان حمایت، سرانجام رأی به بازگشت شورای رقابت 
به این عرصه بدهد و این شورا در بازگشت خود، حکم به اجرای 
تصمیم عجیب، قرعه کشی خودرو داد، طرحی که بر اساس آن، 
متقاضیان واقعی خودرو باید برای تعداد محدودی ماشین ثبت نام 
کنند و خودرو با نرخ کارخانه به افرادی می رســد که نامشان در 

قرعه کشی بیرون آمده است.

هرچند شورای رقابت امیدوار بود که با این تصمیم، بازار به آرامش 
برســد اما در عمل نه افزایش عرضه های فوق العاده و نه قرعه 
کشــی، هیچ یک چاره بازار نبودند. همزمان با آن خودروسازان 
داخلی نیز اعلام می کردند که تحت تأثیر قیمت گذاری دستوری، 
زیان انباشته آنها به شدت افزایش یافته و دولت باید برای عبور از 

این شرایط چاره ای پیدا کند.
همانطور که در درخواســت خودروســازان نیز مشاهده می شد، 
آزادســازی قیمت خودرو حداقل در برخی ســطوح می توانست 
بخشی از مشــکلات را حل کند، هرچند با توجه به واقعیت های 
اقتصادی، رســیدن به چنین تصمیمی دشوار به نظر می رسید. با 
این وجود در فاصله چند هفته تا پایان سال جاری، شورای رقابت 
چنــد روز قبل از فرمول جدید خود رونمایی کرد، هرچند در نگاه 
نخســت، نوعی آزادسازی به نظر می رسد اما رییس این شورا آن 

را رد می کند.
بر اساس آنچه که شورای رقابت اعلام کرده، پژو پارس اتوماتیک، 
پژو 206 اتو ماتیک، 20۷ پانوراما، سمند سون پلاس، رانا پلاس، 
رانا پلاس توربو، دنا پلاس توربوشارژ دستی، دنا پلاس توربوشارژ 
اتوماتیک، هایما توربو s5 دســتی، هایما توربــو s۷ اتوماتیک، 
k131، ســاینا s، کوئیک، شاهین، آریا، برلیانس، چانگان و زوته 
بــا روش جدید قیمت گذاری می شــوند. این طرح در واقع ادامه 
برنامه ای است که چند روز قبل وزارت صمت از آن صحبت کرده 
بود و از امکان پذیر شــدن خروج تعدادی از خودروهای کم تیراژ 

از بستر قیمت گذاری دستوری خبر داده بود.
چند ابهام در مصوبه جدید

مصوبه جدید شورای رقابت حتی پیش از اجرای نهایی نیز با اما 
و اگرها و مشکلات خاص خود مواجه شده است. نخستین سؤال 
این است که آیا قیمت برخی خودروها سرانجام در ایران آزاد شده 
است؟ رییس شورای رقابت با قاطعیت چنین موضوعی را رد کرده 
و معتقد اســت تنها به جای تورم بخشی، بنا شده سقف تولید در 
قیمت گذاری این محصولات لحاظ شــود. به این ترتیب ابهام و 
ســؤال دوم از دل منطق اقتصاد بیرون می آید. شورای رقابت در 
سال های گذشته همواره بالا رفتن قیمت خودرو را به گردن تولید 
پایین و تقاضای بالا می ن انداخت اما حالا در قیمت گذاری جدید 
تاکید کرده که اگر تولید بالا رود، قیمت نیز برای خودروساز رشد 
خواهد کرد. این تصمیم گیری در برابر منطق اقتصاد با این هدف 
گرفته شــده که نخست تورم بخشی صنعت خودرو کنار گذاشته 
شود و سپس با بهبود اوضاع خودروسازان و نزدیک شدن قیمت ها 

به عدد واقعی، با تعادل جدید در بازار، قیمت ها کاهش یابند.
هرچند رییس شورای رقابت در این باره توضیحاتی نیز ارائه کرده 
اما مشخص نیســت که چگونه به شکل همزمان افزایش تولید 
هم به کاهش و هم به افزایش قیمت خودرو کمک خواهند کرد؟

در نهایت با توجه به اصرار و تاکید شورا بر لزوم مقابله با انحصار 
در بازار خودرو – مســئله ای که مسئولیت اصلی این شورا است- 
معلوم نیست فرمول جدید، بناست چه کمکی به کاهش انحصار 

یا افزایش رقابت در بازار خودرو کند؟
کدام انحصار شکنی؟ ��

فربد زاوه – کارشــناس بازار خودرو – در گفــت و گو با اقتصاد 
آنلاین، از مشــکلاتی که در ماه های گذشته، شیوه های عجیب 

قیمت گذاری شورای رقابت برای بازار خودرو ایجاد کرده می گوید 
و معتقد اســت: اینکه ما برای سال های طولانی، بر لزوم قیمت 
گذاری دستوری خودرو تاکید کنیم و اجازه حرکت واقعی به بازار 
ندهیم، امروز نتیجه خود را نشان می دهد تا جایی که آنچه در بازار 
واقعی رخ می دهد، هیچ ارتباطی با قیمت کارخانه ندارد و این دو 

از هم مستقل شده اند.
وی بــا بیان اینکه فروش فوق العاده یا شــیوه های اینچنینی در 
سال های گذشته بســتر رانت و فساد فراهم کرده، گفت: فرض 
کنید یک نفر مســئول فروش یا مسئول اجرای طرحی است که 
در آن خودروهایی عرضه می شــوند که قیمتشان چند ده میلیون 
تومان پایین تر از نرخ بازار است و در واقع صرف تحویل خودرو، 
به معنای آن است که فرد سودی قطعی خواهد داشت. در چنین 

فضایی رانت و فساد شکل نمی گیرد؟ قطعاً می گیرد.
به گفته این کارشــناس، حتی با وجود درک این شرایط نیز طرح 
عجیب قرعه کشی خودرو اجرایی شد که از همان ابتدا معلوم بود 
نتیجه ای نخواهد داشــت و تنها فضای بازار را با قواعدی جدید 
پــر می کند. در حالی که قطعاً هیچ یــک از این برنامه ها راه به 

جایی نمی برند.

تصمیم جدید شورای رقابت به نفع کیست؟

 آزادی قیمت به شر تولید!
جواد هاشمی

 سیاست شکست خورده 
حذف قیمت ها

اوایل سال گذشته همراه با تشدید تورم، سیاست حذف قیمت 
خودرو و مسکن از ســایت ها و پلتفرم های آنلاین اتخاذ شد؛ 
سیاستی که از همان ابتدا مشخص بود راه به جایی نخواهد برد 
و تنها به افزایش هزینه معاملات و عدم شفافیت دامن می زند.

تقریباً یک دهه از حضور ســایت های اینترنتی خرید و فروش 
می گذرد. دامنه فعالیت این سایت ها در ابتدا محدود بود و تنها 
تعداد محدودی از استان ها و کالاها را پوشش می دادند؛ اما با 
گذشت زمان سایت ها و پلتفرم های آنلاین کم کم بخشی انکار 

ناپذیری از چرخه کسب و کار اقتصاد کشور شدند.
ســایت های اینترنتی به چنان جایگاهی رسیدند که امروزه به 
مرجع اطلاع قیمت برای مردم تبدیل شدند و افراد برای اطلاع 
از قیمت کالاهایی چون خودرو، مســکن و... به این سایت ها 
مراجعــه می کنند. پلتفرم های آنلاین هر چند با آســیب هایی 
همچون کلاهبرداری همراه بودند اما شــرایطی برای رقابت 
و نیز شــفافیت قیمــت در فضای مجــازی فراهم می کردند 
و به خریدار امکان مقایســه قیمت را می دادند؛ شاید یکی از 
دلایل محبوبیت ســایت های اینترنتی همین بستری بود که 
این سایت ها جهت اطلاع قیمت فراهم می ساختند. »توافقی« 
عبارتی است که بسیاری از افرادی که در یک سال و نیم اخیر 
به ســایت های خرید و فروش آنلاین بــرای اطلاع از قیمت 
خودرو و مسکن سر زده اند با آن مواجه شده اند؛ عبارتی که به 
جای قیمت مقابل آگهی های خودرو و مســکن درج می شد و 
خریدار برای اطلاع از قیمت باید با فروشنده تماس می گرفت؛ 
تماسی که عملًا با درج قیمت تفاوتی نداشت و از یکسو هزینه 
بیش تری را به افراد تحمیل کرد و از ســوی دیگر، شــرایط 
مناســب تری را برای اعلام قیمت های کاذب و ایجاد تشنج 
در بازارها فراهم می کرد. از حدود دو ســال پیش و همگام با 
افزایش نرخ ارز و همچنین تحریم هایی که علیه ایران اعمال 
شــد، بازار خودرو و مسکن با ملتهب شد و قیمت ها در این دو 
بازار شدیداً افزایش یافت. دلایل متعددی برای افزایش قیمت 
در این دو بازار از سوی مسئولین ارائه و راهکارهای زیادی نیز 
برای حل موضوع و بازگشت ثبات به بازارهای مسکن و خودرو 
اتخاذ شد؛ یکی از پرحاشیه ترین این دلایل و راهکارها این بود 
که افزایش قیمت ها به دلیل درج قیمت در سایت های اینترنتی 
است و قیمت ها باید برداشته شــود تا آرامش و ثبات به بازار 
خودرو و مســکن باز گردد. در همان ابتدای امر و با اعلام این 

تصمیم، کارشناسان زیادی نسبت به عواقب آن هشدار دادند.
 قصه حذف قیمت از ســایت ها از کجا شــروع شــد و با  ��

گذشت حدود دو سال به کجا رسیده است؟
اولین زمزمه های حذف قیمت از سایت ها در بهار 98 به گوش 
رسید و در نهایت در 12 اردیبهشت همان سال، برای نخستین 
بار قیمت گذاری و اعلام قیمت مسکن و خودرو در سایت های 
اینترنتی ممنوع شد؛ تنها با گذشت چند روز پس از این تصمیم، 
دوباره اعلام قیمت مســکن و خودرو بلامانع و اجازه بازگشت 
قیمت به ســایت های اینترنتی صادر شد؛ اما حدود یک هفته 
پس از این موضوع، حذف قیمت ها از سرگرفته شد؛ مانند تمام 
اتفاقات، داستان حذف قیمت ها نیز به اینجا ختم نشد و قصه 
تکراری حذف و اعلام قیمت ها هنوز ادامه دارد؛ قیمت ها پس 
از اردیبهشــت 98، دوباره بازگشــت و بار دیگر در اردیبهشت 
ســال جاری از سایت ها حذف شد و تا امروز ادامه داشته است 
و در ســایت هایی مانند دیوار و شیپور هنوز هیچ قیمتی برای 
خودرو و مسکن درج نمی شود. )قیمت مسکن فقط برای تهران 
اعلام نمی شود و در سایر شهرها این مشکل وجود ندارد( اخیراً 

بازگشت دوباره قیمت ها در دستور کار قرار گرفته است
آیا حذف قیمت از سایت ها در کنترل قیمت ها مؤثر بود؟ ��

همانطور که گفته شــد، حذف قیمت از سایت های اینترنتی با 
هدف کنترل قیمت و بازگشــت ثبات به بازار مسکن و خودرو 
انجام شد؛ اما آیا این سیاست توانست به این هدف دست یابد؟

در ابتدای این سیاســت یعنی فروردین 98، قیمت پراید 111 
در بازار 4۷ میلیون تومان بود؛ این در حالی اســت که در دی 
ماه امســال، قیمت این خودرو در بــازار آزاد به 112 میلیون 
تومان رســیده است؛ این بدان معناست که با وجود اتخاذ این 
سیاســت قیمت پراید در یک ســال و نیم حدود 140 درصد 
افزایش داشــت و یا پژو پارس اتومات در بهار 98، حدود 120 
میلیــون تومان بود؛ اما اکنون قیمت ایــن خودرو در بازار آزاد 
به حدود 290 میلیون تومان رسیده اســت.در خصوص مسکن 
نیز همین موضوع صادق اســت؛ قیمت مسکن در تمام نقاط 
تهران افزایشی بوده اســت و بنابر گزارش منتشرشده توسط 
بانک مرکزی، قیمت مســکن در بهار 99، حدود 35.۷ درصد 
نســبت به بهار 98، افزایش داشــت که این افزایش قیمت از 
بهار تا ماه گذشته، روند صعودی خود را حفظ کرد و در برخی 
مناطق قیمت مســکن بیش از 100 درصد نســبت به سال 
گذشته افزایش یافته اســت. به راحتی می تواند نتیجه گرفت 
حذف قیمت ها تاثیری بر آرامش بازارهای خودرو و مســکن 
نداشت و این بازارها سیر افزایش قیمت خود را همچنان پس از 
حذف قیمت ها ادامه داده است و حتی برخی معتقدند که حذف 
قیمت ها با ایجاد عدم شفافیت، در افزایش تنش بازار خودرو و 

مسکن نقش داشته است. 

 صنعت گردشگری در سال2020 
چقدر ضررکرد؟

به دنبال آثار مخرب شیوع ویروس کرونا در سراسر جهان، صنعت 
گردشگری که در ســال 2020 ضرر بسیاری را تجربه کرد، شمار 

گردشگران بین المللی به سطح سال 1990 تنزل یافته است.
 در حالــی که صنایع اندکی از تاثیر شــیوع ویروس کرونا در امان 

مانده اند، تعداد کمی از مشاغل نیز به اندازه بخش گردشگری دچار 
زیان شده اند. در حالی که سال 2020 با ادامه محدودیت های سفر 
به پایان رسید، سازمان جهانی گردشگری انتظار دارد ورودی های 
بین المللی ۷0 تا ۷5درصد نســبت به ســال گذشته کاهش داشته 
باشــد. این میزان برابر بــا کاهش حدود یک میلیارد گردشــگر 
بین المللی بوده که وضعیت این صنعت در ســال 1990 را تداعی 

می کند.
پیش از شــیوع ویروس کرونا، بخش جهانی گردشگری در طول 
دهه ها رشــد تقریبا بی وقفه ای داشته اســت. از سال 1980، شمار 
گردشــگران بین المللی از 2۷۷میلیون نفر به حدود 1.5میلیارد نفر 

در ســال 2019 افزایش یافت. همانطور که در نمودار ارائه شــده 
مشاهده می شــود، دو بحران بزرگ در دهه های گذشته، بیماری 
همه گیر سارس در سال 2003 و بحران مالی جهانی سال 2009، 
در مقایسه با بیماری همه گیر کووید-19، تاثیر کمتری داشته است.

در نگاهی به آینده، اکثر کارشناســان انتظار بهبود کامل در ســال 
2021 را ندارند؛ این وضعیت در حالی است که بسیاری از کشورها 
هنوز درگیر موج دوم شــیوع ویروس کرونا هســتند. بر اســاس 
برآوردهای ســازمان جهانی گردشــگری، بازگشت این صنعت به 
ســطح پیش از بیماری همه گیر، بین 2.5 تا 4ســال طول خواهد 

کشید.

مهسا نجاتی
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 نقش تحریم ها در افزایش 
آلودگی هوا

رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران 
به دولت توصیه کرد نقش خود را در کاهش آلودگی هوا 
ایفا کند.محمد علیخانی در پاســخ به پرسشــی مبنی بر 
این که شــهرداری تهران همزمان با تشدید آلودگی هوا 
برای تردد خودروها محدودیتــی اعمال می کند یا نه به 
خبرنگار اقتصادآنلاین گفت:  طبق قانون تصویب هرگونه 
محدودیت ترافیکی با شــورای ترافیک تهران است البته 
در شرایط کرونا ستاد ملی مقابله با کرونا نیز در این گونه 

تصمیم گیری ها دخیل شده اند.
او ادامــه داد: معتقدم اگــر بنا به اعمــال محدودیت ها 
باشد، می بایست ســاعات طرح ترافیک به قبل از کرونا 
باز گردد که آن هم به دلیل شــیوع کرونا و لزوم رعایت 
فاصله اجتماعی در مترو و اتوبوســرانی و به تبع افزایش 
اســتفاده از خودروهای شــخصی در حال حاضر امکان 
پذیر نیســت. بخشی از ترددهایی که پیش از این توسط 
حمل و نقل عمومی انجام می شــد در حال حاضر توسط 
وسایل نقلیه شخصی انجام می شود؛ یعنی اگر در گذشته 
روزانه 2 میلیون سفر با مترو انجام می شد در حال حاضر 
این رقم به 800 هزار ســفر کاهش پیدا کرده اســت. با 
توجه به ترافیک ســطح شــهر به نظر می رسد این یک 
میلیون و 200 هزار سفر حذف نشده و توسط خودروهای 
شخصی انجام می شــود.علیخانی با بیان این که باید به 
بررسی ریشــه ای آلودگی هوا بپردازیم، تاکید کرد: علت 
این مشکلات و تشــدید آلودگی هوا اجرا نشدن قوانین 
مربوط به کنترل آلودگی هوا است. در گزارش کمیسیون 
اصل 90 مجلس تمام دستگاه هایی که وظیفه خود را در 
قبال آلودگی هوا انجام نداده اند مشخص شده است. جالب 
این است که اسمی از شهرداری نیست زیرا شهرداری به 
وظایف خود نه تنها در این دوره مدیریت شهری بلکه در 

دوره گذشته نیز عمل کرده است.
او اضافه کرد: معاینه فنی خودرو و حفظ فضای سبز شهر 
و توســعه آن از جمله وظایف شهرداری است که البته در 
دوره گذشته نســبت به فضای سبز بی توجهی هایی شد 
اما در این دوره به حفظ و صیانت از آن ها تاکید بیشتری 
می شود. همچنین توســعه حمل و نقل عمومی از دیگر 
وظایف مشترک شهرداری و دولت است که شهرداری تا 
امروز ســهم خود را در توسعه مترو و نوسازی اتوبوسرانی 
پرداخت کرده و متاســفانه دولت به تکالیف قانونی خود 
عمل نکرده است.رییس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران با بیان اینکه بحث کیفیت سوخت و 
خودرو، استفاده از ســوخت مازوت و گازوییل پر گوگرد، 
جلوگیری از نیروگاه ها و کارخانجات به دلیل اســتفاده از 
ســوخت های غیرمجاز بر عهده شهرداری تهران نیست، 
تاکیــد کرد: در دولت های گذشــته دســت کم تعدادی 
اتوبوس به ناوگان اتوبوسرانی اضافه شد اما در دولت فعلی 
حتی یک اتوبوس هم از ســوی دولت خریداری نشد. با 
این حال با تصویب اعتبار توســط شورا، شهرداری دست 
به کار شد و تعدادی اتوبوس و مینی بوس خریداری کرد 
و هنوز هم در حال تلاش بــرای خرید اتوبوس برقی و 

گاز سوز است.
علیخانی با تاکید براین که دولت نباید دست روی دست 
بگذارد، گفت: حمایت از احداث کارخانه های تولیدکننده 
موتور برقی و تصمیم به اعمال محدودیت برای شــماره 
گذاری و یا تــردد موتورهای کاربراتوری به عهده دولت 
است و عدم اهتمام به این موضوعات بر افزایش آلودگی 
هوا تأثیر دارد. بنابراین یکسری عوامل به صورت سلسه وار 
بــر آلودگی هوا تأثیر گذار هســتند.او بــه نبود مدیریت 
یکپارچه شهری در کشور اشــاره کرد و گفت: حدود 21 
دستگاه در موضوع آلودگی هوا مسوول هستند اما به دلیل 
تعدد دستگاه های دخیل هیچ کس پاسخگو نبوده و تقصیر 
را بر گردن یکدیگر می اندازند. لذا نبود مدیریت یکپارچه 
شــرایط را بدتر کرده اســت.او همچنین بــه اثر گذاری 
تحریم و مســائل اقتصادی بر آلودگی هوا اشــاره کرد و 
گفت: مسئولان به طور مستقیم نمی گویند علت سوزاندن 
مازوت تحریم است اما با زبان بی زبانی می گویند مازوت 
در انبارهای ما تلنبار شــده و مجبوریم آن را بســوزانیم. 
بالاخره آنها که در موضوعات مربوط به سیاست خارجی 
هســتند آگاه اند که برخــی از تبعات تحریــم این گونه 
موضوعات اســت.او ادامه داد: شرایط اقتصادی به نحوی 
شده که مردم برای گذران زندگی مجبور به استفاده و کار 
با موتورسیکلت هستند، اینجا مدیریت شهری مقصر است 
یا مربوط به مشکلات اقتصادی کشور است؟ خرید 630 
واگن مترو در اثر تحریم و انتقال پول متوقف مانده و در 
نتیجه نمی شود تعداد قابل توجهی واگن به ناوگان مترو 
اضافه کرد، آیا اینجا هم مقصر مدیریت شــهری است؟ 
پس سه عامل مهم در پیدایش این وضعیت نقش اساسی 
دارد؛ اول عدم اجرای قوانین، دوم عدم مدیریت یکپارچه 

و سوم تحریم و مشکلات اقتصادی.

در شرایطی که با کاهش نســبی آمار ابتلا به کرونا روبرو 
هستیم، تشدید آلودگی هوا اجازه نداد که کلانشهرها حداقل 
چند روز را بدون بحران بگذرانند. بر اســاس شاخص های 
اعلام شده از منابع رسمی، وضعیت هوای تهران در شرایط 
خطرناک قرار دارد. بسیاری از کارشناسان معتقدند مصرف 
ســوخت ناســالم »مازوت« یا همان »کوره سیاه«، مقصر 

اصلی به وجود آمدن بحران فعلی است.
 آنطور که منابع رسمی اعلام کرده اند، اغلب کلانشهرهای 
کشــور نیز در وضعیت هوای ناسالم قرار دارند. البته در این 
بین، وضعیت آلودگی هوای تهران از ســایر کلانشهرهای 

کشور، وخیم تر است.
صــادق ضیائیان، مدیــرکل پیش بینی و کنترل ســازمان 
هواشناســی هم با صراحت اعلام کرده است: »تا چند روز 
آینده همچنان شــاهد پایداری جو هوا و افزایش شاخص 
آلاینده ها خواهیم بود. بنابراین بسیاری از شهرهای کشور 
به ویژه تهران، کرج، قم، قزوین، مشــهد و اصفهان شاهد 
افزایش آلاینده های جوی خواهند بود. اگرچه از اواخر وقت 
روز یکشــنبه و دوشنبه ســامانه ضعیف بارشی وارد کشور 
می شود، اما این موج هم زمینه ساز کاهش شاخص آلودگی 
هوا نخواهد شد. درواقع، این موج بارشی به گونه ای نیست 

که آلودگی هوا را کاملًا پاک کند.«
هنوز هم از ســوخت ســرطان زای مازوت استفاده  ��

می کنند
میزان شاخص آلودگی هوای نقاط مختلف تهران، بین 150 
تا 200 برآورد می شــود که البته در نقاط پر تردد و صنعتی، 
این شاخص از مرز 200 هم می گذرد. همچنین طبق اعلام 
ســازمان هواشناسی، امروز یکشنبه به عنوان پیک آلودگی 

هوا در این هفته خواهد بود.
بســیاری از کارشناسان بر این باورند که استفاده از سوخت 
غیراســتاندارد مازوت در مصارف صنعتی، موجب تشــدید 
آلودگی هوای تهران شــده اســت. البته برخی مسئولان، 
استفاده از مازوت را تکذیب می کنند، اما مسعود تجریشی، 
معاون محیط زیســت انســانی ســازمان حفاظت محیط 
زیســت به صراحت به تســنیم می گوید: »متاسفانه طبق 
آخرین بررســی هایی که در ابتدای هفته گذشته از صنایع 
بزرگ اطراف تهران انجام داده ایم، مطلع شــدیم تعدادی 
از نیروگاه های تهران از ســوخت مازوت استفاده کرده اند. 
به همین دلیل، طی روزهای گذشــته در نامه ای از ســوی 
سازمان حفاظت محیط زیست به دادستانی تهران درخواست 

کرده ایم با اقدامات قضائی در اســرع وقت با مازوت سوزی 
نیروگاه های تهران برخورد و با آن مقابله کنند.«

تجریشی یکی از علل مازوت سوزی در نیروگاه های تهران را 
به دلیل افُت فشار گاز می داند و خاطرنشان می کند: »معمولًا 
با سرد شدن هوا، فشار گاز در بخش خانگی افزایش می یابد 
و نیروگاه ها و صنایع بــزرگ نیز برای جلوگیری از کاهش 
تولیدات شان به سمت مازوت سوزی می روند. همچنین طبق 
بررسی هایی هم که در روزهای اخیر داشته ایم، تعدادی واحد 

ریخته گریِ تهران نیز از سوخت مازوت استفاده کرده اند.«
مردم را مقصر اصلی جلوه ندهید ��

بر اســاس یافته های اخیر مرکز تحقیقــات آلودگی هوای 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران، هر سال حدود 40 هزار نفر 
در کشــور به دلیل مواجهه با غلظت آلایندگی ذرات معلق 
کمتر از 2.5 میکرون در هوا جان خود را از دســت می دهند 
که این تعــداد تقریباً معادل 10 درصد کل موارد فوتی های 

سالانه در ایران است.
دکتر وحید اشــتریان، کارشــناس محیط زیست در گفتگو 
با الف به ریشــه های مشکل حل نشــده آلودگی هوا اشاره 
می کند و می گوید: »بخش زیادی از مشکل آلودگی هوای 
کشــور به دلیل سوء مدیریتی است که در این بخش وجود 
دارد. وقتی یک کارگاه صنعتی برای کم کردن هزینه هایش 

حاضر می شــود جان مردم را به خطر بینــدازد و از مازوت 
اســتفاده کند، در این شــرایط هیچ قصوری متوجه مردم 
نیســت، بلکه نهادهای ناظر باید در این خصوص پاسخگو 

باشند.«
او تاکیــد می کنــد: »در شــرایطی کــه در دوران کرونا با 
محدودیت تردد و تعطیلی های گســترده مواجه هســتیم، 
تشدید آلودگی هوا نشان می دهد که راهکارهای ارائه شده 
برای حل مشــکل آلودگی هوا در سال های گذشته، تا چه 
حد غیرکارشناسی و خام بوده است. ما تا وقتی نتوانیم منابع 
اصلی آلودگی هوا را از بین ببریم، تعطیلی شهرها هیچ دردی 
را دوا نمی کند. مثلًا فرض کنید که دو روز هم کلانشهرها را 
تعطیل کنیم، اما وقتی در همین دو روز، کارگاه ها از سوخت 
مازوت اســتفاده کنند و خودوهای غیراســتاندارد در سطح 
شــهرها جولان بدهد، این تعطیلی نمی تواند تأثیر جدی در 

کاهش آلودگی هوا داشته باشد.«
اشتریان یادآور می شود: »دولت و نهادهای مسئول باید نقش 
خود را برای کاهش میزان آلودگی هوا بپذیرند. نمی شــود 
هربار رفتار مردم را مقصر اصلی آلودگی هوا دانســت. مثلًا 
ایــن بار از مــردم می خواهند که مصــرف گاز در منازل را 
کاهش دهند تا مجبور به اســتفاده از سوخت سرطان زای 
مازوت در نیروگاه ها نشــوند. ایــن توصیه ها و اظهارنظرها 

نمی توانــد چندان دردی را دوا کنــد، بلکه باید با اقدامی 
قاطع، مانع از مصرف ســوخت مازوت شویم. یعنی بجای 
تلاش برای مقصر نشان دادن مردم باید سطح نظارت ها را 
افزایش دهیم تا مصرف سوخت مازوت، توام با جریمه های 

سنگین باشد.«
منابع متحرک آلودگی هوا، همچنان جولان می دهند ��

جدای از سوخت مازوت که وضعیت هوای کلانشهرها را به 
سمت بحران کشانده است، سایر منابع متحرک آلودگی هوا 

نیز به بحرانی مضاعف در روزهای کرونایی تبدیل شده اند.
دکتر خدایار شهبازی، کارشناس مدیریت شهری در گفتگو 
با الف به ریشه های آلودگی هوای تهران و کلانشهرها اشاره 
می کند و می گوید: »نقش منابع متحرک آلودگی هوا نباید 
در میانه بحث استفاده از مازوت، فراموش شود. واقعیت این 
است که بر اســاس آمارها، همچنان سهم منابع متحرک 
مثــل خودروها در تولید ذرات معلــق کمتر از 2.5 میکرون 
حدود 60 درصد برآورد می شــود. بین همین منابع متحرک 
نیز نقش کامیون ها نســبت به سایر منابع آلاینده متحرک، 

بیشتر بوده است.«
او یادآور می شــود: »نیروگاه ها و صنایع مســتقر در تهران 
و اطــراف آن، حدود 30 درصد در بــروز آلودگی هوا نقش 
دارند. البته وقتی استفاده از مازوت افزایش پیدا کند و منابع 
متحرک آلایندگــی هم با منع تردد مواجه شــوند، در آن 
صورت سهم صنایع در آلودگی هوا به 60 درصد هم خواهد 
رسید. بنابراین نمی توان نســبت ثابتی را برای مؤلفه های 

آلاینده هوا در نظر گرفت.«
شــهبازی تصریح می کند: »تاوقتی اراده ای برای نوسازی 
ناوگان حمل و نقل عمومی نبینیم و تردد وســایل حمل و 
نقل فرسوده متوقف نشود، هرسال در فصل پاییز و زمستان 
باید شــاهد وارونگی دما و افزایش آلایندگی هوا باشــیم. 
اگر می خواهیم مشــکل آلودگی هوا به شکل ریشه ای حل 
شــود، باید از نظر متخصصان شــهری و محیط زیست در 
جلسات مدیران شهری استفاده کنیم. در آن صورت خروجی 
تصمیمــات مرتبط با حل مشــکل آلودگی هوا، پشــتوانه 

کارشناسی خواهد داشت.«
در شرایطی که بسیاری از کارشناسان نظام سلامت هشدار 
می دهند که تشــدید آلودگی هوا می تواند به افزایش موارد 
ابتلا به کرونا منجر شــود، باید منتظر روزهای آینده ماند و 
دید که مسئولان چطور می خواهند ترکیب دو بحران کرونا 

و آلودگی هوا را مدیریت کنند.
منبع: الف  

مازوت و کرونا  کلانشهر تهران را به چالش جدی مواجه کرده است

 میهمانان مرگبار ریه تهرانی ها

سپهر ستاری

 شــرط بندی در فوتبال عجیب نیست. در دنیا، خیلی از بنگاههای 
شــرط بندی قدرت اول تبلیغات در فوتبال هستند. موضوع تا اینجا 
از نظر آنها مشــکلی ندارد ولی مشــکل زمانی به وجود می آید که 
ایــن پدیده روی فوتبال اثربگذارد. به همین دلیل در کشــورهای 
اروپایی اگر مسجل شــود بازیکنی در شرط بندی دخالت دارد، به 
طور قطع محروم خواهد شــد. به عنوان مثــال »تریپیر« بازیکن 
اتلتیکو مادرید اخیراً 10 جلســه محروم شده، چراکه در سایت های 
شــرط بندی فعالیت می کرده. ظاهراً مسئولان از حضور بازیکنان 
در این سایت ها اطلاع چندانی ندارند چراکه خیلی از فوتبالیست ها 
شــانس خود را برای پیش بینی نتایج فوتبــال امتحان می کنند. 
ظاهراً این یک اپیدمی اســت. چند ســال قبل جواد نکونام گفت 
بعضی از بازیکنان اوساسونا هم در سایت های شرط بندی هستند. 
بنابراین مسئولان به سادگی نمی توانند از این موضوع مطلع شوند 
مگر اینکه بنگاههای شــرط بندی به آنها اطلاعات بدهند. حتی 
بعضی فوتبالیست ها با اکانت دوستان و رفقای خود وارد سایت های 

شرطبندی می شوند که دیگر پیدا کردن آنها غیرممکن است!
وقتی بعضی بازی ها از سایت ها حذف شد ��

در کشــورهای اروپایی با وجود آنکه بنگاههای شرط بندی قدرت 
زیادی دارند و در واقع ســالیانه میلیون ها دلار به جیب می زنند اما 
به اندازه ایران بحران و چالش درســت نکرده اند. در کشورمان راه 
اندازی سایت شــرط بندی قانونی نیست، بنابراین افرادی هم که 
در این حوزه فعالیت می کنند مجوز ندارند. سایت های شرط بندی 
به صورت قارچ گونه رشــد می کننــد و از کانال های مختلف پول 
می دهند و پول می گیرنــد. از آنجا که فعالیت های آنها غیرقانونی 
اســت بنابراین تــلاش می کنند تا پا را فراتر بگذارند و دســت به 
اقدامــات عجیب تری بزنند. به عنوان مثال افــراد نزدیک به این 
بنگاهها با بازیکنان در لیگ های مختلف ارتباط می گیرند تا بتوانند 
از طریق آنها به درآمد خود بیافزاید و یا حداقل گروهی هستند که 

در این سایت ها فعالیت می کنند و می خواهند با خرید بازیکنان، به 
درآمدهای کلانی برسند.

این اتفاق دو سال قبل در لیگ یک ایران رخ داد و وقتی سایت های 
شرط بندی در خارج از ایران مطلع شده اند عده ای دست در دست 
هم سرشــان کلاه می گذارند بنابراین بعضی مسابقات را از تقویم 
خــود خارج کردند! بعد از این اتفاق و البته اعتراف بعضی بازیکنان 
کســی نفهمید چه برخوردهایی صورت گرفت. این اتفاق در حالی 
افتاده است که به تازگی علی لطیفی سرمربی چوکا تالش فاش کرد 
یک فرد نزدیک به دلال شرط بندی، به او پیشنهاد داد تا همکاری 
دو جانبه ای با هم داشــته باشند!»جالب است، آمدند به من گفتند 
که شما نتیجه را عوض کنید. یک نفر را واسطه کرده بودند. به او 
گفتم باید نفر اصلی شــما را ببینم که رفتند و خبری نشد. بعد هم 
پیــام دادند که اگر خودت نگیری به بازیکنت پول می دهیم، آن ها 
نگیرند به داور پــول می دهیم.« علیرضا نیکبخت هم همین چند 
روز پیش در مصاحبه ای تائید کرد شرط بندی در لیگ های پائین تر 
وجود دارد. یا خداداد عزیزی که بارها حنجره پاره کرده و گفته شرط 
بندها در فوتبال قدرت گرفته اند و کسی نیست با آنها برخورد کند. 
البته خداداد تصمیم گرفته دیگر در این باره حرف نزند. او می گوید: 
»چه فایده؟ سال هاســت دارم در این مــورد حرف می زنم. گوش 

کسی بدهکار نیست.«
حرف های جنجالی ��

نهادهای نظارتی با وجود مشغله های فراوان چند بار وارد این عرصه 
شــده اند. مثلًا سال گذشته اقداماتی در این زمینه صورت گرفت و 

بیش از 300 سایت شرط بندی مسدود شد. با وجود اقدامی ضربتی 
اما دوباره این ســایت ها رشــد کردند و امروز طبق روال سال های 
گذشــته به کارهای خود ادامه می دهنــد. آن ها حتی با ترفندهای 

مختلف تراکنش های مالی خود را هم انجام می دهند.
علیرضا نیکبخت می گوید: »در روز روشن می گویند بیائید همکاری 
کنید. اگر نکنید مهم نیست ما بالاخره با یک نفر تبانی می کنیم. آقا 

این چه وضعی است که تهدید هم می کنند؟«
حرف های نیکبخت چندان عجیب نیست اگر سابقه این پدیده شوم 
را در فوتبال ایران بدانید. این حرف های مهدی پاشازاده را بخوانید: 
»من سندی ندارم که بتوانم مستند درباره این مسائل صحبت کنم 
ولی یادم هســت قبل از بازی یکی از تیم هایی که ســرمربی اش 
بودم، گوشی موبایلم را چک نکرده بودم، بازی را 3 بر یک باختیم. 
زمانی که ســوار اتومبیل شــدم تا به خانه بروم، دیدم 3، 4 ساعت 
قبل یعنی قبل از شروع بازی، برایم پیامکی ارسال شده و نوشته اند 
فلان بازیکن تیمت در یک سایت شرط بندی کرده و روی پیروزی 
3 بر یک حریف شــرط بسته و حتی در یک بخش شرط بندی هم 
تیک زده یک گل تیم برنده از روی نقطه پنالتی به ثمر می رســد! 
شوکه شدم چون هم 3 بر یک باخته بودیم و هم همان بازیکن با 
خطا در محوطه جریمه به تیم حریف پنالتی داده بود. مدرک خاصی 
نداشتم، همین حرف ها را با پرینت پیامک به فدراسیون فوتبال دادم 
ولی آن بازیکن محروم نشد چون مدارک؛ سندیت لازم را نداشت.«

صادق درودگر مدیر فوتبال هم یک بار فاش کرد: »صابر میرقربانی 
زمانــی که در تیمی مربی بود عنــوان کرد در یک بازی و در یک 
نیمه بازیکنان تیم خودش 21 کرنــر به حریف دادند و بعد اعلام 

شــد چند نفر از این بازیکنان با این گروه های شرط بندی در حال 
همکاری هستند.«

حسن اشجاری مربی سابق شهرداری آستارا دست به افشاگردی زد 
و از این گفت که مدرک می آورد که داوران در فوتبال شرط بندی 
می کنند. او گفت: »بارها گفته ام و هشدار داده ام. مدرک می آورم که 
داور بازی نیز شرط بندی می کند. وقتی کل تیم شرط بندی می کند 

تلاش من چه فایده ای دارد؟!«
بعد از اظهارات رنگارنگ درباره شــرط بندی و تهدیدات آن برای 
فوتبال مسئولان سازمان لیگ چند جلســه انجام دادند تا کنترل 
و نظارت بیشتری روی مسابقات داشته باشند. طبیعی بود که آنها 
به اطلاعات شــخصی بازیکنان، مربیان یا داوران در ســایت های 
شرطبندی دسترسی نداشــته باشند ولی تلاش کردند تا بتوانند از 
طریق کنتــرل بازی ها حداقل فوتبالیســت ها، داوران و مربیان را 
تحت فشــار بگذارند. با وجود سال ها شایعه و حرف های جنجالی 
اما تا این لحظه به صورت رسمی فدراسیون بیانیه ای درباره دخالت 
چهره های فوتبالی درباره شــرط بندی نداده اســت. حالا اما یک 
ســؤال کلیدی پیش می آید؟ آیا تمام حرف هایی که فوتبالی ها در 

این باره می گویند ساختگی است؟!
منبع: خبرآنلاین  

حرف های باورنکردنی درباره شرط بندی در مستطیل سبز!

فوتبال کثیف!

تریبون

فائزه مؤمنی

 وزیر آموزش و پرورش:

بیش از 3 میلیون دانش آموز تبلت و 
گوشی ندارند

وزیر آموزش و پرورش گفت: در حال حاضر بیش از ســه میلیون 
دانش آموز در کشور فاقد تجهیزات نوین آموزشی هستند.

محســن حاجی میرزایی روز سه شنبه در حاشیه سفر به مشهد در 
جمع خبرنگاران افزود: این به معنای دور ماندن آنان از آموزشها 
نیســت بلکه آنها فاقد تجهیزات نوین آموزشی از جمله تبلت و 

گوشی تلفن همراه هستند.
وی با بیان اینکه هیچ دانش آموز محروم از آموزش نداریم ادامه 

داد: صرفا شیوه دریافت آموزش ها در دانش آموزان متفاوت است 
که بر این اساس بیش از ۷۰ درصد دانش آموزان کشور از طریق 

سامانه شاد آموزشها را فرا می گیرند.
وزیر آموزش و پرورش گفــت: برخی نیز از طریق آموزش های 
تلویزیونی آموزش های درســی را فرا می گیرند و افرادی که به 
هیچ کدام از روش مجازی و تلویزیونی دسترسی ندارند از طریق 
بسته های خودآموز و درســنامه هایی که با کیفیت مطلوب تهیه 

می شود، آموزش های لازم را فرا می گیرند.
وی با بیان اینکه ما مسوول هستیم که با هر روشی دانش آموزان 
فراگیری داشته باشند افزود: تمام تلاش ما بر این محور است که 

حتی یک دانش آموز از آموختن و آموزش با کیفیت محروم نباشد.
حاجی میرزایــی ادامه داد: تعهد ما با تمامــی مدیران مدارس و 
معلمان در کشــور این اســت که هیچ دانش آموزی از آموزش 

محروم نباشد.
وی گفــت: خیران و نیکوکاران نیز لازم اســت مــا را در تامین 
تجهیزات نوین آموزشی برای دانش آموزان نیازمند یاری دهند تا 

از این برهه نیز گذر کنیم.
وزیــر آموزش و پرورش افزود: تمامی مدیران مدارس مســوول 
هستند که پیگیر نحوه دریافت آموزش ها برای هر یک از دانش 
آموزان باشــند به این معنا که اگر دانش آموزی امسال ثبت نام 

نکرده جویا شــوند و اگر ثبت نام هــم کرده باید در خط دریافت 
آموزشــها قرار بگیرد بنابراین هیچ مــورد دوری دانش آموزان از 

آموزش ها پذیرفتنی نیست.

کرونای مدل انگلیسی هم واردکشور شد
وزیر بهداشت ورود ویروس جهش یافته کرونا را به ایران تایید کردوزیر 
بهداشت از کاهش مرگ و میر ناشی از کووید 19 و دو رقمی شدن آمار 

آن در کشور خبر داد.
دکتر ســعید نمکی گفت: بعد از مدت ها تــلاش همکارانمان امروز به 
مرگ های دو رقمی ناشــی از کرونا رسیدیم و به 98 نفر مرگ ناشی از 
کووید_19 در شبانه روز گذشته رسیدیم. گرچه این هم زیاد است و غم 
انگیز. اما این کاهش حاصل تلاش شــبانه روزی همه همکاران من و 
همه عزیزانی اســت که طی این مدت مــا را یاری کردند.وی همچنین 

دربــاره ویروس جهش یافته کرونا گفت: قرار بــود اولین مواردی که از 
هر نوعی از ویروس موتاســیون یافته را مشاهده کردیم، به اطلاع مردم 
برســانیم. متاسفانه اولین مورد کووید 19 موتاسیون یافته انگلسیی را در 
یک هموطن که از انگلیس آمده بــود و بعد از مدتها رصد، پیدا کردیم. 
وی در یکی از بیمارستانهای خصوصی بستری بود و پس از بررسی های 
مکرر، تست کووید 19 وی از نوع موتاسیون یافته تایید شد. وزیر بهداشت 
گفت: حال این فرد در حال حاضر خوب است و خوشبختانه از آن جایی 
که از روز اول بســیار هوشــیار و آگاه بودند، با اینکه با pcr منفی وارد 
کشور شده بودند، بین همراهان و خانواده شان کاملا خود را ایزوله کرده 
و هیچ ایاب و ذهاب به هیچ جای مشــکوک نداشتند، تمام اطرافیان این 

فرد ارزیابی شدند و خوشبختانه رد و نشانی از این ویروس را در نزدیکان 
و خانواده شــان پیدا نکردیم.  نمکی درباره مورد جهش یافته ویروس در 
غرب کشور، گفت: این خبر کلا تایید نشد و این  همکار ما بارها تست شد 
و بیش از 240 نفر هم که با این همکار ما در تماس بودند، چک شــدند 
و خوشــبختانه در هیچ یک از آنها ردی از کرونای جهش یافته انگلیسی 
پیدا نشــد. نمکی تاکید کرد: تنها مورد ردیابی شده از ابتلا به کووید19 
انگلیسی همان فرد بستری در بیمارستان خصوصی است که حال ایشان 
هم کاملا خوب اســت. مردم بدانند این گزارش به معنای وحشت جدید 
نیســت بلکه به معنای رعایت بیشتر پروتکل ها و مراقبت ها است  و اگر 

مورد دیگری هم باشد به اطلاع مردم خواهد رسید.



حســادت زنانه کافی بود تا عروسی روی صورت نوعروسی 
اسیدپاشی کند. فاطمه قاســمی دختر جوانی است که بهترین 
دوران زندگی اش را که همان دوران نامزدی اســت پشــت سر 
می گذاشت، یک ماه از جشــن تولدش می گذشت و با نزدیک 
شــدن به مراسم هایش خود را در لباس عروس می دید اما یک 
حســادت زنانه بهترین دوران این دختر جوان را سوزاند و فصل 
جدیدی در زندگی فاطمه قاسمی باز شد. صبح 24 آبان سال 95 
بود که فریادهای کمک کمک دختر جوانی به نام فاطمه قاسمی 
در طبقه ســوم یک ساختمان در منطقه افسریه به گوش رسید، 
فاطمه قاسمی با هر سختی که بود از در خانه بیرون آمد و روی 
پله به زمین افتاد و در حالیکه روی پله ها غلت می زد زن جوان 
در طبقه اول به کمکش رفــت و وقتی فاطمه را از روی زمین 
بلند کرد دستانش دچار سوختگی شد. تیم های پلیسی و امدادی 
در مسیر بودند که صدای فریاد جیغ زنانه دیگری از طبقه سوم 
همان ساختمان به گوش رسید و مشخص شد عروس خانواده 
که الهام نام دارد نیز دچار ســوختگی با اســید شده و در ادامه 

عروس و خواهر شوهر به بیمارستان مطهری منتقل شدند.
دستگیری عروس اسید پاش ��

ماموران پلیس در بیمارستان از فاطمه تحقیق کردند و خیلی زود 
مشخص شد عروس خانواده در ماجرای حسادت زنانه اقدام به 
اسیدپاشــی روی خواهر شوهرش کرده و برای ردگم کنی روی 
پای خودش نیز اسیدپاشــی کرده است. الهام به دستور بازپرس 
پرونده بازداشــت شــد و در تحقیقات ادعا کرد من اسید پاشی 
نکردم و اگر قصد چنین کاری داشــتم وقتــی دختر 9 ماهه ام 
درکنار خواهرشــوهرم بود این کار را نمی کردم، روز حادثه یک 
مرد در حالیکه صورتش را بســته بوده بود وارد خانه شد و روی 
فاطمه اسیدپاشــی کرد و با فریادهای او از سرویس بهداشتی 
بیرون آمد که مرد غریبه روی من نیز اسیدپاشــی کرد و پا به 
فرارگذاشت. این ادعاها در حالی بود که شواهد پلیسی و اظهارات 
فاطمه قاسمی نشان از آن داشت که الهام به خاطر حسادت زنانه 
روی خواهرشوهرش اسیدپاشی کرده است و الهام روانه زندان 
شد. فاطمه قاســمی 2۷ ساله دانش آموخته مهندسی صنایع و 
تک دختر خانواده از تلخ ترین روز زندگی اش که یک حســادت 
زنانه رویاهای او را سوزاند گفت: سال 95 بود و به تازگی نامزد 
کرده و ترم آخر دانشگاه بودم و همه چی خوب پیش می رفت و 

به روزهای خوبی که در انتظارم بود فکر می کردم.
وی افزود: یک هفته قبل از ماجرای اســید پاشــی عروسمان 
بــا من دختر گرفــت و ادعا کرد قصــد دارد دخترمان را برای 

واکســن به درمانگاه ببرد و از من خواست تا به خانه شان بروم 
و از نوه کوچکمان مراقبت کنم. خانه ما تا خانه برادرم 2 کوچه 
فاصله دارد و روز حادثه از دانشــگاه بــه خانه مان رفتم و پس 
یک استراحت کوتاه به خانه برادرم رفتم چون زن برادرم اصرار 
داشت که شب را در خانه شــان باشم تا صبح نوه مان از خواب 
بیدار نشود. فاطمه قاسمی ادامه داد: در میر خانه برادرم بودم که 
گوشی موبایلم زنگ خورد و مادر نامزدم پشت خط بود و با هم 
صحبت می کردیم، صحبتمان طول کشید و وقتی پشت در خانه 
برادرم رسیدم و به طبقه سوم خانه رفتم همچنان با مادر نامزدم 
صحبت می کردم تا اینکه عروســمان در را برای من باز کرد و 
تماس تلفنی من نیز به پایان رســید که عروسمان با لبخند به 
جلوی در آمد و پرسید کی پشت خط بود که گفتم مادر نامزدم.

قربانی اسیدپاشــی گفت: وارد خانه برادرم شــدم، یک ماه قبل 
تولدم بود و عکس های تولدم را به زن برادرم نشــان دادم و بعد 
شام خوردم و به اتاق خواب رفتم و برادرم و عروسمان که صبح 
می خواستند از خانه خارج شوند در سالن پذیرایی خوابیدند. صبح 
برادرم به محل کارش رفت و بعد از نیم ساعت در خواب و بیدار 
بودم که زن برادرم به اتــاق آمد و نوه کوچکمان را داخل اتاق 
آورد و ادعا کرد که به درمانگاه می رود و منتظر بچه شان باشم. 
فاطمه قاســمی عنوان کرد: خواب و بیدار بودم که نیم ساعتی 
گذشــت و صدای راه رفتن از بیرون اتاق می شنیدم و به خودم 
می گفتم که عروسمان در حال حاضر شدن است، چشمانم بسته 
بود که ناگهان احساس کردم یکی بالای سرم است تا به خودم 
آمدم دیدم یک شال دور گردنم است و یک نفر که صورتش را 
پوشانده و فقط چشم و دهانش پیداست و دستکش به دست دارد 

با کشیدن شال به دور گردنم قصد خفه کردنم را دارد.
شــوکه شده بودم و توانستم در برابرش مقاومت کنم و خودم را 
از دســتش رها کنم که در یک لحظه با زن ناشــناس چشم تو 
چشــم شدم که متوجه شــدم زن برادرم است، شروع به جیغ و 
فریاد کردم که از من خواست ساکت شوم و با شنیدن صدایش 

اطمینان پیدا کردم که او الهام، عروسمان است.
دختر جوان ادامه داد: وقتی زن برادرم را صدا زدم او یک ظرف 
اســید که از قبل آماده کرده بود را از روی میز برداشت و روی 
صورتم ریخت، فقط می سوختم و فریاد می کشیدم، در اتاق بسته 
بود با هر ســختی که بود توانستم در را باز کنم و به سمت راه 

پله ها رفتم، از همسایه ها کمک می خواستم که روی پله ها افتادم 
و همســایه طبقه اول وقتی مرا دید به سراغم آمد که با دست 
زدن به من نیز دســت او نیز دچار سوختگی شد. فاطمه گفت: 
لحظاتی گذشــت که جیغ و فریاد الهام از طبقه سوم به گوش 
رسید و متوجه شــدم او روی پای خودش هم اسید ریخته تا با 
این صحنه سازی ادعا کند یک نفر وارد خانه شده و روی من و 

خودش اسیدپاشی کرده است.
درخواست قصاص برای عامل اسیدپاشی ��

هر دو به بیمارســتان رفتیــم ولی الهام پــس از یک هفته از 
بیمارستان به زندان منتقل شد و دادگاه برای او 10 سال زندان و 
پرداخت دیه محکوم کردند که الهام در دادگاه گفت پول دیه را 
ندارد که بپردازد و من هم اعلام کردم تا وقتی که بتواند دیه را 
پرداخت کند باید در زندان بماند. فاطمه قاسمی افزود: خیلی به 
دنبال قصاص رفتم و وکیلم نیز تلاش زیادی کردم که الهام از 
ناحیه چشم قصاص شود اما به نتیجه ای نرسیدم. وی ادامه داد: 
یکی از چشمانم کم بینا شده و چشم دیگرم فقط نور را می بینید، 
25 درصد دچار ســوختگی درجه 3 شدم که تا الان بیش از 80 

بار زیر تیغ جراحی و عمل رفتم.
حسادت زنانه ��

فاطمــه در خصوص اختلافش با عروسشــان گفت: من و زن 
برادرم اختلافی نداشــتیم و تنها حسادتی بود که بین عروس و 
خواهرشوهر است که باعث اختلاف شده بود که من این موضوع 
را طبیعی می دانستم و اصلًا فکرش را هم نمی کردم الهام یک 

روز به خاطر این حسادت روی من اسیدپاشی کند.
وی افزود: از وقتی که نامزد کردم و نامزدم وارد زندگی مان شد 
و چون خانواده ام او را خیلی دوســت داشتند عروسمان به این 
موضوع حسادت می کرد و حسادت هایش هر روز بیشتر شد و با 

این اسیدپاشی رویاها، جوانی ام و ازدواجم را سوزاند.
خشونت علیه زنان ��

دختر جوان در خصوص خشونت گفت: خشونت آسیب جسمی 
نیســت، افراد می توانند با نگاه، حرف و صحبت هاشون باعث 
خشونت شوند. از زمانیکه من قربانی اسید پاشی شدم نگاه های 
مردم ترحم آمیز شــد یا اینکه هرکسی مرا می بیند خدارو شکر 
می کند و این رفتارها ما قربانیان اسیدپاشی را اذیت می کند. وی 
افزود: نگاه ها روزهای اول برای من سخت بود اما بعد از مدتی با 

آن کنار آمدم و نگاه مردم دیگر برای من مهم نیست و مهم 
این اســت که من خودم را همین طوری دوست دارم و زندگی 
می کنم، چون در این اتفاق هیچ نقشی نداشت و کسی که این 
کار را با من کرده باید خجالت بکشد. فاطمه قاسمی ادامه داد: 
باید مجازات را در زمینه اســید پاشی بیشتر کنند تا این اتفاقات 
کمتر شود، باید به عاملان اسید پاشی به حبس ابد محکوم شود 
چون این افراد بعد از آزادی خطرناک تر می شــوند، شــاید باور 
نکنید من هنوز بعد از 4 سال هنوز کابوس می بینم که زن برادرم 

دوباره به سراغم آمده و می خواهد مرا اذیت کند.
قربانی اسید پاشی گفت: به نظر من بخشش عاملان اسیدپاشی 
اشــتباه است و اگر ما ببخشــیم باعث می شویم یک نفر دیگر 
این جرات را پیدا کند که روی یک نفر دیگر اسیدپاشــی کند و 

بخشش ما یعنی ظلم در حق دیگری.
رویای قربانی اسید پاشی ��

فاطمه قاســمی در خصوص برنامه زندگی اش گفت: دوســت 
دارم دوباره زیبایی ام را به دســت بیاورم و دوباره به هدف های 
زندگی ام برســم، می خواهم مثل روزهای قبل از این اتفاق به 
زندگی ام ادامه دهم و زندگی عادی و با آرامشی را داشته باشم. 
قبل از این اتفاق دوستان زیادی داشتم که همیشه با هم بیرون 
می رفتیم اما بعد از اسیدپاشی دوستانم را هم از دست دادم. وی 
افزود: بحث هزینه های درمان خیلی ســنگین است کاش یک 
کلینیک یا بیمارســتانی برای ما قربانیان اسید پاشی اختصاص 
دهنــد و ما را به صورت رایــگان مورد عمل جراحی قرار دهند 
که این لطف بزرگی در حق ما اســت و هیچ کسی تا به امروز 
هیچ یک از مسئولان به ما کمکی نکردند و حتی نپرسیدند که 
چه مشکلی دارید و آیا کمک می خواهید یا نه؟! این دختر جوان 
ادامه داد: این روزها تو خانه نقاشی می کشم و علاقه زیادی به 
گویندگی و دوبله دارم و اگر کســی می تواند کاری کند ممنون 

می شوم ک در زمینه گویندگی و دوبله به من کمک کند.
عامل اسید پاشی ابراز پشیمانی نمی کند ��

فاطمه گفت: از این ماجرا ناراحتم که بعد از 4 ســال هنوز الهام 
ابراز پشیمانی نمی کند و در حالیکه در زندان است می گوید من 

اسیدپاشی نکردم و این موضوع مرا بیشتر آزار می دهد.
وی در پایان ادامه داد: حسادت زنانه و کینه باعث شد که زندگی 
من تغییر کند و زیبایی ام گرفته شــود اما الهام نتوانسته زیبایی 
درون مــرا بگیرد، خیلی ها بخاطر نگاه های مردم خانه نشــین 
می شوند و امیدوارم روزی برسد که مسئولان دست ما قربانیان 

اسیدپاشی را بگیرند و از ما حمایت کنند.

عروس حسود روی نوعروس اسید پاشی

w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r
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2 زن نیشابوری در پی گازگرفتگی در خانه شان 
دچار حادثه مرگباری شدند که یکی از آنها زنده 

ماند.
رئیــس مرکز مدیریت حــوادث و فوریت های 
پزشکی نیشــابور گفت: در پی تماس با مرکز 
 ارتباطــات اورژانــس 115 نیشــابور مبنی بر

گاز گرفتگی زن 44 ساله در روستای یوسف آباد 
آمبولانس پایگاه اورژانس جاده ای امام رضا )ع( به محل اعزام شد.

پس از رســیدن کارشناســان اورژانس بر بالین مصــدوم و معاینه فیزیکی 
مشخص شد که بیمار به علت مسمومیت با گاز مونوکسید کربن دچار کاهش 
سطح هوشیاری شده که بلافاصله عملیات احیای قلبی ریوی آغاز می شود و 
خوشبختانه بیمار پس از 10 دقیقه احیای قلبی ریوی به زندگی باز می گردد.

هنگام رســیدن اورژانس 115 به محل حادثه دو نفر دچار مسمومیت با گاز 
co شــده بودند که متاســفانه مصدوم دیگر زن 62 ساله بود که علی رغم 

تلاش های کارشناسان اورژانس 115 در منزل جان باخت.

 وکیــل قلابــی در اســتان گلســتان کــه با
ســوء اســتفاده از عنوان وکیل و با استفاده از 
روش های مختلف از مردم کلاهبرداری می کرد 

به دام افتاد و دستگیر شد.
فردی که بنا به موقعیــت از هر عنوانی برای 
کلاهبرداری از مردم اســتفاده می کرد به دام 
کارکنان حفاظت و اطلاعات دادگستری گلستان 

افتاد. رئیس کل دادگســتری گلستان گفت: پس از دریافت اخباری مبنی بر 
کلاهبرداری از مراجعان با عنوان وکیل، موضوع در دســتور کار حفاظت و 

اطلاعات دادگستری قرار گرفت.
هادی هاشــمیان افزود: تحقیقات و بررسی ها، کارکنان حفاظت و اطلاعات 
دادگستری استان را به فردی رساند که کارنامه پر و پیمانی از تخلفات و کار 
چاق کنی داشــت. هاشمیان ادامه داد: این فرد با هر عنوانی که فکر می کرد 
امکان سرکیســه کردن مردم وجود دارد افراد را فریب می داد و پولشان را به 
جیب می زد. وی گفت: متهم تا کنون 15 شاکی از داخل و خارج استان دارد 
که از برخی از آنان با عنوان شــرخر و از برخی با عنوان وکیل، کلاهبرداری 
کرده اســت. رئیس کل دادگستری گلستان گفت: متاسفانه مردم به راحتی 
اعتماد می کنند و همین امر، کار را برای سودجویان راحت می کند در حالیکه 
با یک تماس به شــماره 1580 یــا مراجعه حضوری به حفاظت و اطلاعات 
دادگســتری و کانون وکلا و مرکز مشاوران استان می توانند از هویت فردی 

که خود را وکیل معرفی می کند، مطمئن شوند.

مرگ دلخراش زن نیشابوری در خانه / زن دیگر زنده ماند

بازداشت مرد شیادی که خودش را وکیل معرفی می کرد

 پشت پرده خودکشی
دختر 15 ساله ایلامی

پشت پرده خودکشی دختر 15 ساله در ایلام توسط پلیس فاش شد.
صبح امروز خبری مبنی بر خودکشــی دختری 15 ســاله در ایلام 
منتشر شد و در این خبر عنوان شده بود که دختری 15 ساله از روی 
پل بانجو انتهای بلوار دانشــجو شهر ایلام خود را به پایین پرت و 

کشته شده است.
این در حالی اســت که با بررسی های انجام شده مشخص شد که 

این موضوع صحت نداشــته و تعداد معدودی از کانال های استان 
بدون توجه به منبع خبر و همچنین کسب اطلاع از نیروی انتظامی، 
اورژانس، بهداشت و درمان، اقدام به بازنشر این مطلب کرده اند که 
این موضوع ســبب شد موجی از دلهره در بین مردم استان به وجود 
آورد که برای اطلاع عموم هم اســتانی های عزیز چند نکته متذکر 

می شویم.
1-هم اســتانی های عزیز اخبار و اطلاعــات موثق خود را از منابع 

معتبر دریافت کنند.
2- به شــایعات مطرح شــده در فضای مجازی که بعضاً به منظور 

جذب مخاطب مطلبی را نشــر می دهند و همچنین کانال هایی که 
معاند نظام هستند توجه نکنند.

3- کانــال پلیس ایلام در فضای مجازی به صورت شــبانه روز از 
 http://sapp.ir/police_ilam طریق پیام رسان سروش به آدرس
جوابگوی مردم خواهد بود و از طریق ارتباط با رسانه های موثق، خبر 
یاد شده را در اختیار آنان قرار می دهد تا کسانی که در نرم افزارهای 
ایرانی فعالیت ندارند در سایر رسانه ها از اخبار روز جامعه مطلع شوند.

4- در پایــان از همراهی، همکاری و تعامل تنگاتنگ رســانه های 
استان در بحث مدیریت افکار عمومی تقدیر و تشکر می شود.

 آگهی تغییرات شرکت داده کاوان آپادانا سهامی 
خاص به شــماره ثبــت 407606 و شناســه ملی 
صورتجلســه  اســتناد  بــه   10320583250
مجمع عمومی فوق العاده مــورخ 1399/09/22 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: تعــداد اعضای هیات 
مدیــره به 3 نفــر تغییر یافت و مــاده مربوطه در 
اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. محل شرکت 
به اســتان تهران منطقــه 19 شهرســتان تهران 
بخش مرکزی شــهر تهران محله آسمان کوچه آریا 
بلوار ســرو غربی پلاک 113 طبقه اول کد پستی 
1998135451 تغییر یافــت و ماده مربوطه در 

اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
اداره  کشــور  اســنادواملاک  ثبــت  ســازمان   
ثبت شــرکت هــا و موسســات غیرتجــاری تهران 

)1070452(

 آگهی تغییرات شــرکت حقیقت جویان نوین ایده 
با مســئولیت محدود به شــماره ثبــت 195694 
و شناســه ملــی 10102375756 بــه اســتناد 
صورتجلســه مجمــع عمومــی فــوق العــاده مورخ 
1399/09/24 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: محل 
شــرکت در واحــد ثبتی تهران به آدرس اســتان 
تهــران - منطقــه 16، شهرســتان تهــران، بخش 
مرکزی، شهر تهران، محله رســالت، میدان پنجاه 
و هفتــم، خیابان فرجــام، پلاک 948، ســاختمان 
شــقایق، طبقــه چهــارم، واحــد 15 کــد پســتی 
1681777638 تغییر یافــت و ماده مربوطه در 

اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 
ســازمان ثبــت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت 
تهــران  غیرتجــاری  موسســات  و  هــا  شــرکت 

)1070453(

 آگهی تغییرات شرکت داده کاوان آپادانا سهامی خاص به شماره ثبت 407606 
و شناســه ملی 10320583250 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مورخ 1399/09/22 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: آقای محمد 
ابوالحسن پور با کدملی 0013674188 به عنوان بازرس اصلی و آقای محمود 
صادقــی به کدملــی 0051567970 به عنوان بازرس علــی البدل برای مدت 
یکســال مالــی انتخاب گردیدند. اعضــای هیئت مدیره برای مدت دو ســال به 
قــرار ذیل تعیین گردیدند: آقای جعفر لاریبی بــه کد ملی 0049632094 به 
ســمت رئیس هیئت مدیره آقای علی جهاندیده به کد ملی 2500212009 به 
ســمت نایب رئیس هیئت مدیره آقای حمید نظری به کد ملی 0067651496 
به ســمت مدیر عامل و عضو هیئت مدیره کلیه اســناد و اوراق بهادار تعهدآور 
شــرکت از قبیل چک ســفته برات قراردادها و عقود و همچنین اوراق عادی و 
اداری با امضای مدیر عامل منفردا همراه با مهر و یا با امضا مدیرعامل و رئیس 

هیئت مدیره همراه مهر شرکت معتبر می باشد.
 ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

تهران )1070451(

 آگهــی تغییرات شــرکت دارو ســازی میلاد دارو نور ســهامی خاص 
به شــماره ثبــت 228724 و شناســه ملــی 10102698552 به 
اســتناد صورتجلســه مجمــع عمومی عــادی بطور فوق العــاده مورخ 
1399/09/18 تصمیمــات ذیــل اتخــاذ شــد: آقای احمــد کریمی 
راهجردی به شــماره ملی 0383617855 به ســمت رئیس هیئت 
مدیــره، آقای علی ذوالفقاری به شــماره ملــی: 0067534181 به 
ســمت مدیرعامل و نائب رئیس هیئت مدیره و آقای علی فولادوند 
به شــماره ملی 4189670219 به سمت عضو هیئت مدیره و آقای 
مهران ببری به شــماره ملی: 0050111078 به سمت عضو هیئت 
مدیــره برای مدت دو ســال انتخاب گردیدند. کلیه اســناد و اوراق 
بهادار وتعهدآور شــرکت از قبیل چک، ســفته، براوات، قراردادها 
وعقود اســلامی با امضا مدیرعامل و رئیــس هیئت مدیره به همراه 

مهر شرکت معتبر می باشد. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1070454(

 آگهــی تغییــرات شــرکت تولیــدی الیــاف نســاجی 
اذرگلدیــس تــاب ســهامی خــاص بــه شــماره ثبت 
230698 و شناســه ملــی 10102717585 بــه 
استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
1397/10/20 تصمیمــات ذیــل اتخاذ شــد: محل 
شــرکت در واحــد ثبتــی تهــران به آدرس اســتان 
تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، 
شکوفه شمالی، خیابان شهید شهرام زلفی )ماهان(، 
خیابان بیســت متری انقلاب، پــلاک 0، مجتمع اداری 
تجــاری جوانــه، طبقــه اول، واحــد 88 کــد پســتی 
1894659967 تغییــر یافــت و مــاده مربوطه در 
اساسنامه بشــرح فوق اصلاح گردید. نام شرکت به 
» تولیــدی حریــر بافت هامان » تغییــر یافت و ماده 

مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 
 ســازمان ثبــت اســنادواملاک کشــور اداره ثبــت 
شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1070449(

 آگهــی تغییــرات شــرکت تولیــدی ایمن جــام راگا 

ســهامی خاص به شــماره ثبت 375430 و شناســه 

ملی 10320258915 به استناد صورتجلسه مجمع 

عمومی فوق العاده مورخ 1399/09/08 تصمیمات 

ذیل اتخاذ شــد: اعضای هیئت مدیره از 5 نفر به 3 

نفر کاهش یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح 

گردید. محل شرکت به آدرس استان تهران - منطقه 

19، شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، 

محله آســمان، بلوار شــهید محمد مهدی فرحزادی، 

بلوار ســرو غربــی، پلاک 72، مجتمع ســروناز، طبقه 

سوم، واحد 19 با کد پستی 1998994676 انتقال 

یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 

سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت 

ها و موسسات غیرتجاری تهران )1070450(

 آگهــی تغییرات موسســه نیل گام مهاجر به شــماره 
ثبت 26979 و شناســه ملی 10320473040 به 
اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق 
العاده مــورخ 1399/08/15 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد: آقای محمد امینی بشماره ملی 0068600569 
بســمت رئیس هیــات مدیــره و آقای فــراز فروغی 
بشــماره ملــی 2301238040 بســمت مدیرعامل 
وعضوهیات مدیره و آقای محمدرضا آریان بشــماره 
ملــی 2994001616 بســمت عضو هیــات مدیره 
بــرای مدت نامحدود انتخاب گردیدند. کلیه اوراق و 
اسناد بهادار وتعهدو آور از قبیل چک و سفته بروات 
وقراردادها وعقود اســلامی واوراق عادی واداری با 
امضــا رئیس هیــات مدیره به تنهایی همــراه با مهر 

شرکت معتبر میباشد. 
ثبــت  ثبــت اســنادواملاک کشــور اداره   ســازمان 
شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1070455(

آگهــی تغییــرات شــرکت آســتین یار با مســئولیت 
محــدود به شــماره ثبــت 443496 و شناســه ملی 
14003623772 بــه اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 1396/07/27 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: موضوع شرکت به شرح ذیل تغییر 
یافت و مــاده مربوطه در اساســنامه اصلاح گردید: 
طراحــی و تحقیقات و پژوهش و مشــاوره و آموزش 
و انتقــال تکنولوژی و واردات و صادرات و ســاخت 
و تولید و فروش و راه اندازی و پشــتیبانی و تعمیر 
و نگهداری تجهیزات صنعتی و پزشــکی و مهندســی 
پزشــکی در صورت لزوم پــس از اخذ مجوز لازم از 

مراجع ذیصلاح. 
ثبــت  اداره  ثبــت اســنادواملاک کشــور   ســازمان 
تهــران  غیرتجــاری  موسســات  و  هــا  شــرکت 

)1070456(

با ما به روز باشید
پایگاه تحلیلی - خبری 

تدبیر تازه نیوز

آخرین اخبار 

ایران و جهان

www.tadbiretazenews.ir
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حمل و نقل
 پیام تسلیت سازمان 

بنادر و دریانوردی در سومین سالگرد 
سانحه سانچی

ســازمان بنادر و دریانوردی به مناسبت سومین سالگرد 
سانحه سانچی پیام تسلیتی صادر کرد.

در این پیام آمده است: در سومین سالگرد وقوع سانحه ناگوار 
و دلخراش کشتی نفتکش سانچی، به روح بلند درگذشتگان 

دریادل این حادثه ادای احترام می کنیم.
در ادامه این پیام آمده است: ضمن ارج نهادن به تلاش ها و 
ایثارگری های دریانوردان زحمتکش و فداکار، از خداوند منان 
برای شهدای دریاخفته سانچی، مأوا در بهشت برین و برای 

بازماندگان و جامعه بزرگ دریایی کشــور، عزت و سربلندی 
و سلامتی خواهانیم. بی تردید، یاد وخاطره این قهرمانان تا 
ابد بر تارک صنعت دریانوردی این مرزوبوم، خواهد درخشید.

نفتکش ایرانی ســانچی شــامگاه 16 دی ماه سال 96 در 
آب های چین دچار حادثه شــد و پس از 8 روز ســوختن در 

آتش غرق شد و همه خدمه این کشتی جان باختند.

چند معضل 

اساسی ساختار 

صنعت هوایی 

ایران

محمد شفیع خانی*

متوســط عمر مدیریت ارشد در سازمان 
هواپیمایی کشــوری حدود 1 سال و 2 
ماه و در شــرکت فرودگاههــا تقریباً 2 
سال است که این امر موجب تزلزل در 

تصمیم گیری ها، برنامه ریزی بلندمدت و همینطور باعث بی رغبتی 
به کار در بین کارشناسان می شود.

در چارچوب ســاختار صنعت هوانوردی کشــور چندین معضل و 
مشکل اساسی وجود دارد که هر یک به تنهایی می تواند مانع رشد 
و پیشــرفت و پویایی این صنعت مهم در عرصه داخلی و جهانی 
شــود و صنعت هوایی ایران را از استانداردهای جهانی دور نگاه 

دارد. در این مطلب به تعدادی از این معضلات خواهیم پرداخت.
معضل اول وجود مشکلاتی در بحث آموزش هوانوردی در کشور 
است. آموزش در هر صنعتی یکی از اصلی ترین ارکان آن صنعت 
به حساب می آید به خصوص که آن صنعت هوانوردی باشد. یکی 
از موارد مهم که نیاز اســت در اجرای آن تجدید نظر شود بحث 
برگزاری امتحانات فنی اســت. برگزاری آزمون فنی در ســایت 
کامپیوتری ســازمان هواپیمایی کشوری ســالیان سال است که 
ســردرگمی ها و ناهماهنگی های فراوانی دارد. از وجود سؤالات و 
پاسخ های اشتباه در آزمون فنی گرفته تا برگزاری امتحان فقط در 
شهر تهران. در صورتی که سازمان هواپیمایی کشوری به راحتی 
می تواند طی مکاتبه ای با فرودگاه های بین المللی سایر شهرها و 
یــا قرار دادن ناظر بر امتحانات در آن محل که به عنوان نماینده 
ســازمان هواپیمایی کشوری در فرودگاه آن شهر شناخته شود، از 
رفت و آمد پی درپــی و از ترافیک امتحانات در مقر آزمون اصلی 
در تهران بکاهد و هم داوطلبانی که از ســایر شــهرها می آیند و 

هزینه های بسیاری می کنند از آن هزینه ها کاسته شود.
یکی دیگر از مشــکلات در بحــث آموزش هوانوردی کشــور 
مشکلاتی در چارت درسی دروس دانشگاهی صنعت هوانوردی و 
نبود امکان ادامه تحصیل در مقاطع تحصیلی بالا مانند کارشناسی 
ارشــد و دکترا در بسیاری از رشــته های هوانوردی کشور است. 
به عنوان مثال چارت درســی در مقطع کارشناســی، دانشجویان 
رشــته های هوانــوردی دروســی را باید مطالعــه کنند که هیچ 
گونــه کاربرد و ارتباطی با هوانوردی ندارد و یا رشــته هایی مانند 
برنامــه ریزی و طراحی فرودگاهی، مدیریت فرودگاهی، مدیریت 
هوانوردی، مدیریت حمل و نقل هوایی، حقوق هوانوردی، دکترای 
تخصصی در هوانوردی در مقطع کارشناسی ارشد و دکترا جهت 
ادامه تحصیل در ایران وجود ندارد. این در حالیســت اســت که 
تأسیس و تشکیل دانشــکده صنعت هواپیمایی به اواخر دهه 20 
شمســی باز می گردد و جزو اولین و قدیمی ترین مراکز آموزشی 

کشور به حساب می آید.
معضــل دوم در عدم تــوازن بین درآمدهای هوانــوردی و غیر 
هوانوردی شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری هوایی ایران نســبت 
به اســتاندارد جهانی اســت. درآمدهــای فرودگاه ها به 2 بخش 
درآمدهای هوانوردی و غیرهوانوردی تقســیم می شود که از 100 
درصد درآمد شرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی ایران، 68 درصد 
درآمد شرکت فرودگاهها ازمحل عوارض پروازهای عبوری است، 
21 درصد از محل عوارض سرویس های ارائه شده به ایرلاین ها، 
5 درصد از محل عوارض مسافرتی و 5 درصد از محل اجاره اماکن 
فرودگاهی اســت. در واقع 89 درصد درآمــد فرودگاه ها از محل 
پروازهای عبوری و ســرویس های ارائه شده است در حالی که در 
دنیا این آمار تقریبــاً 50 درصد از محل عوارض هوانوردی و 50 
درصد از محل فرودگاهی است به عبارت دیگر از کل درآمدهای 
شــرکت فرودگاهها تقریباً 89 درصد هوانوردی و فقط 11 درصد 
غیرهوانوردی بوده است که نسبت به میانگین درآمد غیرهوانوردی 

در دنیا حدود 35 الی 40 درصد فاصله دارد.
معضل ســوم جزیره ای عمل کردن ایرلاین ها در ایران اســت. 
جزیره ای عمل کردن ایرلاین ها نیز از دیگر مشکلاتی است که 
صنعت هوانوردی با آن دست به گریبان است. حدود 20 ایرلاین 
در کشور وجود دارد که هر کدام به صورت جزیره ای عمل می کنند 
و مبنای فعالیت هر کدام از تهران است که این نشان از عدم توزیع 
مناسب امکانات هوایی در کشور است. شرکت های هواپیمایی در 
شــرایط فعلی به منظور افزایش بهره وری باید با یکدیگر تعامل 

سازنده تری داشته باشند.
معضــل چهارم عدم ثبات مدیریتی در صنعت هوانوردی اســت. 
2 بازوی اصلی در صنعت هوانوردی کشــور، سازمان هواپیمایی 
کشوری به عنوان سیاست گذار اصلی در حوزه های کلان صنعت 
هوانوردی و شــرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی ایران به عنوان 
ارائه دهنده خدمات فرودگاهی و ســرویس های راداری و ناوبری 
است که متاسفانه در هیچکدام در سه دهه اخیر ثبات مدیریتی به 
چشم نمی خورد. متوسط عمر مدیریت ارشد در سازمان هواپیمایی 
کشــوری حدود 1 سال و 2 ماه و در شــرکت فرودگاهها تقریباً 
2 ســال اســت که این امر موجب تزلــزل در تصمیم گیری ها، 
برنامه ریــزی بلندمدت و همینطور باعث بی رغبتی به کار در بین 

کارشناسان می شود.
وجود معضــلات و بیان برخی از آنــان در این مطلب بدان معنا 
نیســت که نقاط قوت و مثبتی در صنعت هوایــی وجود ندارد و 
یا انگشت شــمار اســت. هدف از بیان این مطالب رفع معضلات 
پیش روی صنعت هوانوردی است تا بتوانیم شاهد اعتلای جایگاه 
هوانوردی کشــور در عرصه های جهانی باشیم. معضلاتی که با 

تغییر و اصلاح رویکردها می تواند به نقاط قوت تبدیل شود.
* کارشناس هوانوردی

 GHH بخــش پژوهش و نــوآوری شــرکت ریلی
BONATrans در گزارشــی نتیجه مطالعات خود 
را برای کاهش نویزهای الاســتیک منتشر ساخت. 
سامانه پیشــنهادی توســط محققان می تواند نویز 
صوتی ناشــی از اندرکنش چــرخ و ریل را حداقل 

برساند.
سروصدای ناشی از ساییده شدن چرخ بر روی ریل 
مخصوصاً در شــبکه حمل ونقل ریلی درون شهری 
یک معضل جدی برای آلودگی صوتی محســوب 

می شود.
در میان مُدهــای مختلف حمل ونقل، بخش هوایی 
در مقایســه بــا حمل ونقل جــاده ای دارای اثرات 
زیست محیطی کمتری است که آن را در میان سایر 

مُدها منحصربه فرد نموده است.
دراین بین حمل ونقل ریلــی نیز دارای برخی آثار و 
تبعات زیست محیطی اســت که بروز آن در خلال 
عملیات بهره داری سبب کاهش مطلوبیت استفاده 

از خدمات آن توسط شهروندان شده است.
یکی از تبعــات منفی محیطی عملیات بهره برداری 
از قطارهای درون شــهری آلودگی صوتی ناشی از 
اندرکنش چرخ و ریل و سروصدای ناشی از حرکت 
قطار در مســیر ریلی اســت. این مسئله در مناطق 
شــهری و سکونتگاه های شلوغ خود را بیشتر نشان 
می دهد تا آنجا که تلاش برای رفع آن در طی یک 
دهه اخیر کانون توجه پژوهشگران ریلی بوده است 
و برای بهره برداران ریلــی مرتفع نمودن آن، یک 
اقدام اصلاحی مهم در راستای فعالیت های راحتی 

مسافر در شبکه ریلی محسوب شود.
 GHH بنابرایــن در این راســتا محققان شــرکت
BONATrans اخیراً موفق به طراحی سیســتمی 
شــده اند که می توانــد در نقش جــاذب نویزهای 
الاســتیک بــرای کاهش ســروصدای ناشــی از 

اندرکنش چــرخ و ریل مورداســتفاده قرار گیرد. 
فنــاوری مزبور از طریق نصب در منابع اصلی تولید 
نویز نظیر چرخ و ریل با اســتفاده از مکانیسم میرا 
کنندگی، می تواند تا حدود 30 دســی بل سروصدا را 
در باند فرکانسی به طور ویژه در نقاط پرتنش شبکه 
ریلی ماننــد قوس ها و پیچ های تند حرکتی کاهش 
دهد. در آزمایش های میدانی صورت گرفته توســط 
پژوهشــگران، سیســتم میراگر یادشــده همچنین 
می تواند کارایی مضاعف خود را در سرعت های 80 
الی 160 کیلومتر بر ســاعت و ارتفاع 1/2 از سطح 

ریل به بهترین نحو نشان دهد.
لازم به توضیح اســت در طی دو دهه گذشته چهار 
نوع سیســتم میراگر ارتعاشات صوتی برای کاهش 
نویز الاســتیک توســط مراکز توســعه فناوری به 
بازار ریلی عرضه شــده است که با ضریب کارآمدی 
متفــاوت توســط بهره بــرداران در شــبکه ریلی 

استفاده شده اند.
به گفتــه محققان؛ فناوری جدید بــا بهره گیری از 
ســاختارهای کامپوزیت و ترکیبات فلزی و پلیمری 
علاوه بر اثربخشــی فنی دارای هزینه کم و صرفه 

اقتصادی بالایی هستند.
فناوری مذکور پس از طی مراحل آزمایشــی خود 
برای عرضه تجاری در بازار صنعت حمل ونقل ریلی 

آماده خواهد شد.
از سوی دیگر پژوهشگران گفته اند که سامانه جدید 
دارای طول عمر متوســط بالغ بر 15 سال است که 
از این لحاظ در مقایســه با نمونه های مشابه دارای 
چرخه حیات طولانی تر هستند. این سیستم با نصب 
بر روی بلوک هــای فولادی و چرخ در بوژی قطار 
می توانــد نقش عملیاتی خود را ایفــا نماید. در فاز 
آزمون اســتفاده از آن در متروی تورنتو، بوستون و 

هلسینکی موردمطالعه قرارگرفته است.
محققان با ابراز خرســندی از نتایج مطالعات خود، 
پیاده ســازی موفق ایــن طرح را گامــی مؤثر در 
راستای بهبود تبعات ناشی از دینامیک حرکت قطار 

در شبکه ریلی دانسته اند.

 فناوری کاهش سروصدای ناشی از

اندرکنش چرخ و ریل در صنعت حمل ونقل ریلی

به مناسبت سالروز شهادت سردار دل ها شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
از ســردیس ســردار دل ها در ساختمان مرکزی شــرکت بهره برداری 

متروی تهران رونمایی شد.
به گزارش مدیریت ارتباطــات و امور بین الملل فرنوش نوبخت ضمن 
خیر مقدم به میهمانان، خانواده محترم شهدا، ایثارگران و جانبازان گفت: 
اولین سالگرد شهادت سردار دل ها حاج قاسم سلیمانی را از طرف خانواده 
بزرگ شرکت بهره برداری متروی تهران گرامی می داریم. وی با اشاره 
به اینکه برگزاری این برنامه ها فرصتی اســت تا یاد و خاطره این سردار 
بزرگ مقاومت و ایثار زنده نگهداشــته شــود افزود: هیچ گاه مبارزات و 
رشادت های سردار از ذهن ملت بزرگ ایران اسلامی از یاد نخواهد رفت 
و همیشه قدردان این تلاش ها و شــهامت ها بوده و مردم بزرگ ایران 
اسلامی در سال گذشته به هنگام تشییع جنازه سردار حاج قاسم سلیمانی 
با حضور میلیونی خود، نشــان دادند که قدردان مبارزات و رشادت های 
سردار سلیمانی هستند. نوبخت با اشاره به اینکه در زمان برگزاری مراسم 
تشیع سردار سه میلیون مسافر توسط متروی تهران جابجا شدند تصریح 
کرد: جابجایی این میزان مسافر در یک روز اقدام بزرگ بود که در تاریخ 

شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه به ثبت رسید.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران گفت: شــهادت سردار 
دل ها تاریخ جدیدی را در ایران و حتی دنیا رقم زد. در هیچ کجای دنیا 
دشمنان از شهادت یک سردار نترسیده اند و بعد از گذشت یک سال نیز 
هنوز برخورد می لرزند. وی تصریح کرد: مکتب سلیمانی ایجاب می کند 
کــه در دنیای پیچیده کنونی بتوانیم از طرق مختلف این اندیشــه ها را 
برای نسل فعلی و نســل های آینده نه تنها در ایران و منطقه، بلکه در 
ســطح بین المللی به تصویر بکشــیم به دلیل اهمیت موضوع، ما نیزدر 
شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه همزمان با سالگرد شهادت 
ســپهبد حاج قاسم سلیمانی نمایشگاه عکس ســردار دل ها را در ایوان 
انتظار ایســتگاه میدان حضرت ولیعصر )عج( بــا حضور معاون رییس 
جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران رونمایی کردیم. مدیر عامل 
شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه ادامه داد امروز نیز در همین 
راستا آئین رونمایی از ســردیس سردار آسمانی را در ساختمان مرکزی 
شرکت بهره برداری متروی تهران برگزار می کنیم. وی خاطرنشان کرد: 
بــا توجه به حجم مخاطبی که روزانه با آنها در ارتباط هســتیم در این 

روزها برنامه های متنوعی توسط شرکت بهره برداری متروی تهران در 
ایستگاه های خطوط مترو برگزار شد.

نوبخت تصریح کرد: برنامه »عقیق ســلیمانی« که شــامل تصاویری از 
مردم و دوستداران سرباز وطن، شهید حاج قاسم سلیمانی که انگشتری 
آن شــهید را در دست دارند، 8 گالری در ایستگاه های پر تردد، برگزاری 
مســابقه فرهنگی با محوریت ســردار دل ها، پرچــم مقاومت و صلح 
منطقه ای، و برنامه »ســرباز ایران« که با معرفی شخصیت و بخشی از 
زندگی نامه شهید حاج قاسم سلیمانی از طریق رادیو مترو در ایستگاه های 
مترو پخش شــد و برنامه »مرد میدان« هــم در قالب پویش فرهنگی 
بخشی از فعالیت های ما در شهر زیرزمینی است که همزمان با سالگرد 

سردار سلیمانی برگزارشد.
وی در پایان گفت: امیدوارم توانســته باشیم قدمی هر چند کوچک در 
جهت زنده نگه داشــتن یاد و نام شهدا برداشــته باشیم و ادامه دهنده 
راه بزرگ مردانی همچون ســردار دل ها که اســطوره شهامت و ایثار و 
استقامت و مرد میدان بود، باشیم. گفتنی است: در این مراسم مداح اهل 
بیت حسین سازور در وصف شهید سلیمانی مدیح سرایی کرد و در پایان 
نیز از سردیس سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی با حضورمهندس نوبخت 
مدیر عامل شــرکت، سالک رییس سازمان بســیج شهرداری تهران و 
خانواده محترم شهیدخادم حسین محمدی )شهدای فاطمیون( و خانواده 

محترم شهید رضا خرمی رو نمایی شد.

رونمایی از سردیس سردار دل ها
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی

سید محسن بهره دار

استاندار تهران:
اقدامات ریلی در شهرهای حومه ای ستودنی است

استاندار تهران با اشاره به توسعه خطوط ریلی در این استان 
اعلام کرد: ریل گذاری و اقدامات مقدماتی برای رســاندن 
قطار به شهرهای حومه ای پایتخت قابل تقدیر و ستودنی 
است. به گزارش روابط عمومی راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران به نقل از خبرگزاری ایرنا، انوشیروان محسنی بندپی 
روز گذشته در جلسه شــورای ترافیک استان تهران که با 
حضور فرمانداران و مدیرعامل شرکت راه آهن برگزار شد 
گفــت: اقدامات ریلی به شــهرهای اطراف تهران از جمله 
شــهریار، ملارد، پرند و ... قابل قبول بوده اســت. به گفته 
وی، در تــلاش هســتیم برخی از این اقدامــات از جمله 
زیرگذر تهران - سمنان تا اردیبهشت ماه سال آینده افتتاح 
شود. استاندار تهران تاکید کرد: در کنار اقدامات ریلی باید 
مطالبــات مردم نیز مدنظر بگیرد و با بکار گیری ســرمایه 
گذاران مطالبات به حق مردم نیز پرداخت شود. به گفته وی، 
در برخی از طرح ها باید اراضی شخصی تملک و خریداری 
شــود که باید با ورود سرمایه گذاران این اقدام انجام شود. 
استاندار تهران با اشاره به لزوم توسعه خطوط حمل و نقل 
ریلی بر سرعت بخشــیدن به احداث قطار حومه ای غرب 
اســتان تهران تاکید کرد. وی تاکیــد کرد: طرح مطالعات 
اولیه قطار حومه ای تهران، قدس، شهریار، اندیشه و ملارد 
جهت اخذ سرمایه گذار ارائه شــده است. بندپی ادامه داد: 
این طرح شــامل 18 کیلومتر خط جدید و 23 کیلومتر خط 
موجود تا ایستگاه ملکی و در مجموع به طول 41 کیلومتر 
اســت که فرمانداری ها و شهرداری های این مسیر آمادگی 

برای همکاری لازم جهت اجرایی شدن این پروژه را دارند. 
وی یادآور شد: احداث و اجرای قطار حومه ای غرب استان 
تهران مطالبه جدی شهروندان است که اقدامات لازم برای 
تســریع در اجرای این پروژه و جذب سرمایه گذار پیگیری 
می شود. مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران نیز در 
این جلســه گفت: اقدامات خوبی در شهرستان های جنوب 
شرق استان از جمله ورامین و پیشوا و شهرستان های غربی 
استان از جمله اسلامشهر، قدس، شهریار و ملارد در دست 
اجرا اســت. سعید رســولی تاکید کرد: برای اجرای بهتر و 
ســریع این طرح ها عزم فرمانداران و شهرداران را می طلبد 
که با اختصاص زمین مناســب این طرح ها اقدام شود. وی 
ادامه داد: در شهر تهران پروژه تونل خط آهن تهران_ تبریز 
را داریم که قبل از شــروع مدیریت من 9 کیلومتر تونل از 
امکانات روشنایی برخوردار نبود و همچنین سیستم کنترل 
قطــار در داخل تونل برقرار نبود که تاکنون 6 کیلومتر این 
تونل صاحب امکانات روشنایی شده و سیستم کنترل قطار 
نیز در داخل تونل برقرار شد. مدیرعامل راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران خاطرنشان کرد: در این طرح تمامی تعهدات 
راه آهن نســبت به تکمیل طرح خط آهن تهران - تبریز 
انجام شده اما شهرداری تهران قرار بود 180 میلیارد تومان 
اعتبار به این طرح اختصاص دهد که هنوز این اعتبار واگذار 
نشده است. وی یادآور شد: با توجه به تمامی محدودیت ها 
راه آهن مصمم است که تمامی تعهداتی که در کلیه طرح ها 

دارد بدون کم و کاستی انجام دهد.

برگزاری دوره آموزشی آخرین مدل ملی مدیریت منابع انسانی 34000
دوره آموزشــی مدل 34000 آخرین مدل ملی مدیریت منابع انسانی 
اســت که توسط دانشکده مدیریت دانشــگاه تهران برای مدیران و 
مشاوران معاونت سرمایه های انســانی شرکت بهره برداری متروی 

تهران و حومه برگزار شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه، این دوره آموزشــی با هدف آشنایی مدیران 
منابع انســانی شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه با مدل 

34000 و بستر سازی جهت ارزیابی فراینده های منابع انسانی برای 
تمامی مدیران و مشاوران حوزه منابع انسانی برگزارشد.

گفتنی اســت: مدل 34000 یک چارچوب جامــع مبتنی بر تمامی 
فرایندهای منابع انسانی است که به مدیران منابع انسانی سازمان ها 
کمک می کند تا با ارزیابی مســتمر فعالیت هــا، فرایند و نتایج منابع 
انسانی سازمان، نقاط قوت و فرصت را شناسایی می کند تا برای بهبود 

و رسیدن به وضعیت مطلوب برنامه ریزی کنند.
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بازتاب

گردشگری

تاریخچه جالب و خواندنی عید پاک
عید پاک یا عید قیام، یکی از مهم ترین روزهای مناسبتی و اعیاد در 
تقویم میلادی مسیحیان است. یکشنبه ای مقدس بین 22 مارس 
و 25 آوریل که زمان دقیق آن مشــخص نیست به طورکلی اولین 
یکشــنبه بعد از 21 ماه مارس که ماه کامل باشد را به نام روز عید 
انتخاب می کنند که معمولًا تا هفته سوم آوریل می تواند متغیر باشد.

فلسفه و تاریخچه عید پاک ��
همانطور که درمتن کتاب مقدس و دیگر منابع مذهبی شــرح داده 
شده است، عیسی مسیح توسط مقامات رومی دستگیر شد، اساساً به 
این دلیل که ادعا می کرد پســر خداست، اگرچه مورخان این انگیزه 
را زیر ســؤال می برند، برخی اظهار داشتند که ممکن است رومی ها 
او را به عنوان تهدیدی برای امپراطوری خود قلمداد کرده باشــند 
پــس ناجوانمردانه او را مصلوب کردند، اما طبق روایات در انجیل و 
قرآن به خواست خدا حضرت مسیح )ع( از همین رو دوباره زنده شد 
و به آســمان نزد خدا رفت که آن روز را رستاخیز نامیدند. به همین 
مناســبت، در یکشنبه مقدس، جشــنی به پا می کنند که از آن به 
عنوان عید پاک که در انگلیسی به آن ایستر گفته می شود را برگزار 
می کنند. در روایت دیگر عید پاک جشنواره اصلی کلیسای مسیحیان 
است، که ســه روز بعد از اینکه پیکر مصلوب مسیح به گور سپرده 
شد، او زنده شد و از گور برخاست و به آسمان رفت. مسیحیان این 
روز را رستاخیز عیسی مسیح می دانند و عید پاک را جشن می گیرند. 
اولین مراسم ثبت شده از جشن عید پاک در قرن 2 میلادی است، 
گرچه بزرگداشت رستاخیز عیسی مســیح احتمالًا زودتر نیز اتفاق 
افتاده است. در مسیحیت ارتدکس شرقی، که به تقویم جولیان پایبند 
هســتند، عید پاک هر ساله یکشــنبه بین 4 آوریل تا 8 مه برگزار 
می شود. در برخی فرقه های مسیحیت مانند پروتستان، یکشنبه عید 

پاک، آغاز دوران Easytertide یا فصل عید پاک است.
ریشه واژهٔ عید پاک از کجا می آید؟ ��

در بعضی از منابع گفته شده که نام ایستر )Easter( از کلمهٔ اوستر 
)Eoster(، که الههٔ بهار و باروری اســت برگرفته شــده است. اما 
واژه فرانســوی »پاک« بر خلاف اسمش هیچ ربطی به نظافت و 
پاکیزگی ندارد و برگرفته از یک لغت لاتین به معنای عید رستاخیز 
است. واژه لاتین “پاسخا” که ریشــه »پاک« است از واژه عبریِ 
“پسَــح”، مهم ترین عید یهودیان می آید. عده ای اعتقاد دارند علت 
این نامگذاری مشابه این است که مصلوب شدن عیسی مسیح در 
هفته ای اتفاق افتاد که یهودیان گوسفند پسح یا فصح را به یادبود 
خروج قوم یهود از اســارت مصر، قربانی می کردند. در واقع جشن 
مذهبی عید »پاک« به پاس بزرگداشت زنده شدن دوباره مسیح بعد 

از به صلیب کشیده شدن است.
رسم و رسومات مسیحیان در عید پاک ��

در روز عید پاک اکثر مسیحیان از خوردن گوشت اجتناب می کنند و 
با سبزیجات و میوه روزه می گیرند. روز شنبه قبل عید، روز خانه تکانی 
و نظافت و درست کردن غذاهای روز عید است و روز یکشنبه همه 
اعضای خانواده با هم به کلیسا می روند و بعد از به جا آوردن مراسم 
عبادت برای صرف غذا به منزل برمی گردند که معمولًا گوشت بره 
و مخلفات کنار آن را میل می کنند. در باور مســیحیان عید پاک یا 
ایســتر، روزی سفید و درخشان است و اگر کسی در این روز غسل 

تعمید می شد باید لباس های سراسر سپید می پوشید.
نمادهای عید پاک ��

یکی از نمادهای عید پاک، تخم مرغ های رنگ شــدهٔ زیباست که 
آنها را به شکل ها و طرح های مختلفی رنگ آمیزی می کنند. تخم 
مرغ در باور بیشتر ادیان نماد زایش و تولدی دوباره است. یک پرنده 
برای اینکه بتواند در ایــن جهان موجودیت بگیرد باید دیواره های 
ســخت پوست تخمش را شکسته و از آن رد شود. به همین دلیل 
پوست سخت تخم مرغ نمادی دیوار قبری گرفته شده که مسیح آن 
را شکســت و دوباره زنده شد. به همین دلیل هم در گذشته بیشتر 
اوقــات تخم مرغ های عید پاک را به رنــگ قرمز تزیین می کردند 
تا این رنگ نمادی از خون مســیح باشــد که در این روز بر زمین 
ریخته شده بود. البته امروزه به این تخم مرغ ها Easter Egg گفته 
می شــود و در دنیای مدرن و مصنوعی دیگر این نوع تخم مرغ ها 
معمولًا به صورت شــکلاتی و یا پلاستیکی تولید می شوند. سنت 
شکار همین تخم مرغ های رنگی یکی دیگر از مراسمات عید پاک 
است. در واقع نمادی اســت از روزی که زنان و کودکان به دنبال 
قبر مسیح می گشتند و ناگهان فهمیدند که قبر خالی است و مسیح 
زنده اســت. شادی این رستاخیز آنقدر برای مسیحیان مهم بود که 
تصمیم گرفتند تا به طور نمادین تخم مرغ های رنگی را در جاهای 
مختلــف پنهان کنند تا وقتی کودکان آن هــا را پیدا می کنند، این 
شــادی را هم در قلب خود احساس کنند. در روز عید پاک مراسم 
پیداکردن تخم مرغ های رنگی بیشتر برای کودکان و نیز مسابقات 
آن همه ساله در سراسر جهان با موسیقی و پایکوبی و رقص انجام 
می شود و جالب است بدانید کاخ سفید در آمریکا یکی از بزرگترین 
بانیان این جشــن برای کودکان آمریکایی است. از دیگر نمادهای 
عید پاک، خرگوش است. در باور مردم، خرگوش ها در این روز وارد 
لانه مرغ ها می شوند و تخم مرغ های آنها را می دزدند. بنابراین مردم 
تلاش می کنند با رنگ آمیزی تخم مرغ ها آن ها را از دید خرگوش ها 
پنهان کنند. یک اعتقاد دیگر هم پشــت پردهٔ نماد خرگوش عید 
پاک وجود دارد و آن هم این اســت که خرگوش در باور مسیحیت 
سنتی، نمادی از موجودی اســت که بدون از دست دادن بکارت، 
تولید مثل می کند و به همین دلیل با داســتان تولد مسیح از مریم 
باکره ارتباط دارد. بعدها خرگوش هم مانند بابانوئل که نماد معروف 
کریسمس اســت تبدیل به شخصیتی مهم در جشن های مذهبی 
شــد که تخم مرغ های رنگی را برای کــودکان هدیه می آورد و به 
کودکانی که تخم مرغ های بیشتری جمع می کردند، جایزه می داد. 
شکلات های خرگوشی هم یکی از این جوایز است که در کنار تخم 

مرغ های رنگی یادآور عید پاک هستند.

یکی از شــیرینی های خوشمزه و معروف ایران که بیشتر 
آن را متعلق به شــهر زیبــا اصفهان می دانند، شــیرینی 
گوشفیل اســت. این شــیرین لذیذ را معمولًا با دوغ میل 
می کنند کــه در وهله اول برای افرادی که تا به حال این 
شیرینی را نخورده اند بسیار تعجب برانگیز است که چطور 
می توان دو طعم کاملًا متفاوت را باهم دیگر ترکیب کرد. 
بســیاری از کســانی که در مقابل خوردن این دو ترکیب 
مقاومت داشته اند، زمانی که گوشفیل خود را با دوغ نعنایی 
خورده اند کاملًا نظرشــان برگشته و حتی آن را به دیگران 
نیز توصیه می کنند. نام این شــیرینی از شــباهتی که به 
گوش فیل دارد، گرفته شــده اســت، در برخی شــیرینی 
فروشی ها نیز به آن شــیرینی برگ بید نیز گفته می شود. 
در ماه رمضان خرید شیرین گوشفیل در کنار زولبیا و بامیه 

بسیار مرسوم و پرطرفدار است.
ترکیب لذیذ به نام گوشــفیل و دوغ ��

رســتوران های اصفهانشــهر اصفهان پایتخــت تاریخ و 
فرهنگ و هنر ایران زمین اســت، کــه در جای جای خود 
خاطرات باارزشــی از گذشــته در خود پنهان کرده است. 
شــهر اصفهان یکی از معروف ترین شهرهای ایران است 
که شــیرینی های لذیــذش از گز اصفهان تــا پولکی آن، 
در سرتاســر ایران و حتی دنیا طرفــداران زیادی دارد. اما 
می توان ادعا کرد که معروف ترین شــیرینی شهر اصفهان 
شــیرینی گوشفیل اســت اما چیزی که این شیرینی را از 
بقیه رقیبان خود متمایز کرده اســت، خوردن این شیرینی 
خوشــمزه با دوغ محلی اســت. این ترکیب لذیذ از دیرباز 
در فرهنگ غذایی مردم اصفهان ریشــه داشته است و تا 
امروز نیز ادامه دارد و هرکســی که این ترکیب را امتحان 
کرده بی شــک به یکی از طرفداران آن تبدیل شده است.

زمانی که در شــهر اصفهان قدم بزنید در اکثر مغازه های 
شهر و به خصوص مغازه های نزدیک میدان نقش جهان و 
سفره خانه های سنتی شیرینی گوشفیل و دوغ را به فروش 
می رسانند. گفته می شود ریشه تاریخی خوردن گوشفیل با 
دوغ به زمان شاه عباس بازمی گردد. برخی حتی معتقدند 
که ایــن ترکیب خاصیــت درمانی نیز دارد، دانشــمندان 
بزرگی چون ابوعلی ســینا و شــیخ بهایی درباره خوردن 
گوشــفیل با دوغ بر این عقیده بودند که طعم شور دوغ و 
شیرینی گوشــفیل باعث تنظیم شدن فشار خون در بدن 
می شــود و در حقیقت به شکل سرم قندی و نمکی عمل 
می کند. شــرینی گوشفیل همچون زولبیا و بامیه با شربت، 
آرد و ماست تهیه می شــود، امروزه ممکن این شیرینی را 

با اشــکال مختلفی در شیرینی فروشی های شهر ببینید اما 
شکل اصلی و سنتی آن شبیه به یک برگ بزرگ است که 
به چشــم ما به گوش فیل مانند اســت. دوغی که در کنار 
گوشــفیل سرو می شود، محلی است و همراه نعناع و برگ 

گل سرخ می باشد.
طرز تهیه شربت بار گوشفیل ��

اگر تصمیم گرفتید که شــیرینی گوشفیل را در منزل تهیه 
کنید، باید قبل از هر کاری به ســراغ تهیه شربت شیرینی 
بار بروید. در اصطلاح شــیرینی پزی، شــربت بار، شربتی 
اســت که در پخت حلوا زعفرانی و شیرینی های مختلفی 
مثل بامیه، زولبیا، گوشفیل، باقلوا، کیک اسفنجی و خاگینه 
مغز دار بکار برده می شود. در مرحله اول شکر و آب را در 
ظرف ریخته و روی حرارت مناسب بگذارید تا جوش آید، 
هشــنگامی که ترکیب آب و شــکر جوش آمد باید جوهر 
لیمــو را به آن بیفزایید و 5 دقیقــه صبر کنید تا کمی قل 
بخورد. نکته ای که در تهیه شــربت گوشــفیل باید به آن 
توجه کنید این است که دانه های شکر نباید به دور قاشق 

داخل ظرف یا دور ظرف چســبیده باشند چراکه بعداً وارد 
شربت می شــوند و باعث شده درون شربت کریستال های 
شــکری شــکل بگیرد، به این حالت بــه اصطلاح “رس 
کردن” یا “شــکرک زدن” شــربت بار می گویند. بهترین 
روش برای عدم ایجاد این کریســتال های این است که با 
یک قلمو خیس دور ظرف و قاشــق را هرچند وقت یکبار 
تمیــز کنید. اضافه کردن جوهر لیمو به شــربت نیز باعث 
می شــود شکرها بهتر در آب حل شــوند و کریستالیزه رخ 
ندهد. غلظت شــربت بار بسته به نوع شــیرین مورد نظر 
متفاوت است، برای شیرینی گوشفیل شربت بار باید غلیظ 
باشد. اگر تمایل ندارید شــربت بار تهیه شده زیاد شیرین 
نباشــد می توانید 50 گرم گلوکز را بعد از آمده شدن بار به 

آن بیفزایید.
دستور پخت گوشفیل ��

برای تهیه گوشــفیل دســتورهای مختلفی وجود دارد، در 
بیشــتر دستورها ماست نیز به چشم می خورد. در ابتدا باید 
ماست، تخم مرغ، زعفران دم کرده و روغن مایع را با هم 

ترکیب کرده و خوب با همزن دســتی یا برقی هم بزنید. 
پودر هل ســابیده شده را با آرد مخلوط کرده و به ترکیب 
داخل ظرف بیفزایید. برای ورز دادن خمیر باید از ســری 
مخصوص آن )قلابی شــکل که فقط یک دســته دارد( 
اســتفاده کنید تا خمیر خوب مخلوط شــود. ترکیب داخل 
ظرف را تا حدی هم بزنید تا مخلوط خمیر یکدست شود، 
وگرنه خمیر با گذر زمان سفت خواهد شد. در نهایت خمیر 
بدســت آمده که چسبندگی خاصی ندارد را به شکل توپ 
در آورده و بر روی پیشــخوان قرار دهید. با چاقو بر روی 
خمیر دو برش سطحی ایجاد کرده و با پلاستیک روی آن 
را بپوشــانید و اجازه دهید تا خمیر چندین دقیقه استراحت 
کند، این عمل باعث می شــود خمیر نرم و لطیف تر شده و 
موقع پهن کردن خمیر روی میز کار راحت تر پیش برود.

تا زمانی که خمیر ورز بیاید میز کار خود را با آرد بپوشانید، 
بعد از 10 الی 15 دقیقه خمیر را از پلاســتیک خارج کنید 
و با وردنه آن را بر روی جایی که آرد پاشــیدید پهن کنید. 
بهتر اســت ضخامت خمیر بین 2 تا 3 سانتی متر باشد و 
سرتاســر خمیر از ضخامت یکســانی برخورددار باشد. بر 
روی خمیر با خمیر ســوراخ کن، ســوراخ هایی به فاصله 
1 ســانتی متر ایجاد کرده و بــا چاقو طول و عرض خمیر 
خود را ببرید تا خمیر به قســمت های مربعی شکل تقسیم 
شــود. در داخل ســینی کاغذ روغنی قرار داده و روی آن 
را با آرد بپوشــانید. خرده خمیرها را جدا کرده و با کاردک 
خمیرهــای مربعی را از میز به داخل ســینی منتقل کنید. 
دقت داشــته باشــید تکه های خمیر را با فاصله در سینی 

بچینید تا به هم نچسبند.
شــربت مخصوصی که آماده کــرده بودید را دوباره روی 
حرارت کم بگذارید. روغن کافی را در ظرف سرخ کردنی 
مورد نظر ریخته و روی شــعله با حرارت متوسط بگذارید 
و صبــر کنید تا روغن کاملًا داغ شــود. خمیرهای مربعی 
را داخل روعن داغ انداخته و حواســتان باشد که خمیرها 
ســریعاً پف می کنند و آماده برداشتن از روغن هستند پس 
زیاد از گاز دور نمانید. زمانی که مطمئن شدید گوشفیل ها 
کاملاً سرخ و کمی برشته شــده اند، آن ها از ظرف خارج 
کنید و داخل شــربت بار گــرم بریزید و کاملًا آن ها را در 
شــربت غوطه ور کنید. زمانی که به اصطلاح شــربت بار 
می خــورد آن ها را از داخل شــربت خارج کرده و بر روی 
یــک صافی قرار دهید تا شــربت های اضافی از آن خارج 
شــوند. در نهایت گوشفیل لذیذ شما آماده صرف کردن با 

دوغ محلی همراه با نعنا و گل سرخ است!

همه چیز درباره ترکیب عجیب دوغ و 
گوشفیل اصفهان

بخشی از طاق کسری فرو ریخت
کاربران عراقی شبکه های مختلف اجتماعی با انتشار تصاویری از 
طاق کسری، از فروریختن بخشی از سقف این بنای باستانی خبر 

دادند.
با آغاز ســال 2021، اخبار و تصاویــری در خصوص فروریختن 
قســمتی از سقف بنای باستانی طاق کسری در بغداد منتشر شد. 
موجی از اعتراض ها نســب به عملکرد دولت عراق در خصوص 
حفظ و مرمت این اثر تاریخی در شبکه های اجتماعی به راه افتاده 

اســت. این در حالی اســت که دولت عراق در خصوص این خبر 
واکنشی نشان نداده و آن را تأیید نکرده است.

موضوع همکاری برای مرمت طاق کســری، از سال ها قبل نقل 
محافل دیپلماتیک بین دو کشــور بوده ایران و عراق بوده است. 
باستان شناسان ایرانی نیز بر رایزنی ها برای مرمت اضطراری این 
بنــا تاکید دارند؛ چراکه بخشــی از این بنا هــر از چندگاهی فرو 

می ریزد.
ســال گذشته حســن یعقوبی، معاون وزیر فرهنگ و گردشگری 
عراق از اعلام آمادگی کشــورش و برای مرمت طاق کســری و 

موافقت ایران برای کمک به انجام این پروژه خبر داد؛ گرچه ولی 
تیموری، معاون گردشــگری وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی کشور همکاری ایران در این خصوص را منوط به 

تأمین هزینه های متخصصان ایرانی توسط دولت عراق دانست.
گفتنی است که طاق کسری یا ایوان مدائن، بنای مشهور به جای 
مانده از دوران ساســانیان و در 40 کیلومتری شــهر بغداد است. 
تاریخ احداث این بنا که در حاشیه شرقی رود دجله قرار دارد، سال 
550 میلادی تخمین زده می شود. طاق کسری با 30 متر ارتفاع، 

از آجر و گچ ساخته شده است.

تکنیک های گرم ماندن در برنامه های کمپینگ فصول سرد
اگر از جمله کسانی هســتید که اوقات فراغت خود را در دل 
کوه، جنگل و کویر می گذرانید و کمپینگ راه می اندازید حتماً 
با خیلی از نکات کمپ زدن آشنا هستید اما اگر برای اولین بار 
قصد دارید به دل کوه و جنگل زده و شــبی را در آنجا سپری 
کنید باید قبل از ســفر از چندین نکته آگاهی داشــته باشید. 
کمپینگ زدن یکی از بهترین تجربه هایی است که هر فردی 
باید در زندگی خود آن را تجربه کند. یکی از مهم ترین نکاتی 
که در طول کمپینگ باید بدانید و بکار ببرید نحوهٔ گرم کردن 

بدن است.
بســیاری از افرادی کــه قصد دارند شــبی را در دل طبیعت 
بگذارند تصور می کنند که تنها با پوشیدن لباس گرم می توانند 
بدن خود را در برابر سرما حفظ کنند. اما رطوبت محیط و زمین 
و بسیاری از عوامل محیطی دیگر نیز وجود دارند که حتی بر 
روی کوهــی از لباس های گرم غلبــه می کنند. در ادامه با ما 
همراه باشید تا تکنیک های گرم ماندن در برنامه های کمپینگ 

به خصوص در فصول سرد را شرح دهیم.
پوشیدن لباس مناسب در کمپ ��

کمپینگ در زمســتان مهم ترین و درست تکنیکی که همه 
ما در مورد کمپینگ کردن در فصل های ســرد ســال داریم، 
پوشــیدن لباس های گرم و ضخیم اســت. در هنگام انتخاب 
لباس گرم دقت داشته باشید تا حجم بیشتر لباس ها در قسمت 

سینه، شکم و کمر شما قرار بگیرد.
بهترین حالت لباس پوشیدن مدل لایه لایه است، چراکه در 
صورت احساس گرما و سنگینی می توانید لباس مورد نظر را 
در بیاورید. نکته دوم مراقبت از پاهایتان در طول پیاده روی و 
استراحت در کمپینگ است. سعی کنید هر چند ساعت یکبار 
جوراب های خود را حتی اگر خشــک هســتند با جوراب های 

خشک جدید عوض کنید.
اگر هوا خیلی سرد است بهتر است از دو جوراب استفاده کنید، 

یک جوراب نازک تر و یک جوراب ضخیم تر.
بهتریــن روش برای گرم کردن جوراب ها، گوله کردن و قرار 
دادن آن ها در یکدیگر اســت و ســپس گلوله های جوراب را 
داخل کیســه خواب خود بگذارید تا حسابی گرم شوند. برای 
گرم نگه داشتن هرچه بیشتر پاها بهتر است ابتدا یک جوراب 
نازک پلاستیکی پوشــیده و در لایه دوم یک جوراب پشمی 
نازک بپوشید و در لایه آخر هم برای اینکه حسابی گرم شوید 

از یــک جوراب 
کلفت  پشــمی 

استفاده کنید.
ن  ند شــا پو
دست های خود 
فرامــوش  را 
 ، نکنیــد
ن  نگشــتا ا
دســتان شما 
دلیــل  بــه 
بــا  اینکــه 
و  اجســام 

محیــط 
ین  بیشــتر
را  تمــاس 
از  دارنــد 

نقاط دیگر بدن بیشتر 
در معرض سرما قرار دارند. دستکشی را انتخاب کنید که راحت 
باشــد و تا مچ دست شما را بپوشــاند. در حقیقت مرکز بدن 
مسئول تولید کردن گرما و فرستادن آن به کل بدن است، اگر 
شما دستان خود را به خوبی نپوشانید بدن مجبور می شود گرما 
بیشتری به دستان شما بفرستد، برای همین انرژی شما هدر 

رفته و احساس سرما می کنید.
انتخاب موقعیت مناسب جغرافیایی جهت کمپینگ ��

کمپ کردن در زمستان انتخاب مکان درست برای کمپینگ 
شما را از ســرما در طول روز به خصوص شب حفظ می کند. 
محل کمپینگ باید از رودخانه دور باشــد، جریان آب محیط 

اطراف خود را خنک و سرد نگه می دارد.
وزش باد بــه خصوص در فصل های ســرد از دیگر عواملی 
اســت که کمپینگ در شب را سخت می کند. برای جلوگیری 
از ورود باد به چادر از یک ســد حفاظتی مانند تخته ســنگ 
بزرگ یا تنه درخت استفاده کنید. دقت داشته باشید منطقه ای 
که برای چادر زدن انتخاب می کنید مســطح بوده و نسبت به 
محیط اطراف خود در سطح بالاتری باشد. از کمپ کردن در 
منطقه های تورفته مانند دره ها خودداری کنید چراکه در هنگام 

وزش باد شدید این دسته از مناطق در دام بادگیر می افتند.

تاجایی  کنید  سعی 
که ممکن است در 
زمین های خشــک 
آتش  بزنیــد.  کمپ 
روشــن کــردن در 
کمپینگ  شــب های 
بهتریــن  از  یکــی 
بخش های این تجربه 
است.  داشتنی  دوست 
نه  آتش  روشن کردن 
تنها برای گرم شــدن 
است  مناســبی  گزینه 
بلکــه باعث می شــود 
حیوانات وحشی در طول 
شب به منطقه کمپینگ 
اگر  نشــوند.  نزدیــک 
مجبور شدید در منطقه ای 

بهترین روش کمپ بزنیــد که پر از  است  برف 
این است که در ابتدا تا جایی که ممکن است زمین را از برف 

خالی کنید.
چندین تکنیک برای گرم شدن بدن قبل از خواب ��

تنیک های گرم ماندن در زمستان برخلاف فعالیت هایی که 
همیشــه در زندگی خود قبل از خواب انجام می دادید، زمانی 
که شــبی را در طبیعت می گذرانید باید دســت به کار شده و 
تکنیک هــای جدیدی را قبل از خواب انجام دهید تا در طول 
شــب از ســرما یخ نزنید! قبل از خواب برای گرم شدن بدن 
خود بهتر اســت کمی در محیط اطراف قدم بزنید و یا بدوید 
تا متابولیســم بدنتان بالا برود، این کار باعث می شود گردش 
خون در بدن کاهش پیدا نکند. البته می توانید هم برای خواب 
راحت تر و هم برای بالا رفتن هرچه بیشــتر متابولیسم بدن 

چندین حرکت ورزشی نیز انجام دهید.
نکته مهم بعــدی که باید قبل از کمپینگ به آن توجه کنید، 
انتخاب کیســه خواب مناسب و زیرانداز است. انتخاب اشتباه 
هریک از این موارد تمام زحمات شما برای گرم کردن بدنتان 

را در طول شب به هدر خواهد داد.
سطح زمین به سرعت سرمای خود را به کیسه خواب و بدن 

شــما منتقل می کند پس حتماً زیر کیسه خواب یک زیرانداز 
ضخیم پهن کنید. هر روز صبح حتماً هوای کیســه خواب را 
خالی کنید چراکه هوای داخل آن در فصل ســرما به شــدت 

مرطوب بوده و شب بعد شما را دچار مشکل خواهد کرد.
میل کردن وعده های غذایی مغذی ��

وعده های غذایی در کمپ شاید کم تر کسی به این نکته توجه 
کند کــه در طول کمپینگ باید غذای مغــذی دریافت کند. 
بسیاری از کسانی که برای اولین بار به کمپینگ می روند برای 
اینکه حجم بار خود را کــم کنند ترجیح می دهند از غذاهای 
کنسرو شده اســتفاده کنند. اما مصرف غذاهای گرم و دارای 
گوشــت قرمز بدن شما را قبل از خواب گرم خواهد کرد. بدن 
برای هضم غذاهای حاوی گوشــت قرمز و چربی نسبت به 
کربوهیدرات ها متابولســیم کم تری مصرف می کند. مخلوط 
پنیر و روغن زیتون یک وعده غذایی ســبک اما بسیار مقوی 
می باشد. برای میان وعده در طول روز سعی کنید از شکلات 
و نوشیدنی های انرژی زا استفاده کنید. این مواد غذایی علاوه 
بر این که شما را سریع سیر می کنند، باعث گرم تر شدن بدن 
نیز خواهند شد. در زمان انتخاب مواد غذایی باید نیمه بیشتر 
غذاهای موجود در لیست شامل کربوهیدرات ها )پنیر، روغن، 
دانه های روغنی، شکلات( باشــند، 30 درصد آن از غذاهای 
چرب انتخاب شــود و 20 درصد دیگر نیــز مواد پروتئین دار 

باشند.
بطری آب را فراموش نکنید ��

تجهیزات کمپینگ در زمســتان در فصل های سرد، معمولًا 
احســاس تشنگی کم تری داریم و مصرف آب به شدت پایین 
می آید. در هنگامــی پیاده روی درطبیعت و کمپینگ حتماً با 
خود شیشــه آب برده و هر چند ســاعت آب بنوشید، با وجود 
عدم احساس تشنگی بدن شما به خصوص ریه هایتان به آب 
نیاز دارند. از دســت دادن آب بدن باعث می شود که احساس 
ســرما کنید پس سعی کنید در طول روز و شب چندین لیوان 

نوشیدنی سرد و گرم بنوشید.
یک بطری پلاســتیکی محکم را در زمان کمپینگ در کولهٔ 
خود داشته باشید. زمانی که احساس سرما کردید بطری خود 
را با آب جوش پرکنید و بر روی قفســه ســینه و پاهای خود 
بگذاریــد. قبل خواب نیز بطری حــاوی آب گرم را در داخل 

کیسه خواب بگذارید تا محل خوابتان حسابی گرم شود.
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بازار مالی

 عملکــرد واحدهای صف بانک ملی ایــران امروز با حضور 
مدیرعامل، اعضای هیات مدیره، معاونان مدیرعامل، مدیران 
امور، روســای ادارات کل ســتادی و روســای امور شعب به 
صورت ویدئو کنفرانس بررســی و راهکارهای بهبود هر چه 

بیشتر عملکردها ارائه شد.
دکتر محمدرضا حسین زاده مدیرعامل بانک در این همایش 
یک روزه ضمــن تقدیر از عملکرد خــوب واحدها گفت: در 
شاخص هایی مانند قیمت تمام شده پول، نرخ مؤثر تسهیلات، 
حاشیه سود و... عملکرد قابل قبولی را شاهد هستیم که باید 
تداوم داشته باشــد. وی با تاکید بر لزوم توجه ویژه شعب به 
جذب منابع ارزان قیمت تصریح کرد: بیشترین تعداد شعبه را 
در کشور داریم و از این رو باید در بحث جذب منابع جاری نیز 
جایگاه ویژه ای داشته باشیم. باید برنامه ریزی خوبی در زمینه 
جذب این منابع در ماه های پایانی سال صورت گیرد. حسین 
زاده با اشــاره به در پیش بودن رویداد ملی شــو برای عرضه 
آخرین دســتاوردهای بانک ملی ایران اظهــار کرد: خدمات 
و ســرویس های جدیدی در روزهای آینده رونمایی خواهند 
شد که نشان از پویایی ســازمان دارد. مدیرعامل بانک ملی 
ایران همچنین از مسدودســازی حساب های فاقد کد شهاب 
بانک از فــردا خبر داد و گفت: در راســتای اجرای مصوبات 
کمیته عالی مبارزه با پولشــویی، از روز سه شنبه 16 دی ماه 
امکان برداشت از حساب های اشخاص حقیقی فاقد کد شهاب 
ممنوع خواهد شــد. ناصر شاهباز عضو هیات مدیره بانک نیز 
با بیان این که قیمت تمام شــده پول و نرخ ویژه تسهیلات 
از شاخص های مؤثر در فعالیت واحدهاست؛ گفت: انتظار این 
اســت که واحدهای بانک بیش از پیش به سوی ضمانتنامه 
هــا و عملیات تعهدی حرکت کننــد. کاووس ایرج پور عضو 
هیات مدیره بانک هــم با بیان این که بانک از حداکثر توان 

خود برای تسهیلات دهی استفاده می کند؛ اظهار کرد: در همه 
جلســات هیات مدیره، موضوع منابع و مصارف بانک در کنار 
رفاه کارکنان به طور جدی رصد می شــود. سید فرید موسوی 
عضو هیات مدیــره و معاون اعتباری و بانکداری شــرکتی 
بانک با بیان اینکه مرز باریکی میان نحوه اعطای تسهیلات 
و میــزان تمرکز منابع وجــود دارد، گفت: 10 درصد میانگین 
حساب ها باید همواره مورد توجه شعب و همکاران امور شعب 
باشد. همچنین در زمینه اعطای تسهیلات باید شهرت اعتبار 
مشتری، میزان تمرکز حساب ها، میزان استفاده از سایر ابزارها 
و... مورد توجه باشند تا بهداشت اعتباری در بانک رعایت شود. 

مســعود خاتونی نیز دیگر عضو هیات مدیره بانک با تاکید بر 
لزوم نگاه جدی به استراتژهای مدون بانک، گفت: انتظار این 
اســت که کارکنان بانک نگاه های پیشین خود را تغییر داده 
و حرکت خود را بر اســاس دستورالعمل های جدید مبتنی بر 
اســتراتژی تنظیم کنند. علی موسوی زاده عضو هیات مدیره 
بانک نیــز با بیان اینکه در دوره برجام و گشــایش مراودات 
تجاری میان ایران و ســایر کشورها، شاهد کوچ مشتریان در 
نظام بانکی بودیم، بیان کرد: در ماه های پایانی ســال باید در 
این زمینه توجه لازم را داشته باشیم. همچنین تمرکز بیشتری 
در استفاده غیرحضوری از سیستم صورت گیرد. محسن امین 

زارع عضو هیات عامل و معاون امور ارزی و بین الملل بانک 
ملی ایران هم با بیان اینکه شرایط تحریم ها فرصت خوبی را 
برای صادرکنندگان در کشور فراهم کرد، گفت: سال ها تمرکز 
حوزه ارزی بر بخش واردات بود اما اکنون شرایط تغییر کرده 
اســت و با کاهش درآمدهای نفتی، توجه به بخش صادرات 
بیشتر شده است بنابراین در هدف گذاری ها باید به سمت ارائه 
خدمات ویژه تر به صادرکنندگان پیش برویم. حبیب الل رشید 
ارده عضو هیات عامل و معاون منابع انسانی بانک ملی ایران 
نیز در این همایش با تاکید بر اینکه تعالی سرمایه انسانی یکی 
از مضامین بانک اســت، گفت: در گذشته در بحث جانشین 
پروری، مدل مشــخصی وجود نداشت اما خوشبختانه اکنون 
این امر از جایگاه ویژه ای برخوردار است. حسن مونسان عضو 
هیات عامل و معاون شعب بانک نیز با تاکید بر اینکه روسای 
ادارات امور و همکاران باید برنامه های استراتژیک بانک را در 
شعب تشــریح کنند، عنوان کرد: امیدواریم سال آینده شاهد 
برنامه مدون تری در بخــش وصول مطالبات، کاهش قیمت 
تمام شده پول و... باشیم. هادی سالارخیلی عضو هیات عامل 
و معاون مالی بانک ملی ایران نیز در این همایش گفت: جذب 
منابع ارزان قیمت در اولویت است اما سپرده بلند مدت با نرخ 
شــورای پول و اعتبار نیز باید در دستور کار باشد. شعب باید 
اهتمام بیشتری در حوزه های کاهش هزینه ها، جذب منابع به 
ویژه منابع ارزان قیمت و پیگیری و وصول مطالبات داشــته 
باشند. همچنین میرمحمود موسوی رییس اداره کل مدیریت 
استراتژیک، سید رضا انواری رییس اداره کل تطبیق و مبارزه 
با پولشــویی و تأمین مالی تروریسم، شهریار سعادت رییس 
اداره کل کارپــردازی و علی اولیائی رییس اداره کل پیگیری 
و وصول مطالبات نیز به طرح مسائل و دغدغه هایی پیرامون 

حوزه های خود پرداختند.

 تبیین برنامه های راهبردی
بانک ملی ایران تا پایان سال

باجه خبر

سرمایه بیمه رازی 3000 میلیاردی شد
سرمایه شــرکت بیمه رازی افزایش 
یافت. سرمایه شرکت بیمه رازی از 
محل مطالبات حال شــده و آورده 
نقــدی از 2000 میلیــارد ریال به 
3000 میلیارد ریال معادل 50 درصد 

افزایش یافت.
هیأت مدیره شــرکت با اســتناد به 

مصوبــه مجمع عمومی فوق العــاده و پس از أخذ مجوز از 
ســازمان بورس اوراق بهادار و بیمه مرکزی ج.ا.ا نســبت 
بــه عملی نمودن آن اقدام کرده در همین راســتا در تاریخ 
06/10/1399 افزایش ســرمایه در اداره ثبت شــرکت ها و 

مؤسسات غیر تجاری به ثبت نهایی رسید.
یادآورمی شــود: افزایش سرمایه 50 درصدی بیمه رازی در 
راستای ارتقای نســبت توانگری و افزایش سهم نگهداری 

صورت گرفته است.

امکان دریافت غیرحضوری رمز 
عبور »همراه نوین« فراهم شد

بانک اقتصادنوین با هدف تســهیل 
دریافــت خدمــات بانکــی نوین و 
کاهش مراجعات حضوری مشتریان 
گرامی به شــعب در دوران پاندمی 
کرونا، امکان فعال ســازی و دریافت 
غیرحضــوری رمــز عبور ســامانه 

»همراه نوین« را فراهم کرد.
با این امکان جدید که در راســتای تسهیل بهره مندی هر 
چه بیشتر مشتریان ارجمند از خدمات غیرحضوری عملیاتی 
شــده است، کاربران می توانند بدون مراجعه به شعب بانک 
رمز ورود به اپلیکیشــن »همراه نوین« را دریافت کنند و از 

امکانات منحصربه فرد این اپلیکیشن جامع بهره مند شوند.
مشتریان گرامی بانک اقتصادنوین می توانند پس از مراجعه 
بــه صفحه ویژه همراه نوین در پورتال اطلاع رســانی این 
بانک ابتدا این اپلیکیشن را نصب و سپس نسبت به دریافت 
رمز عبور به صورت غیرحضوری از طریق لینک دریافت رمز 

عبور همراه نوین اقدام نمایند.
همچنین کارشناســان مرکز 24 ساعته ارتباط با مشتریان 
بانــک اقتصادنوین بــه شــماره 48031000-021 آماده 
راهنمایی مشــتریان در استفاده از این سامانه و پاسخگویی 

به سؤالات احتمالی هم وطنان عزیز هستند.
گفتنی اســت اپلیکیشن »همراه نوین« کامل ترین خدمات 
بانکی مبتنی بر کارت و ســپرده را بر روی تلفن همراه به 

مشتریان حقیقی و حقوقی ارائه می کند.

مدیرعامل بانک کارآفرین:
پیشروترین بانک در حوزه 

کارآفرینی هستیم
مدیرعامــل بانک کارآفریــن با راه 
اندازی کلینیک شعب و دفتر نوآوری 
به  کارآفرین  بانــک  و شــکوفایی 
اســتراتژی اصلی خود یعنی حمایت 
بازگشــت؛ روالی که  از کارآفرینان 
موجب شد تا بانک کار آفرین در این 

بخش پیشروترین بانک باشد.
محمدرضــا فرزین مدیرعامل بانــک کارآفرین افزود: طی 
همکاری با نهاد ریاســت جمهوری و با توجه به استراتژی 
اصلــی بانک کــه حمایــت از کارآفرینی بود؛ بیشــترین 
تســهیلات این نهاد به سمت بانک کارآفرین آورده شد، به 
گفته مسوولان دولتی امری که موجب شده در این بخش 

به پیشروترین بانک حوزه کارآفرینی تبدیل شویم.
وی همچنین راه اندازی دو شعبه ارزی را اقدام مثبت دیگر 
بانک کارآفرین در ســال جاری خواند و ابراز امیدواری کرد 
که تا پایان سال 2 شعبه دیگر نیز به این جمع اضافه شود.

وی؛ سامانه منابع انسانی را از اقدامات در دست اجرا خواند 
که به زودی راه اندازی خواهد شــد و تصریح کرد: سیستم 
جامع اعتبارات، سیستم اتوماسیون اداری، ایجاد و راه اندازی 
موسســه تأمین آتیه امید کارآفرین از دیگر اقدامات خوب 

سال جاری بانک بود که انجام شد.
فرزین با اشاره به سهام خریداری شده از طریق راه اندازی 
موسســه تأمین آتیه امید کارآفریــن تاکید کرد: اینکه پول 
همکاران با راه اندازی موسســه تأمین آتیه امید کارآفرین 
ارزش پیدا کرده، اتفاق میمونی اســت اما باید ریز اقداماتی 
که در این زمینه انجام می شود بصورت شفاف به همکاران 

ارائه شود.
مدیرعامل بانک کارآفرین، تدوین خط مشــی اصول بانک 
را کار تأثیــر گذاری خواند که در ســال 99 انجام شــده و 
ســامانه های ساتنا گروهی، ثمرآفرین، طرح جدید صبا، هم 
آفریــن، کارگزاری ها و طرح ارزش ســلامت را از اقدامات 
خوب بانک دانست که باعث شــد تا در سازمان کارآمدی 

ایجاد شود.
به گفته وی همه این سامانه ها تا پایان سال اجرایی خواهند 
شد، روالی که موجب شده تا عملکرد بانک بر روی سامانه 

کدال مثبت باشد.

مدیرعامل شــرکت بیمه دی امروز در نشســت خبــری با ارائه 
گزارشــی از عملکرد مطلوب شرکت بیمه دی در سال های اخیر، 
شرکت بیمه دی را یکی از شرکت های پیشرو در طراحی و خلق 

محصول دانست.
محمدرضا کشاورز مدیرعامل بیمه دی با اشاره به اینکه بیمه دی 
به دنبال خلق محصولات جدید مبتنی بر نیاز مشتری است، بیان 
کرد: بیمه نامه »مسئولیت فردی« جزء بیمه نامه های کم نظیر در 
صنعت است که به تازگی به بازار ارائه شده است. همچنین بیمه 
دی با خلاقیت و نوآوری توانست بیمه نامه هایی از جمله »بیمه 
عمر با برگشت حق بیمه«، »مستمری مانا« و »کرونا« را طراحی 
و در دســترس مشــتریان قرار دهد که در این حوزه این شرکت 
با ارائه محصولات جدید همواره ســعی در ایجاد مزیت رقابتی و 

دستیابی به عنوان »پدیده محبوب مشتریان« دارد.
وی افزود: بیمه دی در حوزه عملیات بیمه گری از شــرکت های 
شفاف پذیرفته شده نزد بورس است که صورت های مالی خود را 
به طور منظم منتشر کرده است. یکی از موارد قابل توجه کاهش 

بندهای حسابرسی اســت که نشان دهنده پیشبرد کار به صورت 
تخصصی و حرفه ای اســت چرا که اعتقاد داریم ذینفعان باید به 
طور مداوم در جریان امور شرکت قرار بگیرند. به لحاظ کسب سود 
آوری نیز ســعی کردیم چه در سال گذشته و چه در سال جاری 
اتکا به حق بیمه قرارداد جامعه ایثارگری نداشــته باشیم. با توجه 
به برنامه ریزی جهت کاهش اتکا به پرتفوی جامعه ســهامداری 
و افزایش پرتفوی بازار، افزایش و رشــد ۷۷ درصدی در فروش 
تمامی رشته های بیمه ای داشــته ایم که با افزایش 32 درصدی 
رشــد خسارت همراه بوده است که از این جهت عملکرد مناسبی 
محسوب می شــود. ضمن اینکه فروش شرکت در نه ماهه سال 
جــاری با حق بیمه قرارداد درمان ایثارگران بالغ بر 3800 میلیارد 
تومان می شــود که رقم قابل توجهی در گزارش عملکرد شرکت 
است و آینده پر امیدی را نوید می دهد. همچنین ضریب خسارت 

شــرکت خوشــبختانه با اقداماتی که در حوزه مدیریت ریسک و 
کنترل خسارت ها انجام شده است در سال 98 بالغ بر 6۷٪ بوده 
که برای شــرکتی که قرارداد درمانی بزرگی دارد ضریب بســیار 

خوبی به حساب می آید.
مدیرعامل شرکت بیمه دی در ادامه با اشاره به عملکرد قابل توجه 
شرکت در سال های اخیر عنوان کرد: بیمه دی با برنامه محوری و 
پایش عملکرد در پایان سال 98 توانست موفقیت های چشمگیری 
را کسب نماید. این شرکت توانگری خود را به سطح یک و نسبت 
+208 درصد رساند که با توجه به چالش هایی که این شرکت در 
ســال های گذشته با آن ها رو به رو بوده، این موفقیت بسیار حائز 
اهمیت اســت. همچنین با توجه به سرمایه ثبت شده شرکت و 
میزان سودآوری که داشته ایم، پربازده ترین شرکت در صنعت بیمه 
شناخته شدیم. در حوزه های ســرمایه گذاری، نوآوری و طراحی 

محصــولات جدید و ورود بیمه دی به عرصه های کســب و کار 
دیجیتال نیز، گام های ستودنی ای برداشته شده که بازخورد آن ها 

در آمار و ارقام عملکردی مان کاملًا مشهود است.
محمدرضا کشاورز در ادامه با اشاره به مبحث اتکایی این قرارداد 
ادامه داد: بخشــی از اتکایی این قرارداد در قالب اتکایی اجباری 
به بیمه مرکزی واگذار شــده اســت و بخش اختیاری آن نیز با 
توجه به سیاست گذاری های شرکت تحت پوشش بیمه مرکزی 
است، اگرچه موفقیت های بیمه دی در نگهداشت این پروژه، چند 
شــرکت بیمه ای دیگر را نیز بر آن داشته تا پیشنهاد اتکایی این 

قرارداد را ارائه دهند که در این زمینه در حال مذاکره هستیم.
مدیرعامل بیمه دی همچنین بیمه دی را یکی از شــرکت های 
موفق صنعت در عرصه سرمایه گذاری دانست و تصریح کرد: بیمه 
دی به طور تخصصی در بخش سرمایه گذاری فعالیت می کند به 
طوری که شرکت سرمایه گذاری دستاورد دی و صندوق سرمایه 
گــذاری گنجینه الماس دی در آمــار و ارقام جدید عملکرد خود 

توانسته اند سود مطلوبی را به سبد سود بیمه دی سرازیر نمایند.

کسب 6 رتبه برتر توسط روابط عمومی بانک سپه
خبر، مصاحبه و گزارش نشریات بانک سپه در پانزدهمین جشنواره ملی انتشارات برترین شدند. به گزارش 
پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، پانزدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی با مشارکت واحدهای 
روابط عمومی سراسر کشور به همت انجمن متخصصان روابط عمومی و با همکاری دانشگاه ها، روابط 
عمومی وزارتخانه ها، سازمان ها و شرکت های خصوصی و دولتی برگزار شد که بانک سپه در بخش های 
نشریه داخلی )گزارش( رتبه اول، نشریه داخلی )مصاحبه( رتبه اول، نشریه داخلی )خبر( رتبه اول نشریه 
داخلی )مقاله( رتبه دوم، تحلیل محتوا رتبه دوم در ســطح ملی را از آن خود کرد و همچنین در بخش 

نشریه داخلی )سرمقاله( از روابط عمومی این بانک تقدیر شد.
غلامرضا اسکندری رئیس اداره کل روابط عمومی بانک سپه درباره پانزدهمین جشنواره ملی انتشارات 
روابط عمومی گفت: این جشــنواره با هدف آشنایی با اصول و استانداردهای نشر الکترونیک و مکتوب 

و در روابط عمومی و ارائه آثار و تجارب موفق، توســعه و ارتقای ســطح توانمندی ها و مهارت های مدیران 
کارشناســان روابط عمومی در حوزه فعالیت های انتشــاراتی و همچنین فرهنگ سازی مناســب و تکریم و معرفی نخبگان و الگوهای برتر در حوزه 
انتشــارات، در 10 بخش و دو ســطح ملی و استانی برگزار شــد که به لطف خدا، تلاش و تشریک مســاعی همکاران؛ بانک سپه بار دیگر توانست 
شایســتگی های خود را این بار در حوزه انتشــارات اثبات کند. وی تصریح کرد: بی شــک برنامه ریزی و برنامه محوری از ضروریات کسب موفقیت 
و دســتیابی به اهداف و شاخص های مورد نظر اســت و با همین اصول امروز شاهد خبرهای خوبی در بانک سپه هستیم. اسکندری خاطرنشان کرد: 
خوشبختانه مأموریت ملی و خطیر ادغام پنج بانک و مؤسسه وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه نیز به سرانجام رسید و هم اکنون با نهایی شدن 

پروژه ملی ادغام، بانک بزرگ سپه بیش از گذشته تلاش خواهد کرد تا در همه حوزه ها بویژه عرصه کلان اقتصادی کشور جزء برترین ها قرار گیرد.

پرداخت بیش از 3980 فقره تسهیلات 
حمایتی کمک ودیعه مسکن توسط 

بانک آینده

با توجه به اجرای مصوبه های ستاد اقتصادی دولت و ستاد 
ملی مقابله با کرونا و بخشنامه بانک مرکزی ج.ا.ایران در 
ســال جاری، بانک آینده، به منظور همکاری و هماهنگی 
لازم برای تسریع در اعطای این تسهیلات، تعداد بیش از 
3980 فقره تسهیلات کمک ودیعه مسکن، پرداخت کرد.

بانک آینده از ابتدای مرداد ماه تا 29 آذرماه 1399، تعداد 
8845 فقره تسهیلات به ارزش بیش از 2420 میلیارد ریال 

معرفی شــده فعال به بانک را در دستور کار خود دارد.
گفتنی اســت؛ از تعداد 8845 فقره تســهیلات معرفی شــده به بانک آینده، تعداد بیش از 3982 
فقره، تســهیلات خود را دریافت کردند که ارزش کل پرداختی این تسهیلات، حدود مبلغ 10098 

میلیارد ریال است.
پرونده های سایر متقاضیان معرفی شده به بانک نیز در اسرع وقت در حال بررسی است که پس از 
تکمیل و مطابقت با ضوابط بانک مرکزی ج.ا.ایران، تسهیلات حمایتی آن ها نیز پرداخت می شود.

 

  

 

  

دو اقدام تکمیلی بانک مسکن 
در پرداخت الکترونیکی عوارض 

آزادراه ها
بانک مسکن »توســعه و افزایش تعداد لاین های الکترونیکی اخذ 
عوارض در آزاد راه ها« و »اعمال تخفیف برای خودروهای عمومی« 
را در دســتور کار قرار داد. تاکنون دو مرحله از اجرای طرح پرداخت 
الکترونیکی عوارض آزادراهی )ETC( از ســوی بانک مسکن برای 
مســافران فراهم شده است. در مرحله نخست، در همکاری با وزارت 
راه و شهرسازی، این بانک برای اولین بار در کشور امکانی را فراهم 
کرد که به واسطه آن، استفاده کنندگان از معابر آزادراهی بتوانند بدون 
نیاز به توقف و اتلاف وقت برای پرداخت عوارض به شــکل نقدی، 
از ایســتگاه های عوارضی عبور کنند و رقم عوارض به شکل خودکار 
از اعتبار آنها کســر شود. به این ترتیب براســاس این خدمت نوین 

بانک مسکن، در صورتی که هموطنان برچسب پرداخت الکترونیک 
عوارض آزادراهی بانک مسکن را داشته باشند می توانند بدون نیاز به 
توقف و با استفاده از این سیستم نسبت به پرداخت عوارض آزادراهی 
اقدام کنند. در مرحلــه دوم نیز، اداره کل بانکداری الکترونیک بانک 
مســکن در قالب بخشــنامه ای در تازه ترین طرح توسعه ای سامانه 
پرداخت الکترونیکی عوارض، امکان اتصال حســاب های بانکی به 
حســاب خودروها را نیز پیاده سازی کرد. حالا در مرحله سوم، بانک 
مســکن با توجه به تاکید وزیر راه و شهرسازی و همچنین ستاد ملی 
مبارزه با بیماری کرونا مبنی بر لزوم تســهیل در انواع پرداخت های 
الکترونیکی و ایجاد زیر ساختهای لازم در آزادراه های کشور »افزایش 
تعداد خطوط پرداخت الکترونیکی عوارض در آزادراه ها« و نیز »اعمال 
طــرح تخفیف به تــردد کنندگان« بر اســاس ضوابط خاص جهت 
تشویق و ترغیب مشتریان بر روی سامانه اجرا کرده است. مطابق با 
برنامه ریزی انجام شده از سوی اداره کل بانکداری الکترونیک بانک 

مسکن، در این مرحله توسعه لاین پرداخت الکترونیکی عوارض آزاد 
راه ها در دســتور کار قرار گرفته است. در این راستا با توجه به سابقه 
9 ســاله در پروژه ETC و برخورداری از توانمندی فنی و عملیاتی در 
راهبری این پروژه از ســوی بانک مسکن، پس از اعلام آمادگی دو 
عوارضی »تهران- پردیــس« و »اهواز- بندرامام«، اقدامات اجرایی 
این دو حوزه انجام شــد. بطوریکه در تاریخ آبان ماه امسال، دولاین 
جدید عوارضی تهران-پردیس )یک لاین در جهت رفت و یک لاین 
در جهت برگشت(، به پرداخت الکترونیکی عوارض )ETC( مجهز و 
افتتاح شــدند و به این ترتیب تعداد خطوط مجهز به 4 خط افزایش 

یافت.
با پیش بینی این تمهیدات در راستای پرداخت الکترونیکی عوارض، 
در تاریــخ پنجم آذرمــاه نیز لاین های نقدی عوارضــی این آزادراه 
مسدود شده و اخذ عوارضی تمامی ترددها الزاماً به صورت غیر نقدی 
و الکترونیکی صورت می پذیرد. از سوی دیگر اقدامات اجرایی برای 

پرداخت الکترونیکی عوارض در دو لاین جدید عوارضی اهواز- بندر 
امام نیز در تاریخ دهم آذرماه انجام شد.

اقدام دیگر در مرحله ســوم اجرای این طرح، »اعمال طرح تخفیف 
برای خودروهای عمومی و نیز خودروهــای دارای بیش از 40 تردد 
در لاین های اخذ الکترونیکی عوارض « اســت. بانک مســکن از 
این طریق در فرهنگ ســازی برای پرداخــت الکترونیکی عوارض 
در آزادراه ها گام مهمی برداشــته اســت. از این رو با توجه به اعلام 
الکترونیکی شدن پرداخت عوارض در آزادراه تهران-پردیس، از تاریخ 
یکم آذرماه، تخفیــف 20 درصدی برای ترغیب خودروهای عمومی 
شــامل پلاک های )ع، ت( که نقش مهمی در حمل و نقل عمومی و 
ترددهای بین راهی در آزادراه ها دارند پیش بینی شده است. علاوه بر 
این باهدف تشویق سایر مشتریان پر تردد که بیش از 40 بار در ماه از 
آن عوارضی عبور می کنند، تخفیف 30 درصد به ازای تمامی ترددهای 

انجام پذیرفته بصورت ماهیانه در نظر گرفته شده است.

مدیرعامل بانک سینا تاکید کرد:
لزوم تلاش و برنامه ریزی هدفمند در 
مسیر حرکت رشد و توسعه بانک سینا

مدیرعامل بانک سینا با سفر به شهر شاهرود ضمن دیدار و گفت 
و گو با همکاران شــعبه شاهرود بر برنامه ریزی هدفمند و تلاش 
در مسیر حرکت رشد و توسعه بانک با بهره مندی از ظرفیت های 

بومی این شهر تاکید کرد.
دکتر ایمانی گفت: شــهر شاهرود بهشــت کلان شهرنشینان به 

واســطه موقعیت خاص جغرافیایی، وجود منابع لایزال طبیعی و 
برخورداری از چندین معدن فعال است، لذا همکاران با استفاده از 
ظرفیت و پتاســیل مطلوب، می توانند برای جذب منابع و افزایش 

سهم بازار و بهبود و ارتقاء جایگاه بانک در این شهر بهره ببرند.
وی ضمن اشاره به تک شعبه ای بودن این بانک در شهر شاهرود، 
گفت: با توجه به شــرایط امروز جامعه که شاهد توسعه روزافزون 
خدمات غیرحضوری هســتیم، صرف وجود شعبه کارساز نیست و 
سعی ما بر تلاش جهت توسعه خدمات کیفی و غیرحضوری است 
در عین حال به منظور بهبود ترکیب مشتریان با بازاریابی مناسب و 
صحیح می توان نسبت به جذب مشتریان حقیقی و حقوقی منطقه 

اقدام نمود و ضمــن معرفی بهینه محصولات و خدمات بانک در 
حوزه اعتباری زمینه سودآوری بیش از پیش شعبه و منطقه را رقم 
زد. مدیر عامل بانک همچنین با اشــاره به تولیدات و محصولات 
کشاورزی در این شهر، بر اعطای تسهیلات خرد با اعتبار سنجی 

مناسب و رعایت بهداشت اعتباری تاکید کرد.
دکتر ایمانی در ادامه با بررســی عملکرد وضعیت شعبه براساس 
شــاخص های عملکردی، از همکاران خواست تا با تلاش مجدانه 
درچند ماه باقی مانده تا پایان ســال در راستای جذب منابع ارزان 
قیمت و کسب درآمدهای غیرمشاع که تأثیر به بسزایی در کاهش 

قیمت تمام شده پول دارد، کوشا باشند.

بیمه دی در مسیر تحولی شگرف
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در ادبیات سیاسی مدرن وقتی صحبت از خاص بودن یک 
منطقه یا یک ناحیه جغرافیایی می شود، این خاص بودن را 
بر مبنای شاخص ها و المان های متفاوتی در نظر می گیرند، 
آن پارامتری که ما در این یادداشت به آن خواهیم پرداخت 
مسئله مهم اقتصاد سیاسی و نگاه دولت های منطقه به این 

پارامتر است.
اما شاید در ابتدا بهتر باشد کمی در رابطه با مفاهیمی چون 
خاورمیانه و اقتصاد سیاســی مطالبی را به عرصه تحلیل 
بیاورم. امروزه در ادبیات مدرن و نوین بر اســاس اســناد 
تاریخی و سیاسی خاورمیانه را منطقه ای گسترده می دانند 
که در برگیرنده کشورهای جنوب آسیا و شمال آفریقاست 
که در گذشــته این منطقه شامل افغانســتان، پاکستان، 

هندوستان و برمه نیز می شده است.
اما مقصود از اقتصاد سیاسی چیست؛ امروزه شاید نظریات 
مختلفی اعم از لیبرالیستی و یا کمونیستی نیز در این باب 
مطرح است اما شاید ساده ترین تعریف از این پارامتر عبارت 
اســت از علم قوانین تولید و توزیــع نعمت های مادی در 
مراحل مختلف تکامل جامعه انســانی. حال با این تعاریف 
که از دو مقوله مهم خاورمیانه و اقتصاد سیاســی ارائه شد 
در این یادداشــت در پی پاسخ به این سؤال خواهم بود که 
در دولت های خاورمیانه با فراز و فرودهای متفاوت نگاه به 

اقتصاد سیاسی چگونه است؟
برای پاسخ به این ســؤال باید چالش های دولت های این 
منطقه را بررسی کنیم؛ در ابتدا باید مطرح کرد که دولت ها 

در این منطقه با مسئله ای مهم تحت عنوان فربه شدن روبه 
رو هستند و همین مسئله سبب می شود که دولت ها تقریباً 
در همــه بخش ها البته به جز کشــاورزی بتوانند در قبال 

جامعه رابطه کارگر – کارفرمایی ایجاد کنند.

در پارامتر بعدی می توان بیان کرد که بیشتر دولت ها در این 
منطقه میل به هزینه کرد دارند تا سرمایه گذاری و متاسفانه 
شــاهد این مسئله هستیم که این هزینه کرد نیز از در آمد 

ناخالص ملی صورت می گیرد.

در نگاه بعدی می توان بیان کرد که دولت ها در این منطقه 
به طور عمده نفوذ و تســلط بسیار زیادی بر اقتصاد دارند و 
همین پارامتر سبب شــده است که یک بخش خصوصی 

قوی در این منطقه شکل نگیرد.
مســئله بعدی که حائز اهمیت اســت این اســت که این 
دولت هــا به راحتی می توانند تبدیل بــه دولت های رانتیر 
شوند و همین امر ســبب می شود که اصلاحات اقتصادی 

سخت باشد.
یــک ویژگی مهم دیگر این دولت ها بــا فراز و فرودهای 
متفاوت آن است که تقریباً انرژی عامل اصلی منبع در آمد 

این کشورهاست.
در نــگاه بعدی می توان بیان کرد که اخذ مالیات برای این 
دولت ها از جایگاه والایی برخوردار اســت تا آنجا که بعضاً 
در این دولت ها بودجه کشــور مالیاتی است اما در آخرین 
چالش این کشورها که شاید که عامل توسعه نیز بتوان از 
آنها نام برد این است که این کشورها عمدتاً با درگیر کردن 
ســرمایه داران بخش خصوصی در پروژه های دولتی یک 
طبقه جدید در جامعه ایجاد می کنند که شاید از آن بتوان به 

عنوان بورژوازی دولتی نام برد.
در پایان این یادداشــت باید مطرح کرد که به طور اغلب 
اقتصــاد سیاســی در مدیریت راهبردی و سیاســتگذاری 
کشورهای این منطقه بازیگر اصلی نیست و همین مسئله 
سبب شده است که شاید بسیاری از کشورهای این منطقه 

با چالش های عدیده اقتصادی مواجه باشند.

* پژوهشگر اندیشکده روابط بین الملل  

چالش های اقتصاد سیاسی  که کشورهای منطقه با آن دست به گریبان هستند

نفت و رانت، بلای جان خاورمیانه

رویداد

ملزومات ورود ایران به بازار گاز 
اروپا

عباســی دوانی با تاکید بر اینکه کشــور ما باید فرماندهی 
واحد در برابر دیپلماســی انرژی داشته باشد، گفت: مبحث 
دیپلماســی اقتصادی و انرژی باید زیرمجموعه دیپلماسی 
سیاسی مدنظر باشد، یعنی وزارتخانه های مربوطه باید با هم 
هماهنگ باشند و سیاست واحد و آینده نگرانه داشته باشیم.

شــرکت دولتی نفت جمهــوری آذربایجان )ســوکار( روز 
پنجشنبه هفته قبل از آغاز صادرات گاز طبیعی این کشور 

به اروپا خبر داد.
 به این ترتیب کشــورهای ایتالیا، یونان و بلغارستان برای 
نخستین بار گاز طبیعی جمهوری آذربایجان را از طریق خط 

لوله ترانس آدریاتیک )تاپ( دریافت کردند.
ســاخت خط لوله گازی ترانس آدریاتیک )تاپ( به ظرفیت 
انتقال 10 میلیارد متر مکعب اخیراً به پایان رســیده است 
و این ســازه حمل و نقل بخشــی از دالان گازی جنوب 
پیش بینی شــده برای انتقال گاز طبیعی میدان شــاه دنیز 

جمهوری آذربایجان در دریای خزر به اروپا است.
 در قالب طرح ایجــاد دالان گازی جنوب برای انتقال گاز 
طبیعی میدان شاه دنیز جمهوری آذربایجان به اروپا، در چند 
ســال اخیر همچنین دو خط لولــه دیگر از جمله خط لوله 
قفقاز جنوبی )در خاک جمهوری آذربایجان و گرجستان( و 
نیز خط لوله ترانس آنادولی )تاناپ( در خاک ترکیه احداث 

شده است.
 بــه گفته رونق عبــدالل اف رییس شــرکت دولتی نفت 
جمهــوری آذربایجان؛ هفت ســال پیش دربــاره انتقال 
گاز طبیعــی جمهوری آذربایجان بــه اروپا تصمیم نهایی 
سرمایه گذاری اتخاذ و قرارداد 25 ساله در این زمینه امضا 

شده است.
 بر اســاس این توافقات حاصله سه خط لوله گازی )قفقاز 
جنوبی، تاناپ و تاپ( به طول کلی سه هزار و 500 کیلومتر 
احداث شده و در نتیجه آن گاز طبیعی جمهوری آذربایجان 

به اروپا انتقال می شود.
 آنچه اهمیت دارد اینکه شــرکت ملی نفــت ایران نیز با 
ســهم 10 درصد یکی از ســهامداران توسعه میدان گازی 
»شــاه دنیز« است و اکنون ســؤال این است که آیا ما نیز 
می توانستیم با استفاده از این موقعیت به اروپا صادرات گاز 

داشته باشیم؟
فریدون عباســی دوانی، در این خصوص اظهار داشت: باید 
مقدمات فراهم شــود، هر کاری در ابتدا نیاز به ســرمایه 
دارد یعنی مــا باید امکان فروش نفت، گاز، صنایع معدنی، 
محصولات و مصنوعات ساخته شــده را داشته باشیم تا ارز 
وارد کشور کنیم و پروژه های توسعه ای را انجام دهیم و به 

بازارهای هدف ورود کنیم.
وی افزود: در واقع حتی برای بازاریابی در حوزه نفت و گاز 
هم نیاز به ســرمایه داریم، ضمن اینکه همه اینها مستلزم 
زمان اســت یعنی اســتخراج محصولات نفتی و گازی در 
میادینی مثل سردار جنگل نیاز به مطالعه، سرمایه، زمان و 
تخصص دارد. بعضاً شرکت های ما تخصص لازم را ندارند 

و یا هنوز نیروی انسانی و تجهیزات محدود است.
رئیس کمیســیون انرژی مجلس تصریح کــرد: فعلًا باید 
تمرکز کشور بر توســعه میادین مرزی و مشترک نفتی و 
گازی برای برداشت بیشتر باشد، چون دستمان بازتر است.

وی با بیان اینکه در حوزه تجارت نفت و گاز مباحث سیاسی 
بیــش از هر چیز اهمیت دارد، گفت: برای ورود به بازار گاز 
اروپا نوع روابط با ترکمنستان و آذربایجان و همچنین نوع 
نفوذ و روابط این کشورها با تحریم کنندگان ما بسیار اهمیت 
دارد. در این بین منافع کشوری مثل ترکیه هم اهمیت دارد 
که چقدر اجازه دهد ما مســیرهای غیر از ترکیه را به اروپا 
پیدا کنیم و این موضوع می تواند روی روابط ما با ترکیه و 

روسیه تاثیرگذار باشد.
عباســی دوانی با تاکید بر اینکه کشــور ما باید فرماندهی 
واحد در برابر دیپلماســی انرژی داشته باشد، افزود: مبحث 
دیپلماســی اقتصادی و انرژی باید زیرمجموعه دیپلماسی 
سیاسی مدنظر باشد، یعنی وزارتخانه های مربوطه باید با هم 
هماهنگ باشند و سیاست واحد و آینده نگرانه داشته باشیم.

وی یادآور شــد: علاوه بر یک سیاســت گذاری قوی باید 
قراردادهــای بلندمدت و محکمی در حــوزه صادرات گاز 
اتخاذ کنیم تا جای پــای محکمی در بازار بزرگ گاز اروپا 
داشته باشــیم. رئیس کمیســیون انرژی در ادامه با اشاره 
بــه ملزومات ورود بــه بازار گاز اروپا از مســیر آذربایجان 
و خــط لوله تاپ گفت: مهم تر اینکه باید شــرایطی ایجاد 
شــود که سرمایه گذار خارجی رغبت به رود به ایران داشته 
باشد، یعنی منافع شرکت ها تأمین شود. البته شرکت هایی 
حاضرند در ایران ســرمایه گذاری کننــد اما فعلًا تحریم و 
محدودیت بانکی سد راه است. بنابراین در شرایط کنونی ما 
با مسائل سیاسی مواجهیم که باید مقاوت کنیم تا این دوره 
را پشت سربگذاریم. وی همچنین خاطرنشان کرد: موضوع 
دیگر این اســت که حتی اگر تحریم و موانع صادرات رفع 
شود مصرف داخلی گاز در کشور ما بالاست، 80 درصد گاز 
صرف بخش خانگی می شود، اگر 10 درصد را صرفه جویی 
کنیم صادرات قابل ملاحظه ای خواهیم داشت که می تواند 
منجر به دســتاوردی برای سرمایه گذاری و توسعه مناطق 

دست نخورده و ورود قاطعانه تر بازارهای صادراتی شود.

جلسه چند روز قبل اوپک پلاس با اظهار نظرهای متفاوت روبرو 
بود و درنهایت ادامه مذاکرات و نتیجه گیری برای افزایش و یا 
کاهش تولید به امروز موکول شد؛ اما آنطور که کارشناسان می 
گویند اوپک پلاس برای حفظ ثبات بازار نباید به دنبال افزایش 

تولید باشد.
اختلاف نظر میان عربســتان سعودی و روسیه که سران اصلی 
اوپک پلاس هســتند، دیدارها را دشــوارتر کرده اگرچه این بار 
شمار کشــورهایی که موافق موضع روسیه یعنی افزایش تولید 
نبودند، بیشتر بود اما این گروه همواره توافق همه اعضا را برای 
رسیدن به یک سیاست تولید واحد الزامی می کند. عدم سازش 
و شکست در رسیدن به توافق نادر است اما پیامدهای زیانباری 
خواهد داشــت که نمونه آن جنگ قیمــت نفت میان ریاض و 

مسکو در سال گذشته است.
نمایندگان اوپک پــلاس اظهار کردند موضع اولیه شــاهزاده 
عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی این بود که 
محدودیت عرضه حفظ شــود و افزایش تولید 500 هزار بشکه 
در روز که ماه میلادی جاری اجرایی شــد، معکوس شود. وی 

همچنین گفت ادامه سطح تولید فعلی در فوریه را می پذیرد.
وزیر انرژی عربســتان سعودی در ســخنرانی آغازین خود به 
ریسکهایی اشاره کرد که بازار نفت از ناحیه افزایش موارد ابتلا 
به ویروس کرونا با آنها روبرو شــده و ریســکهای اقتصادی را 
با وجود عرضه واکســنهای کووید 19 تشدید کرده است. نوع 
جهش یافته ویروس کرونا نگران کننده بوده و روند آن غیرقابل 

پیش بینی است.

وزیران الجزایر، نیجریه، عمــان و امارات متحده عربی موافق 
حفظ ســطح تولید فعلی در فوریه بودند. اما قزاقستان از موضع 
روسیه برای افزایش تولید حمایت کرد. الکساندر نواک، معاون 
نخست وزیر روســیه درباره موضع خود سیگنال علنی نداده و 
اظهار کــرده بود که بازار در وضعیت مطلوبتــری قرار دارد اما 
ابهاماتی در پیش رو هســتند. با این حال در مذاکراتی که پشت 
درهای بسته برگزار شــد، افزایش تولید گروهی به میزان 500 
هزار بشــکه در روز در فوریه مشــابه افزایش تولیــد ژانویه را 

خواستار شد.
ماه های آینده برای بازار نفت بسیار تعیین کننده خواهد بود

بیژن زنگنه - وزیر نفت ایران در جلســه دیروز اعلام کرد: دو 
پیشنهاد وجود دارد که تقریباً 180 درجه با هم متفاوت هستند؛ 
یک طرف موافق ادامه تولید به مقدار کنونی است و طرف دیگر 
خواهان افزایش عرضه روزانه 500 هزار بشکه ای است. روسیه 
به سهم بازار توجه بیشتری دارد، در حالی که طرف مقابل برای 

قیمت اولویت بیشتری قائل است.
به گفته وی هر تصمیمی نیازمند اجماع همه اعضاست، با توجه 
به عدم قطعیت های کنونــی در زمینه عرضه و تقاضا، ماه های 
آینده برای بازار نفت بسیار تعیین کننده خواهد بود. از آنجا که در 
این شرایط هیچ تصمیمی عمر طولانی نخواهد داشت، برگزاری 

نشست های اوپک پلاس به طور ماهانه معقول است.
وی معتقد است آنچه برای ما مهم است اینکه به ذخایر و مقدار 

تولید نفت جهان افزوده نشــود، بازار نفت شکننده است و یک 
اشتباه می تواند سبب کاهش قیمت نفت شود و مشکلات زیادی 
ایجاد کند. تفکر صفر کردن صادرات نفت ایران با اراده فرزندان 
ملت در وزارت نفت به تاریخ ســپرده شــده است و به هر حال 

تصمیم های اوپک برای ایران نیز در آینده مهم خواهد بود.
کارشناسان چه می گویند؟

محمد خطیبی - کارشناس ارشد حوزه انرژی در مورد پیش بینی 
بازار نفت به ایسنا گفت: در جلسه قبل اوپک پلاس قرار شد که 
افزایش حدود دو میلیون بشکه در چند فاز اجرایی شود یعنی هر 
ماه 500 هزار بشکه، در این راستا 500 هزار بشکه برای ژانویه 
در نظر گرفته شد اما باتوجه به اینکه اکنون یک ویروس جدید 
در حال گســترش است و کشــورها اقدامات احتیاطی را انجام 
می دهند به نظر بنده شرط احتیاط این است که این ماه افزایش 

تولید نداشته باشیم.
وی با بیان اینکه در غیر این صورت ثبات نســبی که اکنون در 
بازار وجود دارد از بین خواهد رفت، اظهار کرد: به درستی برخی 
از اعضا اکنون مخالف افزایش تولید هستند و به همین دلیل نیز 

جلسه به نتیجه نرسید و قرار شد که مذاکره ادامه داشته باشد.
این کارشــناس ارشد حوزه انرژی افزود: به جز دو کشور مابقی 
موافق افزایش تولید نیســتید چراکه می دانند افزایش تولید به 
معنای کاهش قیمت هاســت و چون ابعــاد این ویروس جدید 
مشخص نیست و معلوم نیست که چه سطحی را درگیر می کند 

نمی توان تصمیمات هیجانی گرفت.
خطیبی با بیان اینکه کشورهای اروپایی اقدامات پیشگیرانه را در 
دســتور کار خود قرار داده اند که این مسساله به معنای کاهش 
تقاضا است، گفت: در شرایطی که تقاضا کاهش می یابد افزایش 

تولید در این اوضاع کار درستی نیست.
وی با اشــاره به آینده ایران در بازار نفت نیز، اظهار کرد: ایران 
اکنون در شــرایط خاصی قرار دارد و ما در شــرایط تحریم به 
ســر می بریم. بنابر این شرایط ما با سایر کشورهای دیگر قابل 
مقایسه نیست و هر زمان که این شرایط تغییر کند، می توانیم از 

فرصت های بازار بیشتر استفاده کنیم.
به گفته این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی شرایط فعلی اجازه 
اســتفاده از تمام ظرفیت های صادراتــی را به ما نمی دهد و اگر 
شرایط تغییر کند، قطعاً کشورهای دیگر نیز همکاری لازم را با 

ایران خواهند داشت.
منبع: ایسنا  

بازار نفت به کدام سمت پیش می رود؟

* پرهام پوررمضان 

شایعه پر بودن مخازن مازوت و استفاده از آن در نیروگاه تولید برق در 
حالی مطرح می شود که افزایش چشمگیر مصرف گاز خانگی و قطعی 
گاز ورودی به نیروگاه، عامل اصلی اســتفاده از سوخت های مایع نظیر 

مازوت است.
فصل زمســتان در دهه اخیر علاوه بر سرما با خود مهمان ناخوانده ای 
به نام آلودگی هوا را به همراه دارد. در شــرایطی که متهم ردیف اول 
آلودگی در ســال های گذشته مســئله خودروهای سواری بود و عمده 
فعالیت ها به منظور رفــع آلودگی هوا پیرامون ممنوعیت عبور و مرور 
برنامه ریزی می شــد اما شدت آلودگی در زمســتان سال جاری و در 
حالیکه تردد خودروها به علت ممنوعیت های کرونایی کمتر از ســال 
گذشته است، این ســوال را در ذهن به وجود می آورد که علت اصلی 

آلودگی هوا در فصل زمستان کدام عامل است؟
*نیروگاه های تولید برق چرا مازوت مصرف می کنند؟ ��

در همین ارتباط عیســی کلانتری، رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست ضمن اشاره به این نکته که مصرف سوخت مایع نظیر مازوت 
عامل اصلی آلودگی هوا است، گفت:» دست ما در محیط زیست برای 
تعطیلی نیروگاه هایی که از سوخت مازوت استفاده می کنند، بسته است 

زیرا در این صورت با کمبودِ شدید برق مواجه خواهیم شد. «
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در بیان اینکه در گذشته مازوت 
صادر می شــد اما در حال حاضر صادرات آن به دلیل تحریم ها متوقف 
شده است، تاکید کرد:» در این شرایط هم مصرف نفت خامِ 25 درصد 
پالایشــگاه های کشور به مازوت تبدیل می شود که این مقدار مازوت، 
مازاد بر نیاز کارخانجات اســت، به همین دلیل یا پالایشــگاه ها باید 

تعطیل شوند یا اینکه اصلا از مازوت استفاده نکنند.«
اظهارات رئیس سازمان حفاظت محیط زیست شامل 2 ادعای اصلی 
است. مسئله اول اینکه علت اصلی آلودگی هوای کلانشهرها مصرف 
ســوخت مایع نظیر مازوت در نیروگاه های تولید و برق و کارخانجات 

بزرگ است.
مســئله دوم اینکه مصرف مازوت در صنایع و نیروگاه به علت افزایش 

تولید مازوت و فروش نرفتن این محصول در بازارهای جهانی است.
صادرات فرآورده نفتی نظیر مازوت بدون مانع انجام می شود ��

هر دو این ادعاها نیازمند بررســی دقیق است. در همین راستا بررسی 
نکته اول را به کارشناســان محیط زیســت واگذار کرده و به بررسی 
مسئله دوم مطرح شده مبنی بر علت اصلی مصرف مازوت در زمستان 

می پردازیم.
بررســی این ادعا پیش از ورود به بحــث، نیازمند دانش مختصری از 
نحــوه فعالیت نیروگاه های حرارتی تولیــد برق به عنوان متهم ردیف 
اول این پرونده اســت. در همین راستا باید بدانیم نیروگاه های حرارتی 
برای فعالیت به گاز طبیعی نیاز دارند. در شرایطی که گاز طبیعی مورد 

نیاز تامین نشــود این نیروگاه ها به ســراغ مصرف گازوییل به عنوان 
ســوخت مایع می روند اما اگر گازوییل مصرفی نیز به دســت نیروگاه 

نرسد، مازوت تنها جایگزین خواهد بود.
بر این اســاس، توجــه به این نکتــه حائز اهمیت اســت که عمده 
نیروگاه های گازی و ســیکل ترکیبی علاقه ای به اســتفاده از مازوت 
ندارند، زیرا استفاده از مازوت زمینه خوردندگی تجهیزات توربین گازی 
را مهیــا کرده و هزینــه بهره برداری را برای ایــن نیروگاه ها افزایش 

می دهد.
بنا بر اظهارات رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست، فروش نرفتن 
مازوت به عنوان یک فــرآورده نفت در بازار جهانی علت مصرف این 

سوخت در نیروگاه و صنایع بزرگ است. این در حالیست که یک منبع 
آگاه در وزارت نفت، ضمن تکذیب اظهارات رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت:» تولید مازوت در پالایشگاه های کشور در طول 
ماه های مختلف، متفاوت اســت اما به طور میانگین حدود 1 میلیون 
تن در ماه از این فرآورده تولید می کنیم که بازار صادراتی آن نیز مهیا 
اســت.«این مقام مسئول، با اشــاره به این نکته که تحریم صادرات 
فرآورده نفتی را دشــوار کرده اما مانعی برای صادرات این محصولات 
از جمله مازوت به وجود نیاورده است، گفت:» اگر بخواهیم مقایسه ای 
بین صادرات گاز و مازوت برقرار کنیم، باید گفت، صادرات گاز طبیعی 
به علــت محدویت فنی انتقال و همچنین مقصدهای انگشت شــمار 
صادراتی بســیار دشوارتر از نفت کوره بوده و ادعای پر بودن انبارها از 

مازوت به علت ناتوانی در صادرات از اساس غلط است.«
 افزایش مصرف گاز خانگی دلیل مصرف سوخت مایع در نیروگاه  ��

است
بررسی دقیق علت مصرف مازوت در نیروگاه های کشور پیش از اینکه 
به دلیل وجود بیش از اندازه مازوت در کشــور باشــد، به علت کمبود 
وجود گاز طبیعی در کشــور است. در همین راستا، همه ساله در فصل 
سرد شــاهد افزایش مصرف گاز خانگی هستیم. تا جاییکه نزدیک به 

80 درصد از گاز تولیدی کشور به مصارف خانگی اختصاص می یابد.
به استناد اظهارات، مدیرعامل شرکت گاز استان تهران میزان مصرف 
گاز در این استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 30 درصد افزایش 

یافته است.
اهمیت تامین گاز خانگی در فصل ســرد به اندازه ای اســت که زمینه 
قطعی گاز صنایع بزرگ و نیروگاه های حرارتی تولید برق را مهیا کرده 
و آن ها را مجبور به استفاده از سوخت مایع نظیر گازوییل و مازوت کند.

در همین راســتا، به نظر می رســد به جای ارجاع مردم به آدرس های 
غلط باید زمینه کاهش مصرف حامل های انرژی نظیر گاز، برق و سایر 
انرژی ها مهیا شــده و سندهای بالادستی حوزه انرژی در این موضوع 

مورد توجه قرار گیرد.

صفر تا صد ماجرای سوزاندن مازوت در نیروگاه ها

 مازوت زیاد داریم یا گاز کم است؟

به امید کسب درآمد 500 میلیون دلاری محقق شد؛

تولید نفت از خلیج تایلند برای اولین بار
دولت کامبوج امیدوار اســت با تولید ۷500 بشکه نفت در روز از 
بلوک A، ســالانه درآمد تقریباً 500 میلیــون دلاری نصیب این 

کشور شود.
بــه گزارش اویل پرایس، افزایش تقاضای نفت در آســیا فرصت 
مناســبی را ایجــاده کرده تا کشــور کامبوج جهــت تولید نفت 
خام اقدام کند. این کشــور با مشــارکت کریس انرژی سنگاپور 
)KrisEnergy Ltd( در نظر دارد اســتخراج نفت از میادین خود 

در خلیج تایلند را شــروع کند، طرحی که سال ها با تأخیر روبه رو 
بوده است.

موضوع استخراج نفت از خلیج تایلند توسط نخست وزیر کامبوج، 
هون ســن، از طریق فضای مجازی اعلام شــد. نخســت وزیر 
نوشــت: »سال 2021 فرارسیده است و ما یک هدیه بزرگ برای 

ملت مان داریم و آن تولید نفت در سرزمین مان است«.
ایــن موضوع برای اولین بار در ســال 201۷ و با امضای قرارداد 
همکاری بین دولت کامبوج و کریس انرژی برای توســعه میدان 
3.083 کیلومتر مربعی در خلیج تایلند مطرح شد که بعنوان بلوک 

A شناخته می شود.

البته کریس انرژی پروژهای مختلف نفتی در سراسر قاره آسیا از 
جمله چین، اندونزی، بنگلادش، تایلند و ویتنام دارد.

دولت کامبوج امیدوار اســت با تولید ۷500 بشکه نفت در روز از 
بلوک A، ســالانه درآمد تقریباً 500 میلیــون دلاری نصیب این 

کشور شود.
کامبــوج در حال حاضر ۷5 درصد از انرژی مورد نیاز خود را تولید 
می کنــد که 44 درصد آن از طریق زغال ســنگ و 45 درصد از 

انرژی آبی است.
این کشــور اخیراً اعلام کرده پروژه های متعددی برای گسترش 

بخش انرژی خود از جمله در زغال سنگ دارد.
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گاهی بعد از یک کنســرت یا قرار گرفتــن بیش از اندازه 
در معرض صداهای بلند یا ســر و صدا، احساس می کنیم 
گوشــمان وز وز می کند. منبع این صدا مشخص نیست و 
عجیب آنکه تنها وقتی آن را می شنویم که همه جا ساکت 

است.
صدایی با منبعی نامعلوم ��

بــه صــدای وز وز، خش خش یا هر صــدای عجیبی در 
گوش ها اصطلاحاً تینیتوس گفته می شــود. در این حالت 
صداهایی خیالی می شنویم که هیچ منبعی ندارند. از آنجایی 
که هیچ کســی مانند دیگری نیست، این مشکل می تواند 
خود را به شکل صدای یک غرش یا بشکن هم بروز کند 
و علل مختلفی می تواند داشــته باشــد. صدای زنگ زدن 
معمولًا موقتی است و می تواند مختصر یا در برخی موارد به 
قدری شدید باشد که انجام مکالمه با دیگران را سخت کند.

بــا این حال، اگر این حس مدت طولانی ای ادامه پیدا کند 
یا به شکل مزمنی تکرار شود، این مسأله می تواند زندگی 

روزانهٔ فردی که درگیر آن شده است را مختل سازد.
علت این وز وز غیر معمول ��

تینیتوس به دلیل وارد شــدن آسیب به سلول های کوچک 
مو رخ می دهد که در گوش داخلی قرار دارند. این سلول ها 
پرزهــای نزدیک به حلزون گوش را می ســازند که طبق 
امواج صوتی ای که به گوش ها می رسند جا به جا می شوند. 
بعــد از آن عصب شــنوایی این امواج را بــه عنوان صدا 
دریافت و تعبیر می کند. اما پرزها زمانی که آسیب می بینند، 
پیام های نادرستی ارسال می کنند. این پیام های نادرست به 
مغز ما ارســال می شوند، درنتیجه چیزی می شنویم که در 

واقع وجود ندارد.
عواملی که می توانند باعث زنگ زدن گوش ها شوند ��

برخی عواملی که سبب بروز این صدمات جزئی به گوش 
داخلی می شوند عبارتند از:

قرارگیری در معرض صدای بلنــد به مدت طولانی مثلًا 
در کنســرت یا محل ساخت و ســاز، یا استفاده از اسپیکر 
یا هدفون با صدای بسیار بلند، می تواند باعث این مشکل 
شود. در مورد اول به راحتی می توانید بهبود پیدا کنید و به 
حالت عادی بازگردید. امــا در مورد دوم چون یک عادت 
است، آسیب ناشی از رسیدن بیش از اندازهٔ صدا به گوش ها 

می تواند دائمی باشد.
جرم گوش هم می تواند عامل تینیتوس باشــد. انســداد 
مجرای گوش بر اثر انباشــت جــرم گوش می تواند باعث 
التهاب این مجرا شــود و حتی پردهٔ گوش را تحریک کند، 
امری که باعث به وجود آمدن یک صدای خیالی آزاردهنده 
می شود. عفونت گوش هم می تواند این مشکل را به وجود 

آورد.
با بالا رفتن ســن، به تدریج قدرت شنوایی خود را از دست 
می دهیم، امــری که در دراز مدت می تواند باعث به وجود 
آمدن یک حس وز وز یا ترق تروق درافراد بالای 60 سال 

شود.
یــک دلیل دیگــر این موضوع تغییرات فشــار خون  ��

است.
وارد شدن آسیب به سر و گردن و حتی فشار بیش از اندازه 
به این نواحی به دلیل مرتبط بودن آن ها به قدرت شنوایی 
می تواند منجر به بروز تینیتوس شود. اگر علت زنگ زدن 
گوش ها این مسأله باشد، تینیتوس معمولًا تنها در یکی از 

گوش ها رخ می دهد.
از طرفی دیگر، این مشــکل می تواند از ســفت شــدن 
اســتخوانچهٔ گوش میانی حکایت داشته باشد که یکی از 

علائم اصلی آن است.
وقتی مفصــل گیجگاهی زیــرواره ای )جایی که فک به 
جمجمه متصل می شود( دچار تغییرات یا آسیبی می شود، 
به دلیل نزدیکی این مفصل به گوش ها این مسأله می تواند 

باعث بروز تینیتوس شود.
این حس در موارد شدید آن می تواند نشانهٔ برخی بیماری ها 
مثل ســندرم منییر، مشــکلی در گوش داخلی، یا شوآنوم 
وستیبولار باشــد که در اثر شکل گرفتن یک غدهٔ خوش 

خیم درون جمجمه به وجود می آید.
مصرف برخی داروها مانند داروهای ضدافســردگی، آنتی 
بیوتیک ها و قرص هــای ادرارآور هم می تواند باعث بروز 

این نشانه شود.
چطور جلوی بروز تینیتوس را بگیریم؟ ��

اگر این حس تا مدت بســیار طولانی ای ادامه پیدا کند و 
شــدت آن زیاد محسوب شود، این مســأله می تواند روی 
زندگی روزانهٔ ما اثر بگذارد و باعث خستگی، کمبود تمرکز، 
حساس و زودرنج شدن و بروز مشکل در خواب یا حافظهٔ 

ما شود.
به همین دلیل بهتر اســت از صداهــای خیلی بلند دوری 
کنیــد، یعنی با صدای کامل به هدفون گوش ندهید و اگر 
قرار است در جمع پر سر و صدای حضور پیدا کنید، خوب 
اســت که با استفاده از گوشگیر از گوش های خود مراقبت 
کنید. به علاوه ضروری اســت با داشتن یک رژیم غذایی 
ســالم و انجام ورزش، مراقب سلامت قلبی عروقی خود 
هم باشــید چون هیچ درمانی مشخصی برای این مشکل 

وجود ندارد.

کدام شکلات ها برای بدن مضر 

هستند؟

شکلات ها خوراکی های ســالمی هستند که باعث بهبود خلق 
و خو شــده و بر فعالیــت قلب اثر مفیدی دارنــد، اما نه همه 
شیرینی هایی که تحت عنوان شکلات عرضه می شوند، برخی 
از آن ها چنیــن فوایدی ندارند. شــکلات هایی وجود دارد که 

بسیار ناسالم است.
هنگامی که به جای کره کاکائو به شــکلات جایگزین روغنی 

اضافه شود، به یک بمب شیمیایی تبدیل می شود.
ایــن جایگزین کره کاکائــو معمولًا روغن پالم )نخل( اســت 
کــه در بدن به میزان کمی جذب می شــود. اســتفاده از چنین 
روغنــی می تواند منجر به ایجاد بیماری هــای قلبی- عروقی، 
تصلب شــرایین و ایجاد لخته های خون در بدن شود. همچنین 
شــکلات های حاوی روغن پالم باعث افزایش کلسترول بد و 

رســوب نمکی در بدن می شــوند. قبل از خرید شکلات، باید 
ترکیبات آن ها را با دقت بخوانید و ســعی کنید شکلات هایی را 
خریداری کنید که در ترکیبــات آن ها مواد طبیعی به کار رفته 
باشد. شــکلات های تلخ را انتخاب کنید، زیرا آن ها قند کمتر و 

مواد مغذی بیشتری دارند.
به گفته متخصصان مقدار توصیه شــده مصرف شکلات برای 
یک فرد بالغ ســه یا چهار بســته شــکلات در ماه یا 10 گرم 

شکلات در هر روز است.

مشــکل گاه به گاه نعوظ لزوماً باعث نگرانی نیســت اما 
استمرار آن می تواند با ایجاد استرس و کاهش اعتمادبه نفس 

زوج ها منجر به بروز مشکل در روابط زناشویی شود.
مشکل در رســیدن به نعوظ و حفظ آن می تواند نشانه یک 
مشکل نهفته مربوط به سلامتی باشد که نیاز به درمان دارد 
و یا عامل خطر مشکل قلبی باشد. از نشانه های اختلال نعوظ 
می توان به مشکل پی در پی در رسیدن به نعوظ، مشکل در 

حفظ نعوظ و کاهش میل جنسی اشاره کرد.
آیا کم آبی با اختلال نعوظ مرتبط است؟ ��

ســطح آب بدن می تواند در اختلال نعــوظ موقت فرد مؤثر 
باشــد. فقدان آب کافی در بدن می تواند از نظر فیزیولوژیکی 
و ذهنــی روی او تأثیر بگذارد. از آن جــا که مجموعه ای از 
عوامل نیاز اســت که یک مرد بتواند به نعوظ دســت یابد و 
آن را حفــظ کند، اختلال در یک یا چند مرحله به این معنی 
اســت که او قادر به دستیابی به نعوظ نخواهد بود. هنگامی 
که یک مرد دچار کم آبی اســت، حجم خون بدن او به اندازه 
زمانی نیســت که به خوبی هیدراته باشد. درنتیجه رگ های 
خونی محدودتر می شود. زیرا خون کافی برای منقبض نگه 
داشــتن آن ها وجود ندارد. این مســئله جریان خون به تمام 
قسمت های بدن ازجمله آلت تناسلی را کاهش می دهد. وقتی 
یک فرد دچار کم آبی اســت، بدن او مقادیر بیشــتری آنزیم 
آنژیوتانسینوژن نوع یک آزاد می کند که به گرفتگی رگ های 
خونی منجر خواهد شد. علاوه بر اثرات فیزیکی کم آبی که بر 
نعوظ تأثیر می گذارد، خلق و خو نیز با کم آبی در ارتباط است. 
نتایج تحقیقی که در سال 2011 انجام گرفت، نشان داد که 
کم آبی با اختلالات حافظه، تنش و اضطراب در مردان مرتبط 
است و از آن جا که وضعیت ذهنی فرد می تواند تأثیر شدیدی 
بر میل جنســی و نعوظ او داشته باشد، این مسئله قابل تأمل 
است. بنابراین امکان دارد که تغییرات خلق و خوی ناشی از 

کم آبی به اختلال در نعوظ منجر شود.
علت بروز اختلال ناتوانی جنسی چیست؟ ��

برانگیختگی جنسی مردان فرایند پیچیده ای است که شامل 
مغز، هورمون ها، احساســات، اعصاب، عضلات و رگ های 
خونی می شــود و اختلال نعوظ می تواند نتیجه وجود مشکل 
در هرکدام از این اعضا باشد. علاوه بر این، استرس و سلامت 
روان نیــز می تواند علت بروز این مســئله و یا عاملی برای 

تشدید آن باشد.
گاهی ترکیب مسائل فیزیکی و روانی می تواند باعث اختلال 
در عملکرد نعوظ شود. به عنوان نمونه، یک مشکل فیزیکی 
جزئی که واکنش جنسی شما را کند می کند، می تواند موجب 
اضطراب درمورد حفظ نعوظ شــود. ایــن اضطراب می تواند 

منجر به اختلال نعوظ یا بدتر شدن آن شود.
اختلال نعوظ و دیابت ��

اختلال نعوظ در میان مــردان دیابتی بخصوص افراد مبتلا 

به دیابت نوع دو شــایع است. مسئله ای که می تواند ناشی از 
آســیب به اعصاب و رگ های خونی باشد که به علت کنترل 
بلندمــدت قند خون روی می دهــد. اختلال نعوظ همچنین 
می تواند با دیگر بیماری های شایع مردان مبتلا به دیابت نظیر 
فشار خون بالا و بیماری قلبی مرتبط باشد. اختلال نعوظ در 
مردان دیابتی در مقایســه با مردانی که به این بیماری مبتلا 
نیســتند، زودتر رخ می دهد. بهبود سطح قند خون می تواند 
به جلوگیری از آسیب به رگ های خونی که ممکن است به 
اختلال نعوظ منجر شود کمک کند و همچنین باعث احساس 
بهتر و بهبود کیفیت زندگی تان شود. در نتیجه با پزشک خود 
صحبــت کنید و ببینید آیا برای کنترل این بیماری قدم های 
درســتی برمی دارید. درباره دیگر مشکلات سلامتی تان هم 
بپرســید. برای مردان مبتلا به دیابت معمول اســت که به 
بیماری های مزمن دیگر که می توانند باعث بروز یا بدتر شدن 
اختلال نعوظ شوند مبتلا باشــند. داروهای مصرفی تان را با 
پزشک بررســی کنید. زیرا بعضی داروهایی که برای درمان 
افسردگی یا فشار خون بالا اســتفاده می شوند، می توانند به 

اختلال نعوظ منجر شوند.
داروهایی که ممکن است به اختلال نعوظ منجر شوند ��

یکی از دلایل شــیوع اختلال نعوظ در مردان با ســنین بالا 
این است که احتمال این بیشتر است که آن ها تحت درمان 
با داروی خاصی باشند. درواقع، درحدود 25 درصد موارد بروز 

اختلال نعوظ، ناشی از عوارض جانبی داروهاست.
شــایع ترین نوع داروهایی که با اختلال نعوظ مرتبط هستند؛ 
شامل داروهای ضدافسردگی، داروهای ضدزخم، آرام بخش ها 
و ادرارآورهاست که به بدن کمک می کنند از شر سدیم و آب 
خلاص شوند و برای درمان نارسایی قلبی، نارسایی کبدی و 

بعضی اختلالات کلیوی استفاده می شوند.
فیناستراید )پروپشــیا(، دارویی که برای مقابله با ریزش مو 
مورد استفاده قرار می گیرد، در 1/3 درصد از مردان به اختلال 
نعوظ منجر شده است. دیگر داروهایی که ممکن است باعث 
بروز این اختلال شــوند شــامل آنتی-آندروژن ها که برای 
درمان سرطان پروستات به کار می روند، آنتی-کولینرژیک ها 
کــه برای درمان مثانه بیش فعال، بی اختیاری، بیماری مزمن 
انســدادی ریه و نشــانه های بیماری پارکینســون استفاده 

می شوند و بعضی داروهای ضدسرطان هستند.
با این حال، شایع ترین نوع دارویی که ممکن است به اختلال 
نعوظ منجر شــود، داروهای فشار خون است. اختلال نعوظ 
و فشــار خون بالا معمولًا دست در دست هم هستند. نتایج 
یک بررسی که روی 1/9 میلیون مرد انجام شد نشان داد که 

مردان مبتلا به اختلال نعوظ تقریباً 38 درصد بیشــتر فشار 
خون بالا را تجربه می کنند. از آن جا که اختلال نعوظ بیشتر 
در افرادی سیگاری یا دارای اضافه وزن روی می دهد که هر 
دو از عوامل خطر برای فشــار خون بالا هستند، این ارتباط 

چندان عجیب نیست.
با این که تمامی انواع داروهای فشار خون می توانند به اختلال 
نعوظ بینجامند، به نظر می رســد که این مشکل با داروهای 
ادرارآور و مســدودکننده های بتا بیشتر از مسدودکننده های 

آلفاست.
مراقب ویاگراهای گیاهی باشید ��

ادعا می شــود که تعدادی از محصولات بدون نسخه شکل 
گیاهی ویاگرا هستند. بعضی از این محصولات حاوی مقادیر 
ناشناخته ای از مواد مشــابه با داروهای تجویزی هستند که 
می تواند عوارض جانبی خطرناکی داشته باشد. بعضی در واقع 
حاوی داروی واقعی اند که فقط باید با نســخه تجویز شــود. 
اگرچه سازمان غذا و دارو بسیاری از این محصولات را ممنوع 
اعلام کرده، بعضی از داروهایی که به طور بالقوه برای درمان 

اختلال نعوظ خطرناک اند در بازار باقی مانده اند.
چطور از اختلال نعوظ جلوگیری کنیم؟ ��

بهترین راه بــرای جلوگیری از اختلال نعوظ درپیش گرفتن 
یک ســبک زندگی ســالم و مدیریت هر نوع مشــکلی در 

سلامتی است. به عنوان مثال:
با پزشــک تان تلاش کنید دیابت، بیماری های قلبی یا دیگر 

بیماری های مزمن را مدیریت کنید.
برای چکاپ های منظم و آزمایش های غربالگری پزشکی به 

دکتر مراجعه کنید.
ســیگار کشیدن را ترک کنید و از مصرف الکل و مواد مخدر 

دوری کنید.
مرتب ورزش کنید.

برای کاهش استرس قدم بردارید.
برای درمان اضطراب، افسردگی یا دیگر مشکلات سلامتی 

کمک بگیرید.
نقش همسر در درمان اختلال نعوظ ��

تحقیقات نشــان داده که اختلال نعوظ علاوه بر مردان، بر 
همسران شــان نیز تأثیر منفی می گذارد و باعث ناراحتی هر 
دوی آن ها می شــود. مشارکت همسر شــما در روند درمان 
این اختلال می تواند به موفقیت درمان تان کمک کند و یک 

تجربه زناشویی مثبت را به هر دوی شما برگرداند.
به عنوان مثال همســرتان ممکن اســت هنگام صحبت با 
پزشــک چیزهایی به یاد بیاورد که شــما فراموش کرده اید 

توضیح دهید یــا تغییرات در الگوی اختلال نعوظ شــما 
را بهتر توصیف کند. از طرفی صحبت های پزشــک درباره 
فیزیولوژی و روان شناسی عملکرد جنسی و صمیمیت جنسی 
می تواند به همســرتان کمک کند که دلیل به وقوع پیوستن 
اختلال نعوظ را بهتر درک کنــد. او می تواند در روند درمان 

شما از لحاظ روانی بسیار کمک کننده باشد.
گزینه های درمانی ��

چندین درمان برای اختلال نعوظ وجود دارد. از پزشک خود 
بپرســید که کدام یک از آن ها می تواند انتخاب خوبی برای 

شما باشد.
داروهای خوراکی: داروهای اختلال نعوظ شــامل سیلدنافیل 
)ویاگرا(، تادالافیل )ســیالیس، ادســیرکا(، وردنافیل )لوِیترا، 
استاکســین( یا اونافیل )اســتندرا( می شــوند. این قرص ها 
می تواننــد به جریــان خون به آلت تناســلی کمک کرده و 

رسیدن به نعوظ و حفظ آن را آسان تر کنند.
داروهای دیگر: اگر این قرص ها گزینه مناســبی برای شما 
نباشــند، ممکن است پزشک یک شــیاف کوچک به شما 
پیشــنهاد کند که پیش از رابطه زناشویی نوک آلت خود قرار 
دهید. یک امکان دیگر، دارویی است که بر پایه یا اطراف آلت 
تناسلی تزریق می شــود. مثل داروهای خوراکی، این داروها 
نیز جریان خون را افزایش می دهند که به رســیدن به نعوظ 

کمک می کنند.
دستگاه وکیوم: این دســتگاه که باعنوان پمپ آلت تناسلی 
نیز شــناخته می شــود، یک لوله توخالی است که روی آلت 
قرار گرفته و از یک پمپ برای رســاندن خون به آن استفاده 
می کند. نواری که در پایه آلت تناســلی قرار می گیرد باعث 
می شود پس از برداشتن لوله، نعوظ حفظ شود. استفاده از این 
دستگاه که با باطری یا دست کار می کند، ساده است و خطر 

بروز مشکل در آن کم است.
ایمپلت: در مواردی که داروها یا پمپ آلت تناسلی برای شما 
جوابگو نباشــد، ایمپلت آلت تناسلی می تواند گزینه مناسبی 
باشد. یک راه حل ایمن و مؤثر برای بسیاری از مردانی که با 

اختلال نعوظ دست و پنجه نرم می کنند.
مثل همیشه: ورزش

تمریناتی وجود دارد که یــک مرد می تواند برای کاهش اثر 
اختلال نعوظ انجام دهد. بهترین راه برای درمان این اختلال 
بدون دارو، تقویت عضلات کف لگن یا تمرینات کگل است. 
این تمریــن معمولًا به زنانی توصیه می شــود که به دنبال 
تقویــت ناحیه لگن خود در زمان بارداری هســتند، می تواند 
برای مردانی که می خواهند توانایی جنســی خود را دوباره به 
دست بیاورند، نیز مؤثر باشد. شش هفته بعد از انجام تمرینات 
کگل می توانید شاهد بهبودی باشید. ورزش های هوازی مثل 
پیــاده روی نیز می توانند باعث گردش بهتر خون و کمک به 

بهبود اختلال نعوظ شوند.

از سیر تا پیاز ناتوانی جنسی

ویتامیــن D یک ویتامین منحصر به فرد مورد نیاز بدن ما اســت 
که بهترین منبع دریافت آن نور خورشید است. این ویتامین وقتی 
در معرض نور آفتاب قرار می گیرید از کلســترول موجود در پوست 
ساخته می شود برای همین اســت که دریافت نور کافی خورشید 
برای حفظ ســطح مطلوب ویتامین D در بــدن نقش مهمی ایفا 

می کند.
اهمیت ویتامین D برای بدن ��

به گزارش ایندیاتایمز، ویتامین D به عنوان ویتامین آفتاب شناخته 
می شــود که نقش مهمی در انجام عملکردهای اساسی بدن دارد. 
هنگامی که نور خورشید به کلسترول موجود در سلول های پوست 
شــما برخورد می کند، بدن ویتامین D تولید می کند. هنگامی که 
پوست در معرض نور خورشــید قرار می گیرد اشعه ماورا بنفش به 
کلســترول برخورد کرده و انرژی لازم برای ســنتز ویتامین D را 

فراهم می کند.
همچنین ویتامین D به ســلول های روده کمک می کند تا کلسیم 
و فســفر را که برای حفظ ســلامت به ویژه سلامت استخوان ها 

ضروری اســت، جذب کنند. ســطح کم ویتامین D در بدن اغلب 
با مشکلات ســلامتی مانند پوکی استخوان، سرطان، افسردگی و 

ضعف عضلانی مرتبط است.
بهترین زمان برای دریافت ویتامین D از آفتاب ��

هنوز این ســؤال وجود دارد که بهترین زمان برای قرار گرفتن در 
معرض نور آفتاب کی است؟ چندین مطالعه ثابت کرده است اواسط 
روز بهترین زمان برای آفتاب گرفتن اســت. در ظهر خورشــید در 
بالاترین نقطه خود قرار دارد و اشعه UVB آن در شدیدترین حالت 
قرار دارد، همچنین به این معنی اســت که در مدت زمان کمتری 

ویتامین D بیشتری دریافت خواهید کرد.
آفتــاب گرفتن حداقل 10 دقیقه و حداکثــر 30 دقیقه برای جذب 
ویتامین D کافی در روز ایده آل اســت. به علاوه، ظهر امن ترین 
زمان برای دریافت ویتامین D اســت زیرا قرار گرفتن پوســت در 

معرض آفتاب بعد از ظهر می تواند منجر به مشــکلات ســلامتی 
مانند سرطان شود.

لباس ایده آل برای آفتاب گرفتن ��
برای اینکه بخش اعظمی از پوســت خود را در معرض آفتاب قرار 
دهید بهتر است یک بلوز آستین کوتاه بپوشید. اطمینان حاصل کنید 
برای مدت طولانی زیر نور آفتاب شــدید نمی نشینید زیرا می تواند 
پوست شما را برنزه و آفتاب سوخته کند. برای جلوگیری از برخورد 
مستقیم نور خورشــید با صورت می توانید از کلاه و عینک آفتابی 
استفاده کنید، همچنین می توانید هفته ای 3 تا 4 بار آفتاب بگیرید 

که این امر ویتامین D مورد نیاز بدن را تأمین می کند.
آیا ضد آفتاب بر جذب ویتامین D تأثیر دارد؟ ��

ضد آفتاب حاوی مواد شــیمیایی خاصی اســت که نور خورشید را 
منعکس، جــذب یا پراکنده می کند. حتی برخی مطالعات نشــان 

داده اند ضد آفتاب با SPF 30 یا بیشتر تولید ویتامین D در بدن را 
حدود 95 تا 98 درصد کاهش می دهد.

برای محافظت از پوســت در هنگام آفتاب گرفتن بهتر است برای 
محافظت از صورت خود از کلاه استفاده کنید. اطمینان حاصل کنید 
بــرای دریافت نتیجه بهتر بیــش از 30 دقیقه و کمتر از 10 دقیقه 
در معرض نور شدید خورشید نباشید. صرف زمان بیشتر در آفتاب 
می تواند منجر به مشکلاتی مانند آفتاب سوختگی، آسیب دیدگی 

چشم و حتی گرمازدگی شود.

 

 

باجه خبر

کافئین را برای پوســت مفید می دانند و این ماده یکی از مواد 
تشــکیل دهندهٔ اصلی بسیاری از محصولات مراقبت از پوست 

است. اما یک فنجان قهوه بدن را از داخل هم از مواد مغذی ای 
بهره مند می کند که می تواننــد آثار حیرت انگیزی بر ظاهر ما 
داشــته باشند. بیشتر کســانی که عادت به خوردن قهوه دارند 
گاهی به ترک این نوشــیدنی فکر کرده اند. اما تحقیقات نشان 

داده احتمالًا پوستتان به چنین تصمیمی راضی نخواهد بود.
در ادامه می خواهیم ببینیم ترک قهوه ممکن است چه تأثیراتی 

بر پوست داشته باشد.
1- ممکن است بیشتر جوش بزنید ��

قهوه خواص ضد اکسایشی و ضد التهابی قوی ای دارد که برای 
پوست مفید هستند. طبق تحقیقات، نوشیدن منظم قهوه ممکن 
اســت به کاهش التهابی که می تواند باعث جوش شود کمک 
کند. به علاوه، مصرف قهوه ممکن اســت مشکل تغییر رنگ 

پوست که به التهاب مربوط می شود را هم کاهش دهد.
2- مقابله با سلولیت دشوارتر خواهد شد ��

آنتی اکســیدان های موجود در قهوه به کاهش ســلولیت هم 
کمک می کند. کافئین باعث گشاد شدن عروق خونی زیر پوست 
می شــود، امری که گردش کلی خون را بهبود می بخشــد. در 

نتیجه ممکن است سلولیت ها کمتر مشخص باشند.
۳- ممکن اســت بیشــتر دچار مشکل تغییر رنگ پوست  ��

شوید
نوشیدن روزانه یک فنجان قهوه ممکن است کمک کند پوست 
خود را از پیری زودرس حفظ کنید. بسیاری از مواد مغذی درون 
قهوه، مثل کلروژنیک اســید، به کاهش لکه های پوستی کمک 

می کنند.
۴- مقابله با روزاسه ممکن است دشوارتر شود ��

روزاسه مشــکل پوستی بسیار شایعی است. این مشکل ممکن 
است به شکل برآمدگی های کوچک و جوش مانندی بروز کند 
که در حقیقت عروق خونی کوچک زیر ســطح پوست هستند. 
طبق تحقیقات، نوشیدن روزانهٔ چندین فنجان قهوه ممکن است 
از بروز این مشکل پوســتی جلوگیری کند. نوشیدن حتی یک 

یا دو فنجان قهوه هم ممکن اســت پوست شــما را از روزاسه 
حفظ کند.

۵- خلاصی از سیاهی زیر چشم ها دشوارتر خواهد شد ��
مصرف قهوه ممکن است به رفع سیاهی زیر چشم ها هم کمک 
کند. کافئین بر روی عروق خونی ای اثر می گذارد که در سیاهی 

زیر چشم ها نقش دارند و این سیاهی را کمتر کند.
۶- ممکن است پوستتان زودتر پیر شود ��

درست اســت که افراط در نوشــیدن قهوه ممکن است باعث 
کم آب شدن پوست شــود، اما قهوه می تواند از پوست در برابر 
صدمات ناشــی از نور خورشید هم محافظت کند. یک گروه از 
محققان پس از مطالعه و بررسی 100 زن پی بردند آن هایی که 
قهوه می نوشــند احتمال بروز لکه های آفتاب در آن ها به میزان 

چشمگیری کمتر است.

 

 

ترک قهوه چه آثاری بر پوست دارد؟

 چگونه از آفتاب ویتامین D بگیریم؟علت زنگ زدن گوش ها چیست؟

گلریز برهمند
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خواندنی جانور عجیب و چند سر که نمی میرد 

ولی بقیه را با نفسش می کشد
این موجود می تواند با نفسش آدمیزاد را از پا بیاندازد. این جانور 
عجیب چند ســر به طرز عجیبی توان بازسازی خود را دارد وبه 
نظر می رسد نمی میرد. شاید باورش سخت باشد اما عمر جاودانه 
یک رؤیا نیست! دانشمندان موجودی چند سر یافته اند که هرگز 
پیر نمی شود و برای همیشه زنده می ماند. نام این موجود عجیب 

هیدرا است.
»هیــدرا« جانور کوچــک و آبزی یک ســانتیمتری هرگز پیر 
نمی شود و اگر در شــرایط ایده آل باشد، می تواند برای همیشه 

زنده بماند.
گفتنی اســت هیدرا در مردابی نزدیک به شهر باستانی لرنا در 
آرگوس می زیســت. جالب اینکه در زیر ایــن آب ها ورودی به 

جهان زیرین وجود دارد، و هیدرا نگهبان آن است.
هیدرا بدنی شبیه به مار و سرهای فراوان دارد )تعداد سرهای او 

از پنج تا صد متغیر هستند اما عموماً تعداد نه

ســر برای او پذیرفته شده(، وقتی یک سر هیدرا بریده می شود، 
سری جدید به جای آن می رویید )در بعضی از داستان ها دو سر 
جدید روییده می شــود( و یکی از سرهای آن جاودانه است و با 
هیچ سلاحی آسیب نمی بیند. گفتنی است نفس هیدرا چنان بوی 

زننده ای دارد که قادر است یک انسان یا جانور را بکشد.
جالب اســت بدانید هیدرا می تواند در شرایط ایده آل بدون هیچ 
نشانه ای از پیری یا افزایش مرگ و میر و کاهش باروری در سن 
بعد از بلوغ، که به صورت اجتناب ناپذیر برای همه گونه های چند 

سلولی اتفاق می افتد، زندگی کند.

اولین چیزی که بعد از نام فراعنه به ذهن ما می آید اهرام مصر، نفرین مقبره ها و 
مومیایی هایی اســت که بعد از هزاران سال دوباره زنده می شوند. البته که بخش 
بزرگی از این تصویر ذهنی را مدیون هالیوود هســتیم. فیلم های زیادی هســتند 
که دقیقاً همین موارد را بارها برای ما به تصویر کشــیده اند. در کنار همه این ها، 
مستندهایی داریم که با دیدی علمی تر باز هم پیچیدگی های رمز و راز گونه اهرام 
را به رخ ما می کشانند. به خصوص درمورد فرعونی مانند توت عنخ آمون که مقبرهٔ 
بزرگش، هرچند نفرین شده، رویای همهٔ باستان شناسان است. اما توت عنخ آمون 

واقعاً که بود و داستان نفرین مقبره اش از کجا شروع شد؟
عنخ آمون ��

توت عنخ آمون آخرین پادشاه از هجدهمین سلسلهٔ پادشاهی مصر است. این پادشاه 
که حدود 1۷ ســال عمر کرد، در زمان تولد، توت عنخ آتن نامیده می شد؛ اما بعدها 
نــام توت عنخ آمون را برای خود انتخاب کرد. او فرزنــد آخن آتن و بانوی جوانی 
است که براســاس آزمایش DNA خواهر آخن آتن است. جسد مومیایی شدهٔ هر 
دوی آنهــا در یکــی از مقبره ها کنار یکدیگر قرار داده شــده بود. توت عنخ آمون 
وقتی حدود 8 یا 9 ســال سن داشــت به حکومت رسید و حدود 9 سال حکومت 
کرد. پادشــاه توت، نائب السلطنه ای به نام آی داشت که بعد از مرگش جانشین او 
شــد. توت عنخ آمون در طی زندگی کوتاهش، مشکلات سلامتی بسیاری داشت. 
آزمایش هایی که روی جسد مومیایی شده اش انجام شده نشان می دهد که یکی 
از پاهای این پادشاه از دیگری کوتاه تر بوده و او همیشه از عصا استفاده می کرده 
است. علاوه بر آن، به شکل مادرزاد دچار کژپشتی )انحنای ستون فقرات( بوده و 

بارها مالاریا گرفته است.
نفرین از کجا آغاز شد؟ ��

در سال 1922، هاوارد کارتر )باستان شناس انگلیسی(، آرامش مقبرهٔ توت عنخ آمون 
را برهم زد. اکتشافی که در را به روی مقبره ای 3300 ساله باز کرد و حس و حال 
رمزگونهٔ آن دنیا را به تخیّل کشــاند. ناگهان همهٔ توجه ها به سمت مصر و تاریخ 
آن رفت. به سمت پسر کم سن و سالی که همراه با نشانه هایی از ثروتش در یک 
مقبره قرار داده شده بود. در این اکتشاف، بیش از 5000 اثر بیرون کشیده شد که 
یکی از آنها ماسک توت عنخ آمون است. این ماسک امروزه نمادی از فراعنه مصر 
و داستان های پس آن ها است. اما در پی مرگ چندین نفر از کسانی که در پروژهٔ 
بیرون کشیدن و کشف مقبره شرکت داشتند، شایعه های نفرین فرعون شروع شد.

داســتان از آنجا شــروع شــد که بعد از باز کردن درِ مقبره و در یکی از روزهای 
اکتشاف، هاوارد کارتر از یکی از کارگران می خواهد بسته ای را از خانه اش به محل 

اکتشــاف بیاورد. وقتی این کارگر وارد خانهٔ هاوارد می شود، می بیند که در قفس 
قناریِ هاوارد، یک مار کبری است. برای مصریان، مار کبری موجودی افسانه ای 
و نمادی از خاندان سلطنتی است. این اولین جرقهٔ شروع نفرین فرعون بود. مردم 
می گفتند که فراعنه از کارتر به دلیل برهم زدن آرامششــان خشــمگین هستند. 
مدت زیادی نگذشــته بود که لرد کارنارون )اشراف زاده انگلیسی که حامی مالی 
این اکتشــاف بود( در اثر حشــره گزیدگی دچار عفونت شد و ناگهان از دنیا رفت. 
بعد از این اتفاق، رسانه ها نوشتند که در مقبرهٔ پادشاه توت، نفرین پیدا شده است. 
در حالی که این خبر صحت نداشت و حداقل در آن زمان، نفرینی در مقبره توت 

پیدا نشده بود.
لورد کارنارون ��

در سال 1925، انسان شناسی به نام هنری فیلد روایت کرد که زمان بازدید از محل 
اکتشــاف، یک دست مومیایی با دستبندی طلا دیده است که به یکی از دوستان 
کارتر هدیه شده. روی این دستبند این جمله حک شده بود، »نفرین بر کسی که 
بدن من را حرکت دهد. بر او آتش، آب و مریضی خواهد آمد«. چندی بعد از این 

اتفاق، خانهٔ این دوست در آتش سوخت.
کارتــر هرگز این اتفاقات را نپذیرفت. او معتقد بود که تمام این شــایعات، نتیجهٔ 
هیجان آنچه کشــف شــده و خرافات اســت. اما صحبت های کارتر هرگز سیر 
مرگ هایی که به این مقبره نسبت داده می شد را تغییر نداد. مردم همچنان مرگ 

آدم های مرتبط با پروژه را به نفرین فرعون نسبت می دادند.
مرگ هایی که به نفرین فرعون نسبت داده می شود: ��

 جورج هربرت کارنارون؛ ســرمایه گذار اکتشاف که در سال 1923 در اثر گزیدگی 
درگذشت. او 4 ماه و ۷ روز بعد از باز کردن در مقبره فوت کرد.

 جورج جی گولد؛ یکی از بازدیدکنندگان مقبره که در سال 1923 و بعد از بازگشت 
از بازدید، در اثر تب ناگهانی درگذشت.

 ای.سی. میس؛ یکی از اعضای تیم اکتشاف که در سال 1928 در اثر مسمومیت 
با آرسنیک درگذشت.

 ریچارد بتل؛ منشی کارتر که در سال 1929 در خواب و در اثر خفگی درگذشت.
 هاوارد کارتر؛ با اینکه کارتر ده ســال بعد از باز کردن درِ مقبره درگذشــت، اما 

همچنان بسیاری مرگ او را مرتبط با نفرین فرعون می دانند.
نفرین جدید توت عنخ آمون ��

تقریباً یک قرن از اکتشــاف اولیه می گذرد و دانشمندان کامل ترین بررسی مقبره 
تا به امروز را تکمیل کرده اند. پروژه ای ده ســاله که شــامل تحقیق و حفاظت از 

آن چیزی بود که کارتر یک قرن پیش از دل زمین بیرون کشــید. دانشــمندان 
پاســخ بسیاری از ســؤالات را پیدا کردند، امّا در عین حال پرسش های جدیدی 
مطرح شدند. در سمپوزیومی در لوکسور آخرین یافته های این تحقیقات به عموم 
نشان داده شــد. بعد از اعلام نتایج متوجه شدیم که ممکن است نفرین فرعون 
معکوس شده باشــد. اگر تا به امروز بازدیدکنندگان از نفرین شدن می ترسیدند، 
اکنون فرعون مصر اســت که باید از نفرین انســان ها بترسد؛ زیرا مقبرهای که 
3000 سال دوام آورده، در کمتر از صد سال به مرحله ای رسیده که برای حفاظتش 

نگرانی های جدی وجود دارد.
لکه های قهوه ای ��

در بررســی های اولیه کارتر و تحقیقات بعدی، گروه اکتشــافی متوجه نقاط ریز 
قهوه ای رنگی روی تمام نقاشــی های دیواری شدند. در تمام این سال ها، یکی از 
سؤالات مهم دانشمندان این بود که این نقاط قهوه ای چه هستند و مهم تر اینکه 
آیا زیاد می شــوند؟ نتیجه آخرین تحقیقات نشان می دهد که این نقاط قهوه ای، 
نوعی میکروباکتری هســتند. البته عامــل اصلی پیدایش آنهــا از بین رفته امّا 
باکتری ها باقی مانده اند. سؤال اینجاست که چرا چنین چیزی در این مقبره دیده 
می شــود اما در مقبره های دیگر نه؟ علت می تواند مرگ ناگهانی توت عنخ آمون 
باشــد. از آن جایی که پادشاه توت به شکل ناگهانی از دنیا می رود، احتمالًا مقبره 
هنوز آماده نشده بوده. در نتیجه، زمانی که مراسم انجام شده و مقبره مهر و موم 

شده، نقاشی های دیواری هنوز کامل خشک نشده بودند.
خوشــبختانه، بعد از نمونه گیری از باکتری ها متوجه شدند که همه مرده هستند. 
درواقع، سالهاســت که این باکتری ها مرده اند و فقط اثرشان باقی مانده؛ چرا که 
در طول صد سال گذشته، تعداد آنها افزایش نداشته است. از مقایسهٔ عکس های 
کارتر با تصاویر امروزی و یکی بودن میزان لکه های قهوه ای، می توان از صحت 

نتایج آزمایش مطمئن بود.
گرد و خاک ��

یکی دیگر از نگرانی ها، گرد و خاک اســت. مقبرهٔ توت عنخ آمون روزانه بین 500 
تــا 1000 نفر بازدیدکننده دارند. گرد و خاکی که در نتیجهٔ رفت و آمد وارد مقبره 
می شود به شدت مخرّب است. این گرد و خاک روی تمام سطوح مقبره می نشیند 
و رطوبت نفس انســان را جذب می کند، آن هم در فضایی که تلاش می شود تا 
حد امکان خشــک باقی بماند. تابوت سنگی میانهٔ مقبره با شیشه پوشیده شده و 
می توان آن را بدون نگرانی پاک کرد. اما نقاشــی های دیواری محافظی ندارند و 
بیشتر در معرض خطر هستند. البته که مقبره مجهز به دستگاه های تصفیه هوا با 

فیلترهای مخصوص است.
نکته جالب اینجاســت که وقتی گروه محافظت از بنا در حال جابه جایی سکوی 
مقبره برای ساخت کانال های تصفیه هوا بودند، یک نوشته پیدا کردند. این نوشته 
نیایشــی به توت عنخ آمون اســت. در این نوشته از پادشــاه توت تقاضای خیر و 
برکت کرده اند و عدهٔ دیگری را نفرین کرده اند. درنهایت، بعد از صد سال، ادعای 

نشریه های زمان کارتر به حقیقت پیوست و واقعاً در مقبره نفرین پیدا شد.
خطرات آینده ��

هرچند که کامل ترین بررســیِ مقبره تا به امروز پایان یافته اســت، اما همچنان 
نگرانی ها باقی اســت؛ به خصوص درمورد نتیجه گرد و خاک بر مقبره. علاوه بر 
آن، در ســال های اخیر و در نتیجهٔ تغییرات آب و هوایی، احتمال سیل در منطقه 
بیشتر و بیشتر می شــود. و البته مهم ترین خطر، همان حضور گردشگران است. 
سال هاست که دانشــمندان از دولت می خواهند که دسترسی به مقبره را قطع یا 
محدود کند، اما تا کنون چنین اتفاقی نیفتاده اســت. حتّی برای کم کردن حجم 
گردشــگران، ماکت باکیفیت و به شــدت دقیقی از مقبره اصلی ســاخته شده تا 
گردشــگران از آن بازدید کنند. دولت نگران است که استفاده از ماکت، باعث از 
بین رفتن علاقهٔ مردم به بازدید از این جاذبهٔ مهم شــود. این درحالی است که در 
کشــورهای دیگر نیز از این روش استفاده شــده و در علاقه گردشگران تأثیری 

نداشته است.
در تمام این سال ها نفرین فرعون خرافه ای زادهٔ خیال پردازی مردم و نتیجهٔ هیجانِ 
رویارویی با چنین کشف بزرگی قلمداد شد. اما در نهایت، همین خیال پردازی ها، 
مجموعه ای از فیلم ها و داستان هایی را رغم زدند که هرچند پایهٔ علمی ندارند، امّا 
به شدت سرگرم کننده هستند. انگار که ذهن ما تشنه دیدن و شنیدنِ داستان های 
این چنینی است. هرچند که کســی فکر نمی کند در پس ماسک توت عنخ آمون 
یک پسر 1۷ ساله با مجموعه ای از بیماری های مختلف باشد که با خواهرناتنی اش 
ازدواج کــرده و دو فرزند دخترش در حین تولد و درماه های اول پس از آن مرده 

باشند.
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خطرناک ترین و امن ترین کشورها از نظر رانندگی را بشناسید
بــر اســاس آمارهــای اعلامی 
و تخمینی ســازمان بهداشــت 
جهانی، لیســتی از کشــورها با 
تصادفات  کمترین  و  بیشــترین 
جاده ای منجر به مرگ به دست 

می آید.
 لیبریــا با 35.9 مــرگ به ازای 
هــر 100 هزار نفــر، پرخطرترین 

جاده های دنیا را دارد.
 بیشــترین تعداد مــرگ و میر در 
)آمار  جهــان بــا 150.۷85 نفــر 
تخمینــی 299.091 نفر( متعلق به 

کشور هند است.
 کشورهای نیجریه، آمریکا، برزیل و 
چین نیز جزو کشــورهایی با مرگ و 

میر جاده ای بالا هستند.
 سان مارینو با جمعیتی حدود 33 هزار 
نفر در سال گذشته هیچ مرگ جاده ای 
نداشــته؛ در نتیجــه کــم خطرترین 

جاده های دنیا را دارد.
 بیشترین میزان مرگ در آفریقا و کمترین میزان مرگ در اروپا است.

 مرگ بر اثر تصادفات جاده ای، هشتمین دلیل اصلی مرگ و میر در جهان است.

 تصادفات جاده ای، اصلی ترین عامل مرگ جوانان و نوجوانان 5 تا 29 سال است.
 بیش از 50 درصد از قربانیان تصادفات جاده ای از سرنشینان خودرو نبودند؛ یعنی 

عابر پیاده، دوچرخه سوار یا موتورسوار بودند.
 خسارت مالی تصادفات جاده ای حدود 3 درصد تولید ناخالص ملی آن کشور است.

 عــلاوه بر تلفات جانی 1.3 ملیــون نفری، حدود 20 تا 50 میلیــون نفر نیز در 
تصادفات جاده ای آسیب می بینند.

 بیش از 90 درصد تصادفات منجر به مرگ در کشــورهای کم درآمد یا با درآمد 
متوسط اتفاق می افتد.

جایگاه ایران در رتبه بندی جهانی ��
ایران با آمار رســمی 15.932 مرگ در سال، آمار تخمینی 16.426 مرگ در سال 
و شــاخص 20.5 در رتبه 63 میان 1۷5 کشــور شــرکت کننده قرار دارد. در این 
رتبه بنــدی، لیبریا با 165۷ مرگ در رتبه یک و به عنوان خطرناک ترین کشــور 
معرفی شده است. و ســان مارینو بدون هیچ مرگی در رتبه 1۷5 امن ترین کشور 

برای رانندگی به حساب می آید.
در آمارهای قدیمی تر، ایران پنجمین کشــور از نظر تعداد تلفات بود. البته در نظر 
داشته باشــید که آمار اعلام شده به نسبت جمعیت محاســبه می شود. بنابراین، 
ممکن اســت تعداد کشته شــدگان در ایران بیشتر از لیبریا باشــد، اما از آنجا که 

جمعیت لیبریا از ایران کمتر است، جایگاه بدتری نسبت به ایران دارد.
در نهایت، این آمار هم مانند هر آمار اعلام شده دیگری احتمال خطا دارد و عوامل 
مختلفی در نتایج آن مؤثر اســت؛ به ویژه عدم دسترسی به داده های قابل اعتماد 

از سوی کشورها.

شاید ســاکنین یک کشور یا یک شهر به 
خصوص، به ســبک رانندگی یا وضعیت 
جاده های محل سکونت خود عادت داشته 
باشــند، اما این داستان برای گردشگران 

متفاوت است.
کســانی که برای اولین بار رانندگی در 
یــک مقصد را تجربه می کنند، تســلطّ 
ساکنین را به قوانین و وضعیت جاده ای 
آن کشور ندارند. به علاوه، با تغییراتی 

که در سبک سفر 
به  مــردم  کردن 

وجود آمده، اجاره خودرو در یک مقصد 
با ماشین شــخصی روزبه روز  و سفر 
محبوب تــر می شــود. گردشــگران 
می خواهند برای بازدید از یک مکان، 
آزادی داشــته باشند تا اگر خواستند 
مدت زمان بیشــتری را برای بازدید 
ســپری کنند یا بازدید خود را کوتاه 

کنند.
از طرفی دیگر، بر اســاس گزارش های سازمان بهداشت جهانی، آمار مرگ و میر 
بر اثر تصادفات حدود 1.3 میلیون نفر اســت. ســازمان بهداشت جهانی هر دو یا 
سه سال یک بار، دســتورالعملی برای امنیت جاده ای منتشر می کند. این سازمان 
امیدوار اســت با انتشار دستورالعمل ها و گزارش های این چنینی، میزان مرگ های 
جاده ای را کاهش دهد. به علاوه، این ســازمان نقشه هایی طراحی کرده که چهار 

آمار مختلف از هر کشور ارائه می دهد.
این چهار آمار شــامل تعداد کشته شدگان ثبت شده، تعداد تخمینی کشته شدگان، 
تعداد تقریبی کشته شــدگان به ازای 100 هزار نفر و تعداد کشته شــدگان به ازای 
وسیله نقلیه اســت. البته این گزارش شامل روزشمار مرگ هم می شود که تعداد 
کشته شدگان به ازای ســاعت و دقیقه را نشان می دهد. براساس این گزارش، در 

هر 24 ثانیه یک نفر در اثر تصادف کشته می شود.
بــرای هر کشــور، دو نوع آمار مختلف وجود دارد. آمار واقعی از کشته شــدگان و 

آمار تخمینی.
 آمار واقعی گزارشــی اســت که مسئولین کشــورهای عضو به شکل سالانه به 
ســازمان بهداشت جهانی ارائه می دهند. سازمان بهداشت جهانی، در جمع آوری و 

روند شکل گیری این گزارش، هیچ دخالتی ندارد.
 آمار تخمینی امّا آماری است که سازمان بهداشت جهانی آن را اعلام می کند. این 

آمار احتمال خطا در آمار واقعی را بررسی می کند.
دلایلی مانند عدم گزارش از ســوی مســئولین، تفاوت در آنچه از نظر یک کشور 
تصادف جاده ای به حساب می آید و محدودیت هایی که یک کشور برای آمارگیری 

دارد، باعث دقیق نبودن گزارش نهایی می شود.
سازمان بهداشت جهانی با در نظر گرفتن این احتمالات، آماری تخمینی را از تعداد 
تصادفات کشــور اعلام می کند. البته مسئولین کشورها می توانند به آمار تخمینی 

اعتراض کنند؛ چرا که معمولًا بالاتر از آمار اعلام شده از سوی مسئولین است.

فرمــی که اغلــب تولید 
می شود کریستال هایی با 
شاخه های متعدد هستند. 
این نوع کریستال از همه 
شناخته شــده تر  فرم هــا 
اســت. اما کریســتال ها 
زمانی بــه دانه های برف 
تبدیل می شــوند که زیاد 
یعنی زمانی که  باشــند؛ 
هم  کریســتال با  چنــد 

ترکیب شوند.
یک منظره زمستانی تنها 

از دور زیبا نیست.
برف که فرم جامد باران است، تشکیل شده از میلیون ها کریستال یخی است. 
زمانی که قطرات آب در ابرها یخ می زنند، برف تولید می شود. برای آن دمای 

هوا باید میان منفی 4 درجه تا منفی 20 درجه سانتی گراد باشد.
تحت این شرایط سفر کریستال های برفی به سمت زمین آغاز می شود. اندازه 
آن ها در ابتدا تنها 1/ 0 میلی متر است و شش گوش هستند. این فرم شش گوش 

بر می گردد به ساختار کریستالی مولکول های آب.
مرحله اول راه آن ها در میان ابرها آغاز می شود. در آنجا بیشتر و بیشتر بخار آب 
به این کریســتال ها می چسبد و آن ها را بزرگتر و گوناگون تر می کند. فرم های 
گوناگونی که تشکیل می شوند، به دما و رطوبت هوا و میزان باد بستگی دارند.

فرمی که اغلب تولید می شــود کریستال هایی با شاخه های متعدد هستند. این 
نوع کریســتال از همه فرم ها شناخته شده تر اســت. اما کریستال ها زمانی به 
دانه های برف تبدیل می شــوند که زیاد باشند؛ یعنی زمانی که چند کریستال با 

هم ترکیب شوند.
حدود یک ســاعت طول می کشد تا یک کریســتال برفی به زمین برسد. اگر 
دمای هوا بیش از منفی 5 درجه ســانتی گراد باشد و هوا رطوبت بالایی داشته 
باشــد، دانه های برف بزرگتری تشکیل می شوند. اما در مناطقی که درجه هوا 
بســیار پایین اســت - برای مثال در مناطق قطبی - دانه های برفی حتی به 

صورت سوزن به زمین فرود می آیند.
برای ساختن یک آدم برفی هر نوع برفی مناسب نیست. دانه های برفی ای که 
خیس تر هســتند برای ساخت آدم برفی مناسب ترند. اما برفی که خشک و به 
صورت پودر است، برای این کار مناسب نیست. اما این نوع برف بیشتر بر روی 

زمین می نشیند و به همین خاطر برای وجود یخچال های طبیعی لازم است.
ساخت یخچال های طبیعی بیش از یک سال زمان می برد. پس از مدتی رنگ 

آن ها تغییر می کند و به رنگ های آبی و سبز جلوه می کنند.
مناظر زمســتانی در اصل سفید رنگ نیســتند. اما برف، چون از آب تشکیل 
می شود، بی رنگ است و در اصل سفید نیست. این کریستال های برف هستند 
که فریب رنگ سفید را نقش می زنند. گوشه ها و نوک های متعدد کریستال های 

برفی همانند آینه هایی می مانند که نور سفید خورشید را منعکس می کنند.
اما درخشــش برفی که تازه آمده اســت، واقعی اســت. زیــرا در این برف، 
دانه هــای برفی هنوز به صورت کامل بر روی هم قرار گرفته اند. تیزی و نوک 

کریستال های برفی همانند یک آینه کوچک، نور را منعکس می کند.

چیزهایی که از دانه برف نمی دانید!

مردم یک شــهر با حضور در مراسم جشن ازدواج یک جوان نابینا برای او سنگ 
تمام گذاشتند و بزرگترین مراسم جشن عروسی در تاریخ شهرشان را رقم زدند.

بزرگ ترین مراسم عروسی در یمن برای یک داماد نابینا برگزار شد. محمد علی 
عبدالل که دانشــجوی رسانه ای در دانشگاه عدن نیز هست پیامی در شبکه های 
اجتماعی به شــرح زیر منتشــر کرد و از مردم برای شرکت در جشن ازدواجش 

دعوت کرد.
” سلام بر شما… من محمد علی عبدالل هستم، یا همانطور که بسیاری من را 
صدا می کنند )محمد کور(. نکته مهم این اســت که بالاخره شریک زندگی ام را 
پیدا کردم، ازدواج می کنم و ناامیدی خود را می شــکنم. دوستان من تعداد کمی 

هستند، امیدوارم شما دوست من باشید و خوشحالمان کنید.
امیدوارم شما شادی خود را با ما در میان بگذارید و به جهانیان ثابت کنید که من 
حق شــادی دارم. من حضور شما را نمی بینم، اما حضور شما را احساس می کنم. 
انتشار این پیام به سرعت در شبکه های اجتماعی دست به دست شد و با هشتگ 

#آبشر_کلنا_اصحابک همراه شد.
در شب عروسی محمد علی عبدالل هزاران نفر از مردم عدن به خیابان ها و محل 
برگزاری این رویداد آمدند و بزرگترین مراسم جشن عروسی در تاریخ شهر عدن 

را به نمایش گذاشتند.
کاروانی بزرگ از خودروها در خیابان های شــهر عدن به حرکت درآمد و همه به 
جشن و پایکوبی پرداختند. مردم عدن در این رویدادی بی سابقه حمایت مادی و 

معنوی خود را از داماد نابینا ارائه کردند.

یک هنرمند اهــل نیویورک طی اقدامی عجیــب، مجموعه عکس هایی که از 
صفحه گوشی مردم و چت های خصوصی آن ها به صورت مخفیانه گرفته بود را 
تبدیل به کتاب کرده و برای فروش گذاشته است. این در حالی است که این کار 
تجاوز به حریم شــخصی دیگران تلقی شده و در بسیاری از مناطق جهان دارای 

مجازاتی سخت است.
به گفته خود او، ایده این کار ســال 2018 زمانی به ذهنش می رســد که متوجه 
می شود یک پیرزن سعی دارد با استفاده از نقشه در تلفن همراه خود، مسیرش را 
پیدا کند و او با عکس گرفتن از صفحه گوشــی این خانم، در همان لحظه اولین 
عکــس از تلفن همراه را ثبت می کند. این فرد، دوســال بــه این کار ادامه داده 
و تــا اوایل همه گیری کرونا مجموعاً 1200 عکس را جمع آوری کرده اســت، 
عکس هایی که شامل مکالمه های جالب و البته خصوصی، خبر باردار شدن افراد 

و ابراز محبت های سرد یا صمیمی می شود.

 بزرگ ترین عروسی تاریخ یک شهر
برای داماد نابینا

 چت های خصوصی مردم در قالب کتاب
به فروش گذاشته شد!
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دلنوشته ای 
 برای 

حاج قاسم دکتر محمدمهدی زاهدی*

یادداشت

کافه کتاب

کرمان در آستانه نخستین سالگرد شهادت سردار سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی، دکتر محمدمهدی زاهدی نماینده مردم کرمان 
و راور در مجلس دلنوشــته ای خطاب به این شــهید بزرگوار 
نوشــته است. ســحرگاه روز جمعه بود که خبر شهادتت همه 
جهان را پر کرد و هنوز عده زیادی از مردم ما در ســایه امنیتی 
که ایجاد کرده و هدیه شــان داده بــودی، در خواب بودند که 
شنیدیم آرزویی که ســالها داشتی، برایش دعا می کردی و از 
مادران و فرزندان شــهداء می خواستی که آنها هم برایت دعا 
کنند مستجاب شد و به سوی عرش خدا پرواز کردی تا در جوار 

رحمت حق آرام گیری.
خبر رفتنت آنقدر جانکاه و غیرقابل باور بود که هنوز هم بعد از 
یک ســال نمی توانیم باور کنیم که نیستی و دیگر لبخندهای 

زیبایت را نخواهیم دید.
یادمــان نمی رود روزهایی که خیالمان راحت بود، چون مالک 
اشــتر در کنارمان بود. بعد از رفتنــت انگار دنیا به هم ریخت؛ 
مناســبت ها هم عوض شد و به حرمت دست های قطع شده 

ات، مردم هم دیگر به هم دست ندادند.
برای تشــییع پیکر مطهرت همه ی مردم از زن و مرد و پیر و 
جوان در ایران و عراق حضور یافتند و بدن مطهرت را بر روی 
دستهایمان بلند کردیم و یک صدا و همنوا می گفتیم باید انتقام 

رفتنت را بگیریم، آن هم سخت.
رهبرمان که در نماز آنگونه اشــک می ریخت، آتش دلمان را 
صد چندان کرد و فهیمدیم که مصیبت از آنچه فکر می کردیم 

عظیم تر است.
روز تشــییع ات در کرمان غوغا بود و همه آمده بودند، فارغ از 
تقســیم بندی، همانگونه که دوست می داشتی کشور آنگونه 

باشد.
در کنار یاران شهیدت که آرام گرفتی، تازه شدی مأمن و مأوای 
دلهای عاشق. هر ســاعت از شبانه روز که به گلزار شهدا می 
رویم، خیل جمعیت را در کنار مزار تو و همرزم عزیزت حسین 
پورجعفری می بینیم؛ گویی مغفوری، شــیخ شــعاعی، سیف 
الدینی و ... ســالها منتظرت بودند تا بزمشان کامل شود و در 

محضر خدا هم یارانت را تنها نگذاری ...
دعایمان کن ســردار. دعایمان کن که مــا هم عاقبت بخیر 

بشویم.
همه دلتنگ تو هستیم

*نماینده مردم کرمان و راور در مجلس  

»عرق سرد« بر پیشانی فوتبال ایران بابت »قرارداد خوب« ویلموتسرحیمی

بازنشسته کردن اجباری استادان؛ زشت ترین اتفاقی که رخ داد

دیروز قصد داشتم به بهانۀ 86 ساله شدن دکتر محمد رضا باطنی 
زبان شــناس نام دار ایرانی - که برخی او را در زبان پارسی همتای 
نوآم چامســکی در زبان انگلیسی می دانند یادداشتی بنویسم- چرا 
که نگاهم به زبان و ســاختار و دســتور آن با آثار دکتر باطنی در 
مرتبۀ نخست و دکتر کورش صفوی در وهلۀ بعد، تغییر یافت و در 

یچه های تازه ای گشوده شد. نقش مرحوم دکتر علی محمد حق شناس هم البته غیر قابل انکار است اما 
شخصا ستیهندگی و صراحت دکتر باطنی را همواره پسندیده ام.

زادروز این استاد جدی که در ظاهر عبوس می نماید ولی بسیار مهربان و داناست، البته 15 دی و دیروز 
بود و اگر ننوشــتم به این خاطر بود که احســاس کردم زیاده از حد، تخصصی است. منتها نکته ای در 

زندگی او که مختص او هم نیست، سبب شد از منظری متفاوت به زادروز او اشاره کنم.
آن نکته هم این اســت که شاگرد اول تمام دوران تحصیل در مقطع لیسانس که به همین خاطر سال 
1340 بورسیه گرفت و به انگلستان اعزام شد و از دانشگاه لیدز فوق لیسانس زبان شناسی گرفت و در 
لندن با پرفســور مایکل هالیدی مشهور و بر اساس »نظریه زبانی« و در دوره دکتری کار کرد و البته 
اهل کار سیاســی و همکاری با کنفدراســیون دانشجویان و نوشتن مقالات اعتراضی به جو خفقان در 
آن دوران هم بود و در بازگشــت به دستور ساواک بازداشــت هم شد، بعد از پیروزی انقلاب به اجبار 

بازنشسته می شود!
آدمی که امکان بازگشت به انگلستان را از دست داده بود و در دورۀ تازه تأسیس زبان شناسی دانشگاه 
تهران کار خود را تمام کرد و دکتری زبان شناســی همگانی و زبان های باستانی گرفت و بعد استادیار 
دانشگاه تهران هم شد، بعد از پیروزی انقلاب و پس از آن که دکتر محمد ملکی ادارۀ دانشگاه تهران 
را شــورایی کرد، استادان دانشــکده ادبیات او را که هم جوان وبسیار باسواد و هم اهل نگاه سیاسی و 
اجتماعی -از منظر خیر همگانی و نه به قصد کســب قدرت- بود به عضویت در شــورای سرپرستی 

دانشکده انتخاب کردند.
اما همین ســوابق پس از تعطیلی دانشــگاه ها و حرکتی موســوم به انقلاب فرهنگی که عده ای می 
خواســتند طرحی نو دراندازند به عنوان نقطۀ منفی در کارنامۀ او به حســاب آمد و در ســال 60 که 
ایران در کوران جنگ و کورۀ ترورهای کور می ســوخت او را در 4۷ سالگی به اجبار بازنشسته کردند. 
روایت دردناک خود استاد چنین است: »پیغام گذاشتند خودت تقاضای بازنشستگی کن و گرنه بیرونت 
می کنیم. من هم تقاضای بازنشســتگی کردم و آمدم خانه. شــهریور 1360 بود. یعنی من 4۷ ســال 

داشتم.«.
خوش بختانــه مهاجرت نکرد. نه از حرفه و تخصص خود به کاری دیگر و نه از ایران به کشــور دیگر 
با این که زبان شناســی علمی جهانی است و بر زبان انگلیسی هم کاملا مسلط است. نه کوچ کرد نه 

خشم و کینه به دل راه داد. 
در ایران ماند و پس از چهار سال کارهای پراکندۀ فرهنگی از سال 64 همت خود را صرف تألیف یک 
فرهنگ دو زبانۀ انگلیسی- فارسی کرد. کاری که به پیشنهاد مؤسسۀ فرهنگ معاصر انجام داد و این 

اثر پس از 8 سال کار مستمر در سال ۷2 منتشر شد.
اکنون قریب 40 ســال از آن بازنشستگی اجباری می گذرد و خوش بختانه در میان ماست و این یعنی 

تنها فرصت 40 سال حضور او در دانشگاه و تربیت مستقیم دانشجو را از او گرفتند.
از منظر مادی هم اگر دیرتر بازنشسته شده بود و مثلا در همان دهۀ ۷0 یا 80 قطعا حقوق و مزایای او 
مانند اســتادان دیگر که در چند نوبت چند برابر شده و به اعداد بسیار بالاتری به نسبت گذشته رسیده 

از این نظر هم به او ضربه و ضرر زدند ولو مانند دیگر بازنشستگان ترمیم شده باشد. 
البته که در ابتدای هر انقلابی آشفتگی ها و اختلالاتی رخ می دهد و حتی پاره ای خشونت ها را می توان 
این گونه توجیه کرد. خشــمی که متوجه سران رژیم قبل می شود خصوصا دامان فرماندهان سرکوب 
را می گیرد اتفاقا در ایران به شــدت انقلاب های دیگر نبود یا پاره ای مصادره ها را می توان توجیه کرد. 

چندان که دربارۀ صاحب کفش ملی می گفتند اواخر با سفیر آمریکا شریک شده بود.
قصد دفاع یا توجیه ندارم اما غرض این اســت که برای این موارد به هر حال توضیحات یا توجیهاتی 

وجود دارد و با گذر زمان نیز اصلاح یا تعدیل شده است.
اما به گمان این قلم تلخ ترین اتفاق نه مصادره ها بوده نه حتی اعدام ها. بلکه بازنشســته کردن اجباری 
یا اخراج استادان برجسته و مفاخر کشور و تبدیل نهاد زندۀ دانشگاه به دبیرستان و بنگاه عرضۀ مدرک 

بوده است.
تلخ ترین احســاس در زندگی نامۀ هریک از این بزرگان همین بخش اخراج و کنارگذاشته شدن و خانه 

نشین کردن چهره های بزرگ فرهنگی است و شگفتا که دایرۀ متنوعی هم داشته است.
از جلال آل احمد تجلیل می کردند اما همســرش ســیمین دانشــور را بازنشسته کردند. محمد قاضی 
مترجم نام دار را از کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان به رغم رنج ســرطان حنجره بازنشســته 
کردند. او که پیش از انقلاب دربارۀ مشکل جدی در تکلم خود پس از بیماری گفته بود من از سرزمینی 
می آیم که اجازۀ حرف زدن نداریم و پس از ســرطان حنجره مثل قبل هســتم! طعنۀ تندی به ساواک 

شاه اما همان تابستان 58 او را هم از کانون راندند.
نه تنها این کارها زشــت تر از مصادره های غیر موجه بود که تکرار و استمرار این رفتارها در نیمۀ دوم 
دهۀ 80 هم آزار دهنده است و همین چند روز قبل که گفت و گو با فرزند باستانی پاریزی مورخ نام دار 
را می خواندم تأســف بارترین بخش، همان بازنشسته کردن اجباری استاد بود و این دیگر نه در اوایل 

انقلاب و آغاز دهۀ 60 که در نیمۀ دوم دهۀ 80 رخ داده بود:
»ایشــان کانادا بود. خانۀ خواهرم حمیده. حکم که به دســت ما رســید مانده بودیم چگونه به اطلاع 
ایشــان برسانیم. خلاصه نامه را برای حمیده فرســتادم. صبر کرد تا وقتی که پدر در آرامش، فنجان 
قهوۀ کاپوچینوی آرام بخش را می نوشــید به او اطلاع داد.  نامه ای نوشت و تأکید کرد اول در روزنامۀ 
اطلاعات چاپ شود و به بعد به دفتر ریاست دانشگاه )فرهاد رهبر( فرستاد... این ماجرا بر روحیۀ او اثر 
ناخوشایندی گذاشت و چون نمی توانست از داشنگاه دور بماند تا از کانادا برگشت بی توجه به حکم به 
دانشــگاه بازگشــت و در حالی که رسما بازنشسته بود برای او کلاس گذاشتند و تا دو ماه قبل از فوت 
هم به دانشــگاه می رفت.«- ]باســتانی پاریزی شدن - گفت و گو با حمید باستانی پاریزی- به همت 

رضا  شاه ملکی[
دکتر باطنی البته نمی توانست با وجود بازنشستگی بازگردد و باز خوشا به حال دکتر باستانی پاریزی که 

مجال بازگشت را ولو غیر رسمی یافت. با وجود زخمی که به او وارد شده بود.
دانشگاه و استادان درجه اول و جهانی که سهل است، در باشگاه های معتبر فوتبال هم برای قدیمی ها 
و اســطوره های باشگاه به مثابه تاریخ و هویت خود کرسی های دایمی در نظر می گیرند و تجارب خود 
را منتقل می کنند در حالی که به لحاظ بدنی دیگر نمی توانند در صحنه باشــند. در دانشگاه اما چشمۀ 

استاد کهنه کار همچنان می جوشد مگر آن که فراموشی بگیرد.
هویت و اعتبار دانشــگاه به همین اســتادان اســت. نگاه کنید که چگونه هنوز دکتر شفیعی کدکنی 

جوشش و دانش جویان به او کشش دارند.
باری، می توان گفت زشت ترین اتفاق بی گمان بازنشسته کردن اجباری و راندن استادان طراز اول بوده 
است. در نگاه اول به نظر می رسد این کار در هیجانات ابتدای استقرار نظام تازه رخ داده ولی می بینی 
دامن مخالفان رژیم شاه را هم گرفته است. پس به این نتیجه می رسی که به قصد درانداختن طرحی 
نو بر اســاس آرمان ها و مطابق با اهداف ایدیولوژیک بوده است. اما این هم باید جایی متوقف می شد. 
اینجاست که به این نتیجه می رسی دیگران را حذف می کنند تا جا برای خودشان باز شود و از مدارکی 

که به طرق گوناگون دریافت کرده اند بهتر بهره ببرند.
منبع: عصر ایران نام باستانی پاریزی و شفیعی کدکنی و باطنی اما می ماند...  

نقد هفته

مهرداد خدیر

یادداشت

علیرضا مویدی فر 

نگاه هفته

چند نکته قابل تأمل درباره
 آیت الله مصباح یزدی

مرحوم آیت الل مصباح یزدی یکی از اساتید برجسته حوزه بودند و 
می توانم بگویم که در این پنج دهه اخیر از اســاتید مطرح حوزه در 

زمینه فلسفه، اخلاق و معارف قرآنی بودند.
 ایشــان در زمینه علوم انســانی هم عالم بودند. اساتید بزرگی در 
حوزه هــای مختلف همچون آیت الل مرحــوم بروجردی، آیت الل 
مرحوم علامه طباطبایی و... در مســیر علم آموزی ایشــان حضور 

موثری داشتند.
آنچه آن مرحوم را نسبت به بسیاری از هم دوره ای هایشان برجسته 
کرد، این بود که مرحوم در عین حال که فیلسوفی متعلق به حکمت 
متعالیه تلقی می شــدند، اما مقلد نبودند بلکه خودشان نوآوری های 
زیادی و دیدگاه های خاصی را در زمینه های مختلف فلسفی داشتند 
و نوشــته های بسیاری هم در زمینه های فلسفی از ایشان به یادگار 

باقی مانده است.
 از دیگر صفــات بارز مرحوم آیت الل مصبــاح یزدی این بود که 
اســتادی بسیار خوش بیان و خوش تبیین بودند، خوب نقد و خوب 
مدل سازی می کردند. همچنین در جلسات بحث و مباحثه همواره 
محور بحث را حفظ می کردند و به حاشیه نمی پرداختند. اما به زعم 
من از مهم ترین خصوصیات شخصیتی ایشان این بود که از سلامت 

فکری خاصی برخوردار بودند.
از ویژگی های دیگری که در علم فلســفه داشــتند این بود که با 
فلســفه غرب هم آشنا بودند و به خوبی آنها را دریافت می کردند و 
بر اساس قوانین فلسفی، آنها را مورد نقد و بررسی قرار می دادند که 

این امر، امر بسیار دشواری است.
یکــی دیگر از مباحثی که این عالــم گرانقدر به آن ورود پیدا کرد، 

فلسفه اخلاق بود که اگر بخواهم جانب انصاف را رعایت کنم، تفکر 
نو و بسیار ارزشمندی در این زمینه داشتند. همچنین در زمینه های 
قرآنی به خصوص تفســیر موضوعی، تقریبا می توانم بگویم جزو 
اولین شــخصیت ها بودند که تفســیر موضوعی را آن هم با دقت 
در مبانی اصولی پیگیر شــدند و از قدرت خاصی هم در این زمینه 

برخوردار بودند.
در مباحث روانشناسی، جرم شناسی، جهان شناسی، راه شناسی، و 
مباحث اخلاقی، قرآنی و تاریخی و ... آثار ارزشمندی از ایشان چاپ 
شده است. ســوای این موضوعات، مرحوم آیت الل مصباح یزدی 
گنجینه بسیار غنی و سالمی از مباحث اخلاقی، در بیش از ده جلد 
از ایشــان موجود است که بسیار ارزشمند و مفید است. همچنین از 
خصوصیاتی که آثار اخلاقی ایشــان دارد این است که از چارچوب 

کتاب خارج نشده و به دور از افراط و تفریط است.
دیگر ویژگی اخلاقی ایشان این بود که بسیار انسان خود ساخته ای 
بودند. بدان معنا که در طمع مقام و جایگاه نبودند و همواره احساس 
می کردند که یک وظیفه ای بر دوششان است که باید به آنها ورود 

پیدا کنند و شاگردان بسیار خوبی را هم تربیت کردند.
اگرچــه در این چند دهه اخیر از بیماری های مختلفی رنج می بردند 
اما حضور و وجودشان بسیار پربرکت و تاثیرگذار بود چه در حوزه و 
چه در خارج از حوزه که نمونه بارز عملکرد ایشان در خارج از حوزه 

طرح ولایت است که مربوط به دانشگاهیان است.
غیر از اخلاصی که از ایشان سراغ داشتیم، به رغم اینکه گاهی به 
نظر می رســید که ایشان آدم خشک و جدی هستند در صورتی که 

در روابط اجتماعی بسیار منعطف، مهربان، گیرا و تاثیرگذار بودند.
در پایان سخن باید بگویم که آیت الل مصباح یزدی اگر در مسائل 
اجتماعی ورود پیدا می کردند بر اســاس تشخیص شان و بر حسب 
وظیفه شرعی بود که البته ممکن است بخشی از این رویکردی که 
داشتند، مورد پسند دیگران واقع نباشد کما اینکه ما خودمان هم با 
ایشان اختلاف سلیقه داشتیم. البته عده ای هم بودند که از مرحوم 
آیت الل مصباح یزدی جور دیگری اســتفاده می کردند و به اســم 

ایشان حرکت هایی داشتند که از نظر بنده قابل دفاع نبود.
*عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم  

 سید محمد غروی

علی کریمی چقدر این کار را بلد است؟

نقــل اســت کــه از بزرگی 
پرســیدند، در گزینــش افراد 
برای تصــدی مناصب، تعهد 
مهم تر اســت یــا تخصص؟ 
اما  تعهد،  البته  پاســخ گفت: 

کســی که می داند بــرای احراز منصبی تخصص نــدارد و آن مقام را 
مطالبه می کند، قطعا متعهد نیست.

در ادامه یادداشــت خود در سایت »آی اسپرت« نوشت: کاری به مبانی 
فکــری چنین ابراز عقیده ای ندارم. اما بنا بــر اصل »ما قال«، فارغ از 

تفکر گوینده، آنچه می گوید، کاملا درست است.
داستان علی کریمی است و اعلام نامزدی اش برای ریاست فدراسیون 
فوتبال ایران؛ کســی که آوازه اش، اعتبار فوتبال ایران در دنیاســت و 
صرف شنیدن نامش، گوینده را از هر توصیف اضافه ای معاف می کند. 

اما نسبت کریمی با کرسی ریاست فدراسیون فوتبال چیست؟
می گویند برای آغاز هر کســب و کاری، باید دست کم پنج سال در آن 
حرفه کارآموزی کرده باشــی. علی کریمی از آنچه به دنبالش رفته چه 

می داند؟
کریمی در مستطیل ســبز، یک متخصص متعهد بود؛ کسی که شاید 
مثلش را تا ســال ها نبینیم. امــا هم او، در فضای دیگــری از دنیای 
فوتبال، یک شکست خورده کامل بود. سپیدرود او را در دو قواره مالک 
و سرمربی به خود دید و حاصلش چیزی نبود جز شکست و واگذاشتن 
میــدان. آنجا هم عده ای دوره اش کرده بودند و مجیزش را می گفتند تا 
از قِبَل هزینه کرد نام بزرگ علی کریمی به نوایی برســند؛ آنچه که در 

این داستان اخیر هم به نظر در حال اجراست.
نیاز به توضیح نیســت که فدراسیون، یک ســازمان عریض و طویل 
است با ساختار و شاکله ای که اداره کردنش »بلد«بودن می خواهد. علی 
کریمی چقدر بلد اســت؟ از مدیریت مالی، فنی، اداری، نیروی انسانی، 
اقتصادی، روابط بین الملل و ... چقدر می داند؟ درســت اســت که قرار 
نیســت همه این امور را به تنهایی به سرانجام برساند اما تسلط نسبی 
بر هر کدام از مصادیق فوق، لازمه تســلط بر سازمانی است که بناست 
رئیســش باشــد. حال آنکه ما از او جز پســت های اینستاگرامی و آن 
قســمت معروف برنامه 90 و مناظره اش با محمدرضا ســاکت، چیزی 

ندیده ایم.
زندگی انســان ها، محصول نتایج انتخاب هایشــان است. هرچه برآیند 
انتخاب های درســت و نتیجه بخش در زندگی انســان بزرگ تر باشد، 

نامش ماناتر، اعتبارش افزون تر و حرمتش محفوظ تر خواهد ماند.
بعید می دانم آنان که علی کریمی را تشویق به ورود به چنین عرصه ای 
می کنند، درک یا انگیزه درســتی از این بابت برای او داشــته باشــند. 
کریمی آنقدر پخته هســت تــا در دام گندم نمایــان جوفروش نیفتد. 
خراب شدن کریمی، خراب شــدن بخش زیبایی از تاریخ فوتبال ماست 
و او - فــارغ از اتفاقی که در نهایت می افتد - باید بیش و پیش از هر 

کسی، از این تندیس ارزشمند مراقبت کند.
شــاید روزی از پی کســب تجــارب اجرایی قابــل عرضه، هیچکس 
شایسته تر از علی کریمی برای هدایت کلان فوتبال ما نباشد اما به باور 

من، آن روز، امروز نیست.
در مثل، مناقشه نیست اما به قول سعدی کبیر:

بوریاباف اگرچه بافنده ست
نبرندش به کارگاه حریر

مجله »نیویورک تایمز« به روال معمول هفتگی خود لیست 
آثار پرفروش را منتشــر کرده اســت. این هفته »سرزمین 
موعــود« نوشــته باراک اوبامــا در صــدر پرفروش های 

نیویورک تایمز در بخش آثار غیرداستانی قرار دارد.
به نقل از نیویورک تایمز، این مجله هر هفته فهرســتی از آثار 
پرفروش خود در بخش های داســتانی، غیرداستانی، و کودک 
و نوجوان در هفته پیش رو را منتشــر می کند. در این مطلب 
نگاهی به پرفروش ترین آثار غیرداســتانی چاپی و الکترونیک 
این هفته خواهیم داشت.»سرزمین موعود« نوشته باراک اوباما 
در رتبه نخست پرفروش های نیویورک تایمز قرار دارد. تصمیم 
به نگارش این کتــاب پس از اتمام دوره ریاســت جمهوری 
اوباما اتخاذ شــد.  خاطرات دوره ریاســت جمهوری اوباما با 
هدف اطلاع رســانی منتشر شد تا شهرت رئیس جمهور سابق 
را حفــظ کننــد و دوره  تاریخی موردنظــر را از دید خودش 
شکل دهد.  علاوه بر این اوباما وقتی درباره موضوعات مهم 
امنیتی کــه همانند انتخاب بین مرگ و زندگی اســت تفکر 
می کنــد خواننده را نیز به درون ذهــن خود می برد تا از همه 
جزئیاتی که برای تصمیم گیری در نظر گرفت باخبر شــوند. 
روایــت خود را با حکایت های شــیرین خانوادگی و همچنین 
سخنان شخصیت های مهم سیاســی، که همکارش هستند، 
ترکیب می کند. »سرزمین موعود« اولین جلد از یک مجموعه 
دو جلدی است که قرار اســت دیرتر منتشر شود. کتاب اول 
اتفاقات دوره ریاســت جمهوری اوباما تا سال 2۰11 را پوشش 
می دهد. »چراغ های ســبز« نوشــته متیو مکان هی، بازیگر 
مطرح هالیوود در رتبه دوم پرفروش های نیویورک تایمز قرار 
دارد. مکان هی در طول ســال های فعالیت خود به عنوان یک 
بازیگر خاطرات خود را در دفترهای مختلف جمع آوری کرد و 
حالا بخش هایی از این خاطرات را با مخاطبین و طرفدارانش 
به اشتراک گذاشته است. »شــدن« نوشته میشل اوباما پس 
از گذشــت 91 هفته از انتشــار در جایگاه سوم پرفروش های 
نیویورک تایمــز قــرار دارد. بانول اول ســابق ایالات متحده 
دو ســال پیش کتاب خاطراتش را منتشــر کــرد و به یکی 
از ثروتمندترین نویســندگان دنیا در ســال 2۰18 تبدیل شد 
و پس از دو ســال هنوز مورد اســتقبال مخاطبین واقع شده 
است. »شدن«  سفر میشــل از جنوب آمریکا تا کاخ سفید و 
تلاش برای ایجاد تعادل بین کار، خانواده، و جایگاه سیاســی 

همسرش را روایت می کند.

صدرنشینی باراک اوباما در کارزار 
پرفروش ها


